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صادرات فولاد نیازمند تقویت 
زیرساخت های موجود است 

رئی��س انجمن تولیدکنن��دگان فولاد ای��ران گفت: اگر 
بخواهی��م ۲۰ میلیون تن فولاد ص��ادر کنیم نمی توانیم به 
خاطر نبود زیرساخت های بندر و حمل ونقل به این میزان 
برس��یم که به همین خاطر یک نهاد دولتی باید مس��وول 
پیگی��ری همه این مش��کلات ش��ود تا صنع��ت فولاد که 
صنعتی ارزآور است بتواند محصولاتی را با کیفیت جهانی 

به بازار های بین المللی عرضه کند. 3

ورودی دانشگاه ها در رشته های 
معدن نگران   کننده است

رضا محتش��می پور معاون وزیر صمت در نشس��ت هم 
اندیش��ی صاحب نظ��ران صنع��ت، جامعه و دانش��گاه در 
رشته  های فنی و مهندسی که صبح امروز در محل وزارت 
علوم، تحقیقات و فناوری برگزار شد، اظهار کرد: در حوزه 
صنعت با نیروهای ورودی     ها دچار چندین مس��ئله هستیم 
که اولین موضوع شامل مهارت فارغ التحصیلان دانشگاهی 

3بوده که بسیار مهم است.
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ضرورت کاهش تصدی گری 
دولت در بخش معدن

3

تامین انرژی و 
چشم اندازهای آن

نمایش دولت در ۴ پرده

برخورد جدی با متخلفان 
صنعت سرب کشور

عـصـر 
شـایـستگی

»روزگار معدن« ارتباط معدن با دانشگاه را بررسی کرد:

3

اگر 4 سال هر دولتی را 4 پرده از یک نمایش یا 4 فصل 
ازی�ک رمان تصور کنیم، آغاز هفته دولت را باید ش�روع 

پرده سوم دولت سیزدهم بدانیم.
هفته دولت می تواند فرصت گرانبهایی برای دولتمردان 
و دولتزنان به ش�مار آی�د، اگر دولت ها فض�ا را به گونه ای 
ترسیم کنند که رسانه ها، روزنامه نگاران مستقل، اساتید 
باتجرب�ه و  اندیش�مندان حوزه های گوناگ�ون فرهنگی، 
هن�ری، اجتماع�ی، سیاس�ی، مذهب�ی، علم�ی و از همه 
واجب ت�ر برای م�ردم، حوزه اقتص�ادی، بتوانن�د نظرات 
مخالف خود را اعلام کنند و دولت را مورد نقد جدی قرار 

دهند، موفقیت آنها تضمینی تر می شود.
چرا به موافقان اش�اره نمی کنم، چ�ون بر همه واضح و 
مبرهن اس�ت که به اندازه کافی و حت�ی بیش از واقعیت 

در طول سال، از بخش پر لیوان گفته و شنیده می شود.
متاسفانه در سال های گذشته، هفته دولت، فقط تبدیل 
ب�ه نمایش بخش پر لی�وان و بزرگنمایی اتفاقات مختلفی 
ک�ه اساس�ا جزو وظای�ف خدمات�ی و روزم�ره دولت ها و 
وزارتخانه هاس�ت، ش�ده و به افتتاح صدها پروژه کوچک 
از بازگش�ایی یک دستشویی درفلان روستا تا نصب چند 
تیرچراغ برق در فلان شهر و یکی دو پروژه بزرگ توسط 

بالاترین مقامات کشوری ختم می شود.
در هفت�ه دول�ت، بهت�ر اس�ت از برنامه های ریاس�ت 
جمهوری و وعده های انتخاباتی ایشان بگوییم و هرسال، 
همه وعده ها و آرزوها و قول های ایش�ان و هیات دولت را 
بازتکرار کنیم که به یاد بیاورند چه گفته اند و مردم از آنها 

چه انتظاری دارند.
ادامه در صفحه 2

اولین روزنامه تخصصی معدن  و صنایع معدنی ایران

یادداشت 

تیترهای روز

سرمقاله

ناصر بزرگمهر/  مدیر مسئول
management@smtnews.ir
به نام او که هر چه بخواهد همان می شود

فروش مج��وز یا اعط��ای مج��وز واردات 
باتری فرس��وده  از جمله مشکلاتی است که 
عواقب جبران ناپذی��ری برای تولیدکنندگان 
س��رب و روی کش��ور دارد و البت��ه ای��ن 
تم��ام ماج��را نیس��ت بلک��ه ای��ن موضوع 
می تواندمحیط زیس��ت را ه��م دس��تخوش 
ب��ا حمی��د  این ب��اره  تغییرات��ی کن��د. در 
جلال��ی پور دبیر انجمن صنف��ی کارفرمایی 
تولیدکنن��دگان و صادرکنن��دگان ش��مش 
س��رب ایران گفت وگو کرده ایم که در ادامه 

می خوانید:
حدود ۴۰ ش��رکت بازیافت باتری در س��طح 
کشور فعال هس��تند که این شرکت ها علاوه بر 
بازیاف��ت کلیه باتری های فرس��وده تولیدش��ده 
داخ��ل کش��ور، پتانس��یل واردات ای��ن کالا از 
کش��ورهای همس��ایه را نیز دارند که متاسفانه 
ای��ن امکان ب��ه دلی��ل تحریم ه��ای اقتصادی 
بین الملل��ی و همچنین موانع ایجادی توس��ط 

برخی سازمان های دولتی سلب شده است.



رئیس سازمان نظام مهندسی ایران خبر داد؛

کمیته بررسی و تایید طرح های فعالیت های 
معدنی احیا می شود

در آستانه هفته دولت و طی ۴ ماهه نخست امسال اعلام شد؛

 صندوق بیمه معدنی ۵۳۰۰ میلیارد تومان بیمه نامه
 صادر کرد

با حضور وزیر صنعت معدن و تجارت و آرای اعضای مجمع؛

صورت های مالی مجمع سال ۱۴۰۱ 
ایمیدرو به تصویب رسید

رئیس س��ازمان نظام مهندس��ی معدن ایران از احیا کمیته بررس��ی و تایید 
طرح ه��ای فعالیت ه��ای معدنی خبر داد. رضا بس��تامی رئیس س��ازمان نظام 
مهندس��ی معدن ایران، طی ابلاغیه به روسای س��ازمان نظام مهندسی معدن 
اس��تان ها دس��تورالعملی چگونگی بررس��ی و تائید طرح ه��ای فعالیت های 
معدنی را تش��ریح کرد. بنا ش��ده این کمیته در راس��تای ترویج اصول فنی و 
مهندسی، بالابردن کیفیت خدمات مهندسی و نظارت بر حسن اجرای خدمات 
در فعالیت های معدنی احیا ش��ود. همچنین کمیته مورد بحث ضمن همکاری 
معاون امور معادن و فرآوری مواد وزارت صنعت، معدن و تجارت، سازمان های 
نظام مهندس��ی معدن استان ها، ش��ورای مرکزی دوره هفتم سازمان مرکزی، 
دس��تورالعمل بررس��ی و تأیید طرح های فعالیت های معدنی در کمیته تدوین 
دستورالعمل ها بازنگری شد. از تاریخ ابلاغ بخشنامه مزبور یعنی ۲۵ مرداد ماه 
۱۴۰۲ تمامی طرح ها در فعالیت های معدنی از جمله طرح اکتش��اف و گزارش 
پایان عملیات اکتش��اف، طرح بهره برداری، طرح کانه آرایی و فرآوری و صنایع 

معدنی در سازمان نظام مهندسی بررسی می شوند.

ارزش بیمه نامه های صادر ش��ده توس��ط صندوق بیمه سرمایه گذاری فعالیت های معدنی 
طی چهارماه نخست امسال، بیش از ۵۳ هزار میلیارد ریال ثبت شد که شامل ۷۷ فقره بیمه 
نامه اعتباری است. این عملکرد حاکی از رشد ۶۰ درصدی در تعداد صدور بیمه نامه و حدود 
۱۷۰ درصد در ارزش ریالی را نش��ان می دهد. این روند در س��ایر بیمه نامه های صادر شده 
توسط صندوق بیمه سرمایه گذاری فعالیت های معدنی نیز قابل مشاهده است. به گونه ای 
که در بخش صدور بیمه نامه سرمایه گذاری تعداد بیمه نامه ها از ۹ فقره در سال قبل به ۱۳ 
فقره در س��ال ۱۴۰۲ رس��یده و از نظر ارزش ریالی نیز رقم این بیمه نامه ها از ۱۱۰ میلیارد 
ریال با افزایشی در حدود ۹۰۰ درصدی به ۹۴۶ میلیارد ریال افزایش داشته است. همچنین 
ارزش تقاضاهای آماده برای صدور بیمه نامه در صندوق بیمه س��رمایه گذاری فعالیت های 
معدنی بالغ بر ۱۶.۳۰۴ میلیارد ریال برآورد می شود که با احتساب بیمه نامه های صادره در 
دوره مورد اش��اره، این صندوق مجموعأ عملکردی به ارزش ۷۰.۹۴۸ میلیارد ریال در صدور 
انواع بیمه نامه و ضمانتنامه داش��ته است. گفتنی است؛ سرمایه این صندوق حمایتی معادن 
بخش خصوصی، تا۱۶.۰۰۰ میلیارد ریال افزایش یافته اس��ت. صندوق بیمه سرمایه گذاری 

فعالیت های معدنی از مجموعه های تحت پوشش ایمیدرو است.

صورت های مالی س��ال منتهی به ۲۹ اس��فند سال ۱۴۰۱ با حضور 
عباس علی آبادی وزیر صنعت معدن و تجارت و س��ایر اعضای مجمع، 

حسابرس مستقل و بازرس قانونی به اتفاق آرا به تصویب رسید.
عصر امروز طی جلسه ای در وزارت صمت که محمد رضا موثقی نیا 
معاون وزیر و رئیس هیات عامل ایمیدرو نیز نیز حضور داشت، صورت 
های مالی مجمع عمومی)س��الیانه( سازمان توسعه و نوسازی معادن و 
صنایع معدنی ایران مربوط به س��ال مالی منتهی به ۲۹ اسفند ۱۴۰۱ 
پس از ارایه گزارش حس��ابرس مس��تقل و بازرس قانونی به اتفاق آرای 

اعضای مجمع، تصویب شد.
 اعضای مجمع سازمان ش��امل نمایندگان سازمان برنامه و بودجه و 
وزارتخانه های صمت، اقتصاد و امور دارایی، تعاون رفاه و امور اجتماعی 

و نیرو هستند.
در این جلسه همچنین مقرر شد سازمان حسابرسی کشور به عنوان 

حسابرس مستقل برای سال مالی جدید )۱۴۰۲( شود.

اخبار

ادامه ار صفحه یک
بع��د هم دس��تاوردهای مهم و تاثیرگ��ذار را مورد 
تجزی��ه و تحلیل قرار دهیم و ازچالش های پیش روی 
دولت س��خن برانیم و در ادامه ه��م اگر راهکارهایی 
ب��ه ذهن منتقدان می رس��د، بازگو کنن��د و در پایان 
هم پرده های س��وم و چهارم نمای��ش را پیش بینی و 

نتیجه گیری کنیم. 
ارتقای ش��فافیت، ارزیابی عملک��رد، ارائه گزارش 
دس��تاوردها و برنامه ه��ای دول��ت و نق��د آنه��ا باید 
مهم تری��ن دغدغ��ه مس��ئولان و به وی��ژه ش��خص 

رئیس جمهور باشد.
 تقریبا همه روس��ای دولت ه��ا در این چهل و چند 
س��ال خواس��ته اند که این هفته  را به فرصتی تبدیل 
کنن��د تا دولت با م��ردم ارتباط برقرار کن��د و از وزرا 
خواس��ته  اند که نتایج کار خود را مس��تند کرده و به 
م��ردم نش��ان دهند. هرچن��د اکث��ر وزارتخانه ها در 
دولت های گوناگون چنین نکرده اند و تقریبا همیشه 
هفته دولت، تبدیل به اطلاع رسانی یک طرفه بعضی 
س��ازمان ها درباره اقدامات، برنامه ها و دستاوردهای 
کوچک و بزرگ شان در یک سال گذشته شده است.

 هفت��ه دول��ت هر س��ال ای��ن فرصت را ب��ه همه 
مس��ئولان  می دهد تا به طور شفاف  به مردم بگویند 
که چه اقداماتی انج��ام داده  و چه تغییراتی در حوزه 
مس��ئولیت خود ایجاد کرده اند. اما مهم ترین نکته ای 
که آنها  باید به ذهن بس��پارند، ایجاد افزایش اعتماد 
عمومی، تشویق به مشارکت شهروندان، راه اندازی و 
پیگیری پروژه های مه��م ملی و تاثیرگذار در زندگی 
جمع��ی و ترغیب مردم به مش��ارکت و ارائه نظرات و 
پیشنهادها و ارتقای کیفیت خدمات دولتی و توسعه 

کشور  است.
زمینه ه��ای گوناگ��ون اقتص��ادی، اجتماع��ی، 
فرهنگی، سیاس��ی، بهداشتی، علمی، هنری، دینی، 
اخلاقی و امنیتی را هم��ه دولت ها در همه جهان، به 
نس��بت توانایی خود، مورد توجه ق��رار می دهند، اما 
مواردی مانند رش��د اقتصادی، جلوگی��ری از تورم، 
توج��ه به ارزش پول ملی، تامین غ��ذای ملت، ایجاد 
مس��کن، کاهش نرخ بیکاری، توسعه زیرساخت ها، 
ارتقای سیس��تم بهداش��ت و درمان، پیش��رفت در 
فناوری و ن��وآوری و امثالهم از اولویت های هر دولتی 

به شمار می رود. 
یکی از اصلی ترین چالش های دولت ها، تضاد میان 
اهداف اعلامی دولت و برنامه ه��ا و به ویژه وعده های 
انتخاباتی قبل از به دس��ت گرفتن سکان اداره کشور 
و واقعیت های موجود در زمان مسئولیت واجراست.

این موضوعی بسیار خطرناک بوده و تیغ دولبه ای 
اس��ت که می تواند منجر به کاه��ش اعتماد عمومی 
نسبت به دولت ها شود، به همین دلیل بارها به عنوان 
یک روزنامه نگار در یادداش��ت های خود تذکر داده ام 
که به آقایان و خانم ها بفرمایید که اگر حرف زدن بلد 

نیستند، حداقل حرف نزدن را تمرین کنند.
 تحریم  اگر هیچ چیز با خود نداش��ته باشد و به قول 
دولتمردان قبلی، ورق پاره تلقی شود، حداقل با خود، 
در جهان امروز، یک مشکل اساسی به وجود می آورد 
و آن قط��ع ارتباط پولی با دنیا و آغازگر تورم و کاهش 

ارزش پول ملی خواهد شد.
مش��کلات مال��ی دولت و مردم با ای��ن نظام بانکی 
خودمخت��ار، وجود بان��ک مرکزی ضعی��ف، همراه 
با تورم، بیکاری، گرانی و س��وداگری س��رمایه داران 
وابس��ته و س��ودجویی افراد و اس��تفاده از رانت های 
صبحانه خ��وری، از مهم ترین چالش هایی هس��تند 
که دردولت های گذش��ته وجود داش��ته و باید دولت 

سیزدهم  به آن توجه ویژه کند.
ب��رای مقابله با موضوع چالش ه��ا که در هر دولتی 
وج��ود دارد، این دولت هم می تواند به تدابیری مانند 
اطلاع رسانی مناسب، ارتقای ش��فافیت، جلوگیری 
از رانت، بکارگیری تجرب��ه، حذف خط بندی، دوری 
از سیاس��ی کاری، بهبود مدیریت مالی، تقویت نظام 
بانکی، اتمام پروژه ه��ای عمرانی نیمه تمام، توجه به 
ارتقای زیرس��اخت ها به وی��ژه در حمل ونقل، بهبود 
ج��اده و پل به عن��وان رگ ه��ای ارتباط��ی اقتصاد، 
جلوگیری از دخالت دولت در هرکار و شغل و زندگی 
م��ردم، ترویج فرهنگ مش��ارکت مردم��ی و دعوت 
واقع��ی از نخبگان و اندیش��ه ورزان ب��ا تامین آزادی 

کامل سیاسی آنها روی آورد.
بخشی از شرایطی که این روزها دولت با آن درگیر 
است به خود دولت و حاکمیت برمی گردد، مذاکره با 
۱+۵، مذاکره با همسایگان، همان گونه که با عربستان 
به خوبی پیش رف��ت، جلوگیری از گرانفروش��ی ارز 
توس��ط بان��ک مرک��زی در خیابان فردوس��ی، قطع 
رانت س��رمایه داران اتاق های بازرگانی، عدم دخالت 
در بازار برای خریدوف��روش، مدیریت بازار با کنترل 
درست و آش��کار، جلوگیری از بی ارزش کردن ریال، 
عدم جب��ران ورشکس��تگی بانک ه��ا از جیب مردم، 
برنامه ریزی برای مس��کن، جلوگیری از گرانفروشی 
هزاران ساختمان در اختیار دولت، شهرداری و به ویژه 
بانک ها و مواردی از این قبیل می تواند این کش��تی را 

به مسیر اصلی برگرداند. 
پرده س��وم نمایش دولت س��یزدهم یا فصل سوم 
این قصه آغازش��ده اس��ت، به معنای دیگر ازمقدمه و 
پیش نیاز و مسیر عبورکرده و در چکاد قله قرارگرفته 
و باید مس��یر برگش��ت را با صبوری انتخ��اب کند و 
در پرده س��وم و چهارم به پایان نمایش بیندیش��د و 
طرحی درس��ت بیندازد تا تشویق  تماش��اگران را با 
خود داش��ته باشد و بتواند به قسمت دوم نمایش یا به 
قول سریال سازان به سیزن ۴ پرده ای بعدی فکر کند.

سرمقاله

اب��ر پروژه انتقال آب خلیج فارس به فلات مرکزی ایران که با س��رمایه گذاری 
ش��رکت های معدنی صورت گرفت، توانست بخش��ی از نگرانی ها درباره تامین آب 
منطقه و این صنایع را برطرف کند. این در حالی است که نگاه بلند مدت شرکت 
معدنی و صنعتی گل گهر باعث شد تا بیشترین سهم در سرمایه گذاری این پروژه 

را از آن خود کند.
آب یکی از مهمترین موضوعات برای توس��عه صنعتی است که در برخی صنایع 
از جمل��ه صنایع فولادس��ازی و مس نقش پررنگ ت��ری را ایفا می کند. اما در این 
بین جانمایی برخی صنایع دسترسی به آب را سخت کرد. به عنوان مثال ۸ طرح 
فولادی توس��ط دولت مطرح و به تصویب رس��ید، بدون در نظ��ر گرفتن آمایش 
سرزمین در مناطق کم آب طراحی شد که می تواند در نهایت تامین آب را سخت 

و بر قیمت تمام شده اثر گذار باشد. نگرانی درباره تامین آب در فلات مرکزی برای 
مردم منطقه و صنایع حاضر در این منطقه به جایی رس��ید که طرح انتقال آب از 

خلیج فارس به فلات مرکزی ایران در دستور کار قرار گرفت.
بر همین اس��اس نخس��تین خط لوله انتقال آب در سال۱۳۹۹ اجرا شد. تأمین 
بخش��ی از نیاز آبی فعلی و طرح های توسعه ش��رکت های سهیم در طرح )معادن 
گل گهر، مس سرچش��مه، چادرملو( به میزان ۱۳۰ میلیون متر مکعب در سال از 

اصلی ترین اهداف اجرای این پروژه بود. 
درواقع پروژه انتقال آب خلیج فارس در زمره مهمترین پروژه های ملی با سرمایه 
گ��ذاری چند ش��رکت معدنی از جمله ش��رکت معدنی و صنعت��ی گل گهر کلید 
خورد. این در حالی اس��ت که جمع هزینه در مرحله ش��یرین سازی و خط انتقال 

تا سیرجان، ۱۶ هزار و ۳۰۰ میلیارد تومان )ریالی و ارزی( محاسبه شده بود.
گل گهر در راستای توسعه های صنعتی خود و همچنین نقش آفرینی در حوزه 
مس��ئولیت های اجتماعی، با س��هم ۴/ ۴۴درصد در بین سهامداران شرکت تامین 

و انتقال آب خلیج فارس قرار گرفت تا مهر تایید بر وسعه منطقه خود را بزند.
 ش��رکت معدنی و صنعتی گل گهر که در نظر دارد علاوه بر افزایش سهم خود 
در زنجیره ارزش فولاد، در افق ۲۰۳۰ به قله فناوری تبدیل ش��ود، باید در تمامی 

حوزه ها به ویژه تامین انرژی از جمله آب نیز پیشران باشد.
 به همین دلیل حضور در میان س��هامداران آن هم با سهمی بیشتر در شرکت 
تامین و انتقال آب خلیج فارس، باعث ش��د تا وزن گل گهر در این ابر پروژه ملی 

افزایش پیدا کند.

ضرورت کاهش تصدی گری دولت در بخش معدن
گروه خبر

باره��ا گفت��ه ش��ده ک��ه دول��ت بای��د ب��ه 
تولید کنن��دگان محص��ولات معدن��ی اعتماد و 

بخشی از تصدیگری اش را کاهشی دهد. 
این در حالی است که قیمت گذاری دستوری 
باعث ش��ده تولید کنن��ده و مصرف کننده نهایی 
ه��ر کدام به نحوی جداگانه دچ��ار ضرر و زیان 
و حتی س��رگردانی ش��وند؛ مش��کلی ک��ه تنها 
 راه حلش کاهش تصدیگری و نقش پررنگ دولت 

است. 
هرچند قیمت گذاری دستوری اثرات ناگواری 
روی زنجیره فولاد داش��ته ، اما کارشناسان باور 
دارن��د که این مه��م به صورت مس��تقیم روی 
س��نگ آهن تاثیر چندانی نداش��ته اس��ت و این 
دلیل��ش برمی گردد به اینکه س��ال گذش��ته با 
اعتمادی که دولت ب��ه تولید کنندگان و انجمن 
س��نگ آهن ایران کرد، مقداری از تصدیگری اش 

را کاهش داد. 
براس��اس تفاهمی که ب��ا بورس انجام ش��د، 
فع��الان ح��وزه س��نگ آهن کالاه��ا را کاملا به 
ص��ورت منظ��م و ب��ا قیمت گ��ذاری منس��جم 
و هماهن��گ ارائ��ه کرده ان��د، ام��ا مس��اله این 
اس��ت که این گون��ه قیمت گذاری ه��ا در بخش 
و  افت��اده  اتف��اق  معدن��ی  بالادس��ت صنای��ع 
 هن��وز در بخ��ش پایین دس��ت اتفاق��ی نیفتاده 

است.
در ای��ن خصوص کارشناس��ان ب��اور دارند تا 
زمان��ی ک��ه به بازار ش��وک جدید و بی اس��اس 
وارد نش��ود و قیمت گذاری کارشناس��ی باش��د، 
مشکلات جدی برای بخش صنایع معدنی ایجاد 
نخواهد ش��د، چراکه باقی مش��کلات را می توان 
با برنامه ری��زی اصولی حل کرد، اما وقتی دولت 
ب��دون تصمیمات کارشناسی ش��ده و بی پروا در 
ح��وزه قیمت گذاری ورود می کند، ش��رایط هم 

بدتر خواهد بود.
قیمت گ�ذاری محص�ولات معدن�ی  �

ثبات داشته باشد
قیمت گ��ذاری دس��توری در بخ��ش معدن و 
صنایع معدنی از جمله معضلاتی اس��ت که چند 
س��الی است گریبان این بخش صنعتی کشور را 

گرفته است. 

در واقع قیمت گذاری دستوری که توسط دولت 
انجام می ش��ود بس��یاری ازبنگاه های اقتصادی 
و ب��ه خصوص بخش مع��دن را ب��ا چالش های 
گوناگون��ی روبه رو کرده اس��ت. ای��ن چالش ها 
به گونه ای نمود پیدا کرده که هم تولیدکنندگان 
و ه��م مصرف کنندگان نهایی محصولات معدنی 
 نسبت به این گونه قیمت گذاری دولتی اعتراض 

دارند.
در این خصوص دبیر کل انجمن س��نگ آهن 
ایران گف��ت: در بخش مع��دن و صنایع معدنی 
یعنی از س��نگ آهن تا گندله با چنین مش��کلی 

یعنی قیمت گذاری دستوری مواجه نیستیم. 
دلی��ل ای��ن موضوع هم این اس��ت که س��ال 
گذش��ته با اعتمادی که دولت به تولید کنندگان 
و انجمن س��نگ آهن ایران ک��رد، اجازه داد که 
مقداری از تصدیگری اش در حوزه قیمت گذاری 

کاهشی شود.
سعید عس��گرزاده خاطرنشان کرد: مساله این 
اس��ت که برای اینکه مش��کلات بخش معدن و 
صنای��ع معدن��ی در بخ��ش قیمت گ��ذاری کم 
ش��ود، دولت باید تصدیگری خودش را در حوزه 

قیمت گذاری دس��توری کاه��ش دهد تا فعالان 
این بخش براس��اس ش��رایط موج��ود و عرضه 
و تقاضای��ی ک��ه در ب��ازار وج��ود دارد اقدام به 

قیمت گذاری کنند.
دولت به سنگ آهنی ها اعتماد کرد �

عس��گرزاده ادامه داد: براس��اس ی��ک فرمول 
و تفاهم��ی که با ش��رکت ب��ورس کالای ایران 
داشتیم، از آن به بعد ما کالاها را کاملا به صورت 
منظم و با قیمت گذاری منس��جم و هماهنگ در 
بورس کالا ارائه می کنیم که مس��اله، مورد تایید 

شرکت بورس ایران هم واقع شد. 
ب��ه گفت��ه وی، بنابرای��ن درح��ال حاض��ر ما 
براس��اس همین م��وارد فعالیت ه��ای خودمان 
را انج��ام می دهی��م ت��ا ش��رایط با ثبات تری در 
 بخ��ش قیمت گذاری محصولات معدنی داش��ته 

باشیم.
وضعیت صنایع پایین  دس�تی ناگوار  �

است
دبیر کل انجمن س��نگ آهن ایران تاکید کرد: 
مس��اله این اس��ت که این گونه قیمت گذاری ها 
در بخش بالادس��ت صنایع معدنی اتفاق افتاده، 

ولی هنوز در بخش پایین دس��ت اتفاق مشابهی 
نیفتاده است. 

شاید این مساله برمی گردد به اینکه تشکل ها 
نتوانس��ته اند مس��وولیت این بخ��ش را برعهده 
بگیرن��د و موفق عمل کنن��د. درحالی که ما در 
این حوزه مس��وولیت برعه��ده گرفته و یک بعد 
 اخلاقی به همه داده ایم که به بازار ش��وک وارد 

نکنیم.
وی تاکید کرد: تا زمانی که به بازار شوک های 
بیهوده وارد نش��ود و قیمت گذاری ها کارشناسی 
و اصولی باشد، هرگز مشکلات جدی برای بخش 
صنایع معدنی ایجاد نمی ش��ود و باقی مشکلات 

را می توان با برنامه ریزی اصولی برطرف کرد.
درست مدیریت کنیم! �

عسگرزاده تصریح کرد: باید شرایط را خودمان 
ملاحظه و مدیریت کنیم. ش��اید کمی تشکل ها 
ک��م کاری کرده ان��د و ش��اید هم اص��لا چنین 
 پیش��نهادی از طرف دولت به آنها داده نش��ده 

است. 
بنابرای��ن کم��اکان قیمت ها به ص��ورت یک 
قیمت گذاری دس��توری انجام می شود. طبیعی 

اس��ت وقتی قیمت های دس��توری اعمال شود 
فراز و فرودهای س��نگینی در بخش فروش وجود 

خواهد داشت. 
در نتیج��ه همی��ن ف��راز و فرودهاس��ت ک��ه 
مش��کلات جدی و گاهی لاینحل در بازار ایجاد 

می کند.
وی اظه��ار ک��رد: البته در ب��ازار یک جاهایی 
مجبور هس��تند تقاضاها را هم کنترل کنند که 
قیمت نهایی با قیمت پایه خیلی فاصله نداش��ته 

باشد. 
وقتی تقاضاها را کنت��رل کنند، روی تقاضای 
م��ازاد در بازاره��ای آزاد تاثی��ر می گ��ذارد و به 
 ای��ن طریق فق��ط نیازهای خودش��ان را تامین 

می کنند.
ب��ه گفته وی، همه اینها علاوه بر اینکه فس��اد 
ایجاد می کن��د حتما قیمت های دو نرخی هم به 

وجود می آورد. 
درنتیج��ه دو نرخی ه��ا ب��ه ض��رر بخش های 
دیگر زنجیره تمام می ش��ود، زیرا ن��رخ آزاد در 
محاسبات و بررس��ی های سیاستگذاران دخیل 
 نیس��ت و همین ها بعدها مشکلاتی جدی ایجاد 

می کند. 
او تاکی��د کرد: برای همین اس��ت که اعداد و 
ارق��ام بورس را مبنا ق��رار می دهند و می گویند 

اعداد و ارقام باید شفاف باشد. 
بنابراین قضاوت ش��ان را راجع به بقیه زنجیره 
هم براساس همان اعداد در نظر می گیرند که به 
نظر می آید در بس��یاری از موارد ساختگی است 
و واقعی نیس��ت، زیرا بازار چیز دیگری می گوید 
و اعداد و ارقام معامله ش��ده ه��م در بازار کاملا 

متفاوت است که ضدیت ایجاد می کند.
عسگرزاده اظهار کرد: قیمت گذاری دستوری 
اث��رات بدی روی زنجیره ف��ولاد می گذارد، ولی 
به طور کلی، به صورت مستقیم روی سنگ آهن 
خیلی تاثیر نداش��ته و کماکان در همان فرمولی 
که بیان ش��د به صورت آرام در حال انجام دادن 
فعالیت های مان هستیم و هیچ معضل جدی در 

بازار ایجاد نکرده است.
به این ترتیب کارشناسان باور دارند که دولت 
برای کمک به توسعه بخش فولاد کشور در همه 
عرصه ها چه بالادس��تی و چه پایین دستی باید 
ش��رایط را هموار ک��رده و در این قالب به تولید 

بخش معدن کمک کند.

رئی��س آژانس فضایی روس��یه گفت: رقایت برای اکتش��اف 
و توس��عه منابع طبیعی در ماه آغاز ش��ده است و روسیه باید 
علی رغم شکس��ت اولین مأموریت ماه خود اکتش��اف در قمر 

زمین را از سر بگیرد. 
در س��ال ۲۰۲۰، ایالات متحده امریکا قصد داشت در قالب 
توافقنامه آرتمیس که به نام ماه آرتمیس ناسا نام گذاری کرده 

ب��ود با ایجاد مناط��ق ایمنی در ماه بر اس��اس قوانین فضایی 
بین الملل��ی بهره ب��رداری از منابع طبیعی تنه��ا قمر زمین را 

تعیین کند که روسیه و چین به این معاهده ملحق نشدند. 
اما شب گذش��ته، روسیه اعلام کرده است که مأموریت های 
بیش��تری را در کره ماه راه ان��دازی خواهد کرد و قصد دارد در 
یک مأموریت مش��ترک با چین اس��تخراج منابع طبیعی را در 

ماه آغاز کند.
یوری بوریس��ف، رئی��س Roskosmos، در مصاحبه ای با 
شبکه تلویزیونی دولتی روسیه-۲۴، اظهار داشت: اکتشاف در 
ماه در راستای منافع ملی حیاتی روسیه ضروری است. وی در 
اولین اظهارنظر عمومی خود پس از پایان مأموریت شکس��ت 
خوره قبلی، گفت: حضور روسیه در ماه تنها در راستای اعتبار 

کشور و دستیابی به برخی اهداف ژئوپلیتیکی نیست، بلکه در 
راس��تای اطمینان از قابلیت هایی دفاعی و دستیابی روسیه به 
حاکمیت فناوری اس��ت.”ی افزود: “امروزه اکتشاف در ماه یک 
ارزش عمل��ی نیز دارد؛ زیرا رقابت برای توس��عه منابع طبیعی 
ماه آغاز ش��ده است و در آینده، ماه به سکویی برای اکتشافات 

اعماق فضا و سکوی ایده آل تبدیل خواهد شد.

رقابت ابرقدرت ها برای اکتشاف منابع طبیعی در ماه

شنبه 
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فولادی ها چقدر نیاز به واردات داشتند؟

صادرات فولاد نیازمند تقویت زیرساخت های موجود است 

صرفه جویی ارزی بیش از 1.7 میلیارد دلاری بزرگان معدن و صنایع معدنی
طی ۴ ماه نخس��ت امس��ال، میزان واردات اقلام فولادی 
به ۹۰۰ هزار تن هم نرس��یده و فولادس��ازان نیاز خود را از 
افزایش تولی��د داخل تامین کردند. طی چهار ماه نخس��ت 
سال جاری میزان واردات مجموع مقاطع طویل ۲۶.۱ درصد 

بیشتر شده است.
می��زان واردات مقاطع طویل فولادی ک��ه در چهار ماهه 
ابتدایی س��ال گذش��ته ۲۳ هزار تن ثبت شده بود در مدت 
مش��ابه امسال به ۲۹ هزار تن رس��یده است. واردات مقاطع 
تخت و محصولات فولادی نیز به  ترتیب ۷۶.۵ درصد و ۷۱.۷ 
درصد نس��بت به واردات در چهار ماهه ۱۴۰۱، بیشتر شده 
اس��ت. بیش��ترین میزان واردات فولاد در مدت مذکور سال 

جاری مختص محصولات فولادی معادل ۴۱۹ هزار تن است 
که نس��بت به میزان واردات آن در مدت مشابه سال گذشته 

معادل ۲۴۴ هزار تن، ۱۷۱.۷ درصد افزایش یافته است.
میزان واردات مقاطع تخت فولادی نیز در مجموع چهارماه 
ابتدایی امس��ال نسبت به مدت مشابه س��ال گذشته ۷۶.۵ 
درصد بیشتر شده و از ۲۲۱ هزار تن در مجموع واردات طی 
چهار ماهه س��ال گذش��ته به ۳۹۰ هزار تن در مدت مشابه 
امسال رسیده است.طبق آمار، در واردات شمش فولادی نیز 
امس��ال به ۱۰۰۰ تن رس��یده که همه آن بیلت وبلوم بوده و 
نیازی به واردات اس��لب نبوده است. همچنین واردات آهن 

اسفنجی هم در چهار ماهه امسال صفر ثبت شده است.

رئی��س انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران گفت: اگ��ر بخواهیم ۲۰ میلیون تن فولاد 
صادر کنیم نمی توانیم به خاطر نبود زیرس��اخت های بن��در و حمل ونقل به این میزان 
برس��یم که به همین خاطر یک نهاد دولتی باید مس��وول پیگیری همه این مش��کلات 
ش��ود تا صنعت فولاد که صنعتی ارزآور اس��ت بتواند محصولاتی را با کیفیت جهانی به 
بازار های بین المللی عرضه کند.پنل تخصصی رفع محدودیت ها در مسیر تولید و تجارت 

پایدار زنجیره فولاد در حاشیه پانزدهمین نمایشگاه متالکس برگزار شد.
رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران در این پنل اظهار کرد: توسعه صنعت فولاد 
و تولید محصولات فولادی موضوعاتی پیچیده و به هم پیوسته هستند که باید گره های 
آن باز شود. تأمین برق و گاز نیازمند ایجاد زیرساخت ها توسط دولت است و باید در این 

زمینه برنامه ریزی های بیشتر و اقدامات بهتری در دستور کار قرار بگیرد.

وی گف��ت: فولادس��ازان امروز به خاط��ر محدودیت هایی نظیر ان��رژی نمی توانند به 
هدف گذاری خود برس��ند و این در حالی است که مجوز های زیادی برای صنعت فولاد 
صادر ش��ده و منابع زیادی برای آن صرف ش��ده اس��ت، ولی همزمان زیرس��اخت های 

مناسب ایجاد نشده است.
رئی��س انجم��ن تولیدکنندگان ف��ولاد ایران اف��زود: صنعت ف��ولاد نمی تواند بدون 
برنامه ریزی ظرفیت های جدیدی را ایجاد نموده یا توس��عه های خود را ایجاد کند. این 
یعنی مدیریت جزیره ای، زیرا فولادس��از نباید به فکر تولید برق و گاز خود باش��د. هر 
کاری در کش��ور مس��وول خود را دارد، ولی امروز کش��ور دچار بی برنامگی ش��ده و بار 
روی دوش س��رمایه گذار افتاده اس��ت. وی خاطر نش��ان کرد: نکته دیگر این است که 
تج��ارت فولاد نیز دچار مش��کلات زیادی اس��ت و باید در این زمین��ه دولت اقدامات 

لازم را انج��ام ده��د. امروز حدود ۱۰ میلیون تن فولاد مازاد داریم، ولی دولت به خاطر 
دستورالعمل های مختلف، مشکلاتی را برای رقم زدن این اتفاق به وجود آورده است.

وی تصری��ح کرد: این در حالی اس��ت که طی س��ال های گذش��ته در ب��ازار منطقه 
بازارسازی های خوبی توسط فولادسازان انجام شده است و نمی توان به یکباره صادرات 
کشور را قطع کرد، چون معادلات بین المللی بسیار پیچیده است و بازاری که از دست 
رفت دیگر قابل بازگشت نیست. سبحانی تأکید کرد: اگر بخواهیم ۲۰ میلیون تن فولاد 
صادر کنیم نمی توانیم به خاطر نبود زیرس��اخت های بن��در و حمل ونقل به این میزان 
برس��یک که به همین خاطر یک نهاد دولتی باید مس��وول پیگیری همه این مشکلات 
ش��ود تا صنعت فولاد که صنعتی ارزآور اس��ت بتواند محصولاتی را با کیفیت جهانی به 

بازار های بین المللی عرضه کند.

اجرای سیاس��ت بومی سازی ایمیدرو، سبب صرفه جویی 
ارزی بی��ش از ۱.۷ میلی��ارد دلاری در ش��رکت های بزرگ 
معدن و صنایع معدنی ش��د.در راس��تای برنامه های دولت 
و وزارت صنع��ت معدن و تج��ارت، این س��ازمان با اجرای 
سیاس��ت بومی س��ازی و راهبری آن در شرکت های بزرگ 
معدن و صنایع معدنی، طی س��ه سال گذشته صرفه جویی 
 ارزی اف��زون بر یک میلیارد و ۷۲۴ میلی��ون دلاری را رقم 

زد.
از سال ۱۳۹۹ تا ۱۴۰۱ ارزش برنامه های بومی سازی در 
ش��رکت های زیرمجموعه و تابعه به ترتیب به ۶۱8 میلیون، 

۵۷۰ میلیون و ۵۳۶ میلیون دلار رسید.

پیشروان بومی سازی �
در سال گذشته شرکت فولاد مبارکه با ۱۷۰.۱ میلیون دلار، 
بیشترین سهم در صرفه جویی ارزی را به خود اختصاص داد. 
پس از آن ش��رکت های فولاد خوزس��تان با ۱۳8.۴ میلیون و 
ملی مس با 8۱ میلیون دلار در جایگاه های دوم و س��وم قرار 
گرفتند. در مدت مورد بررس��ی، ش��رکت های فولاد خراسان، 
گل گه��ر، منطقه وی��ژه خلیج فارس، ذوب آهن اصفهان، ملی 
ف��ولاد، چادرملو، گهرزمین، تهی��ه و تولید مواد معدنی، فولاد 
هرمزگان، میدکو، آلومینای ایران، آلومینیوم جنوب، س��رمایه 
گذاری پارس��یان، توسعه فراگیر س��ناباد )سیمیدکو( و فولاد 

سنگان در رتبه های چهارم تا هجدهم قرار گرفتند.

معدن

ورودی دانشگاه ها 
در رشته های معدن 
نگران   کننده است

 رضا محتش��می پ��ور معاون وزی��ر صمت در 
نشس��ت هم اندیش��ی صاحب نظ��ران صنعت، 
جامعه و دانش��گاه در رشته  های فنی و مهندسی 
که صبح امروز در محل وزارت علوم، تحقیقات و 
فناوری برگزار شد، اظهار کرد: در حوزه صنعت با 
نیروهای ورودی     ها دچار چندین مسئله هستیم 
که اولین موضوع ش��امل مهارت فارغ التحصیلان 
دانش��گاهی بوده که بسیار مهم است. وی افزود: 
در صنایع به متخصصان با سطح و کیفیت بالای 
و دغدغه دانش نیاز داریم، اما باید به این موضوع 
توجه ش��ود که چند درصد ف��ارغ التحصیلان را 
در اشتغال به کار می   گیرد. محتشمی پور تصریح 
کرد: ۹۵ درصد اشتغال کشور در صنایع کوچک 
اس��ت و آمار اش��تغال صنایع بزرگ بیش از این 
عدد اس��ت که تجربه  ها نشان از نبود برنامه ریزی 
در صنای��ع ب��زرگ دارد و مدرک   گرایی تا میزانی 
ب��ر صنایع بزرگ غلبه دارد. مع��اون وزیر صمت 
ادامه داد: بخش بندی بازار کار مهم اس��ت؛ چرا 
که نش��ان از خروجی  های تولیدی صنایع دارد و 
هم اکن��ون صنایع با یکدیگر همگن نیس��تند و 
تقاضاهای متفاوتی دارند. محتش��می پور گفت: 
در برخ��ی از رش��ته ها فراتر از نی��از و حتی بدون 
نی��از خروجی زیادی داش��ته ایم ک��ه عدم توازن 
در رش��ته های دانشگاهی را نشان می دهد و این 
موضوع تنها مربوط به مش��کل کار آموزش عالی 
نیس��ت و ممکن است بخش سیاستگذار صنعت 
ه��م در آن دخیل باش��د.  وی اف��زود: در بخش 
معدن نس��بت به آینده ش��غلی زمین شناسی و 
دانش های بالا نگران هستیم و ورودی دانشگاه ها 
به شدت کاهش یافته است و امکان تامین نیروی 
متخصص و پ��س از آن موضوع مهاجرت معضل 
اس��ت. معاون وزیر صم��ت اضافه کرد: عدم توان 
یادگی��ری یکی دیگر از معضل ها اس��ت و خیلی 
ای��راد ن��دارد ک��ه فارغ     التحصیلان خ��ط فکری 
صنایع را به صورت کامل بدانند؛ چرا که به مرور 
یادگیری هم اتفاق می افتد، اما موضوع مهم علاقه 
به یادگیری اس��ت که باید در دانشجویان تقویت 
ش��ود. محتش��می پور تأکید کرد: دانشجویی که 
در دانش��گاه معتبر کشور پذیرفته می   شود، حتما 
ت��وان یادگیری دارد، اما بای��د دید که آیا تعامل 
یادگی��ری هم دارد ی��ا خیر ؟ که هم اکنون با این 
معضل در ارتباط با دانش آموختگان در بدو ورود 
به بازار کار مواجهه هستیم و در صورت توجه به 
این مورد حتما بس��یاری از مشکلات کشور حل 
می شود و این موضوع فراتر از نظام آموزش است و 
وزارت علوم باید برای آن راه حلی بیندیشد که اگر 
دانشجو تعامل به یادگیری دارد تقویت شود و اگر 
ندارد چاره ای اندیش��یده شود. وی گفت: تجربه 
مطالعات نشان می دهد که عمده افت توانمندی 
و انگیزه دانش��جویان در ترم اول اتفاق می افتد و 
اگر توانس��تیم در همان زم��ان این را احیا کنیم، 
می توانیم انتظار اتفاقات مثبت باشیم و درس      های 
کارورزی حتما در این زمینه مؤثر است؛ بنابراین 
به استادان آموزش عالی پیشنهاد می کنم تا برای 
ترم     های اول و دوم دانش��جویان حس��اب ویژه باز 
کنند و تا تکلیف دانشجویان از همان ابتدا روشن 
ش��ود، یعنی اگر دانشجو علاقه به رشته ای ندارد 
تغییر رش��ته دهد و اگر تمای��ل دارد، مهارت در 
آن ها تقویت ش��ود . معاون وزیر صمت بیان کرد: 
نظام ارتقای اس��اتید مهمترین عامل دامن زدن 
به این موضوع اس��ت ک��ه پژوهش های کاربردی 
اساسا آورده ای ندارد و اگر دانشجو حمایت نشود 
تولید مقاله ISI را به عنوان مس��ئله ای اساس��ی 
ب��رای آن به ارمغ��ان م��ی آورد. وی گفت: بحث 
ظرفیت انجمن های علمی دانشجویی یکی دیگر 
از مس��ائلی است که باید مورد توجه قرار بگیرد و 
انتظاری ندارم آنها مشکلات صنعت را حل کنند، 
اگ��ر ای��ن انجمن ها با حمایتی به س��مت ابتدای 
تحصی��لات حرکت کنن��د و فعال ش��وند حتما 
مشکل را رفع می کنند . معاون وزیر صمت افزود: 
تمام مس��ائل در وزارت علوم قابل حل نیس��ت و 
آموزش و پرورش هم دخیل اس��ت؛ چراکه دانش 
آموزان را به سمت مباحث نظری سوق می دهند 
و انتظار مهارت های کاربردی از آنان دارند که این 
موضوع غیر قابل انتظار اس��ت؛ بنابراین آموزش 
و پرورش باید ارتق��ای کیفیت هدایت تحصیلی 
را ب��ه ص��ورت ج��دی مدنظر قرار ده��د و اصرار 
آم��وزش و پ��رورش بر مباحث نظ��ری نتیجه ای 
جز مهارت محور نبودن دانشجویان آموزش عالی 
نیست. وی گفت: یکی از آسیب های نظام آموزش 
عالی در جریان مهاجرت فارغ التحصیلان افزایش 
ظرفیت دانشجویان در دانشگاه های تهران است 
و این موضوع به شدت برای صنعت زیان آور بوده 
و کمک کننده مهاجرت فرس��تی صنعت اس��ت؛ 
بنابرای��ن در آمایش آموزش عالی نیازمند کاهش 
ظرفی��ت دانش��جویان در دانش��گاه های تهران و 
افزایش کیفیت و پذی��رش در مقطع تحصیلات 

تکمیلی هستیم.

روی موج معدن

از جمله مهترین دستاردهای دولت سیزدهم طی دو سال فعالیت خود در راستای 
تحقق اهداف تببین شده در حوزه معدن و صنایع معدنی، فعال سازی ۱۰۰۰ فقره از 
معادن غیرفعال در کنار افزایش خطوط تولید و ممانعت از خام فروش��ی به  نفع مردم 
و حفظ منافع ملی بوده که بر اس��اس آن طی دو س��ال عمر دولت، احیا و به چرخه 
بازگشته اند.برنامه ها و عملکرد دولت سیزدهم طی دو سال فعالیت خود در قالب هفت 
س��رفصل تعریف شده که یکی از آن ها بررسی رشد تولید و اشتغال در عمر دو ساله 

دولت و بیانگر جهت گیری دولت در راستای تحقق اهداف و وعده های خود است.
یک��ی از اولویت ه��ای دولت مردمی در دوس��ال ابتدایی فعالیت خود، رش��د تولید 
و اش��تغال با محوریت وزارت خانه  صنعت، معدن و تجارت در کش��ور بوده اس��ت که 
براس��اس آن نتایج و دس��تاوردهای کلیدی دولت مردمی در ح��وزه معدن و صنایع 

معدن��ی به ش��رح زیر اس��ت: در وهله اول، موضوع فعال س��ازی مع��ادن غیرفعال و 
بازگردان��دن آن ها ب��ه چرخه طی دو س��ال اخیر، از مهمترین دس��تاوردهای دولت 

سیزدهم در این حوزه به شمار می آید.
طی س��ال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱، حدود ۱۰۰۰ فقره از معادن فعال سازی شده و به 
چرخه بازگش��ته اند؛ همچنین پس از احداث کارخانه ۱۳۰ هزار تنی کنسانتره مس 
در استان کرمان، معادن کوچک بسیاری در این منطقه فعال و آغاز به کار کرده اند.

افزایش دو برابری درآمدهای وصولی حقوق معادن
از دیگ��ر اقدامات تاثیرگذار دولت طی م��دت مذکور، اصلاح فرآیند دریافت حقوق 
دولتی معادن بوده اس��ت که براس��اس آن، بیش از دوبرابر درآمدهای وصولی حقوق 
دولتی معادن در دو س��ال ابتدای دولت سیزدهم از حدود ۱۹ همت در سال ۱۴۰۰ 

به بیش از ۳8 همت در سال ۱۴۰۱، افزایش داشته است.
همچنی��ن بخش دیگری از دس��تاوردهای دولت س��یزدهم طی دو س��ال فعالیت 
ابتدای��ی خود در ح��وزه افزایش تولید در بخش مع��دن و صنایع معدنی، می توان به 
تولی��د ۳۰ میلیون تن فولاد خام با رش��د بی��ش از ۷ درصدی، تولید ۲۲ میلیون تن 
محصولات فولادی با رش��د ۱۲ درصدی و تولید ۶۳۲ هزار تن آلومینیوم با رشد ۱۲ 
درصدی در س��ال ۱۴۰۱ نسبت به سال ۱۴۰۰ اشاره کرد. گفتنی است که در تولید 
س��یمان نیز دس��تاورد تامین نیازهای داخلی کش��ور به س��یمان با تولید بالغ بر ۶۳ 
میلیون تن )۶۳.۲ میلیون تن( در س��ال ۱۴۰۱ ثبت ش��ده، همچنین دولت علاوه بر 
موفقیت در حوزه اشتغال )با فعال سازی معادن( در حوزه تولید نیز دستاوردهای قابل 

قبولی را از خود بر جای گذاشته است.

برخورد جدی با متخلفان صنعت سرب کشور
مهدی نجفی

واردات  مج��وز  اعط��ای  ی��ا  مج��وز  ف��روش 
باتری فرس��وده  از جمله مشکلاتی است که عواقب 
جبران ناپذیری برای تولیدکنندگان س��رب و روی 
کشور دارد و البته این تمام ماجرا نیست بلکه این 
موضوع می تواندمحیط زیس��ت را هم دس��تخوش 
تغییرات��ی کن��د. در این باره با حمی��د جلالی پور 
دبی��ر انجمن صنف��ی کارفرمای��ی تولیدکنندگان 
و صادرکنندگان ش��مش س��رب ای��ران گفت وگو 

کرده ایم که در ادامه می خوانید:
بازیاف�ت  � صنع�ت  ش�رکت های 

باتری های خودرو در چه وضعی هستند؟
حدود ۴۰ شرکت بازیافت باتری در سطح کشور 
فعال هس��تند که این ش��رکت ها علاوه بر بازیافت 
کلیه باتری های فرسوده تولیدش��ده داخل کشور، 
پتانس��یل واردات این کالا از کش��ورهای همسایه 
را نی��ز دارن��د که متاس��فانه این ام��کان به دلیل 
تحریم های اقتصادی بین المللی و همچنین موانع 
ایجادی توس��ط برخی س��ازمان های دولتی سلب 

شده است.
ارگان های دولت�ی چگونه می توانند  �

امور مربوطه را تسهیل کنند؟
از مهم تری��ن چالش های این واحدهای تولیدی، 
ایجاد تعه��دات ارزی ناعادلانه برای ایش��ان بابت 
صادرات های انجام ش��ده از مح��ل ورودموقت طی 
س��ال های ۱۳۹۷ الی ۱۴۰۰ اس��ت ک��ه علاوه بر 
ص��دور حک��م در دی��وان عدال��ت اداری مبنی بر 
غیرقانونی بودن این موضوع و مکاتبات انجام ش��ده 
از س��وی گم��رک جمهوری اس��لامی و س��ازمان 
توس��عه تجارت ای��ران، بانک مرک��زی همچنان بر 
اقدام خ��لاف خود اصرار ورزیده و با همین توجیه 
نس��بت به مس��دود کردن شناس��ه ش��رکت های 
ای��ن صنعت اقدام می کند ک��ه این موضوع ضمن 
تضییع حقوق مکتس��به تولیدکنندگان، منجر به 
توقف خطوط تولید ش��ده که امیدواریم مسوولان 
ذی ربط در اس��رع وقت نس��بت به رفع این مشکل 
تدابی��ر لازم را بیندیش��ند. همچنی��ن س��ازمان 
حفاظ��ت محیط زیس��ت می توان��د در موضوعاتی 
از قبیل تخصیص س��همیه واردات باتری فرس��وده 
و اخذ مج��وز بین الملل��ی بازل تس��هیلاتی برای 
تولیدکنن��دگان این صنعت فراه��م آورد. از دیگر 
تسهیلات مورد نیاز کارفرمایان این صنعت، تسهیل 
موضوع معدن کاری و انجام مس��اعدت های لازم با 
فعالان حوزه معدن در راستای اکتشاف و استخراج 

از معادن سرب کشور است.
آیا س�ازوکار قانونی برای این صنعت  �

وجود دارد؟
بل��ه. تمامی دس��تورالعمل های مرب��وط به این 
صنعت در قوانین مختلف کشور گنجانده شده است 
که البته متاسفانه گاهی قوانین کشوری در برخی 
ادارات اس��تانی نادی��ده گرفته ش��ده و به ص��ورت 
س��لیقه ای عمل می ش��ود که این موض��وع باعث 
ایج��اد نگرانی هایی برای کارفرمای��ان این صنعت 
شده است. مهم ترین س��ازوکار قانونی این صنعت، 
جلوگیری از ایجاد هرگونه آلایندگی احتمالی آب، 
خاک و هوا اس��ت که تولیدکنندگان صنعت سرب 
کش��ور ملزم و مکلف به رعایت حدود تعیین شده 
 اس��تاندارد توسط س��ازمان حفاظت محیط زیست 
کش��ور هس��تند. همچنین درصورت بروز هرگونه 
آلایندگی، وفق قان��ون نحوه جلوگیری از آلودگی 
هوا و قانون هوای پاک، ادارات کل محیط زیس��ت 
اس��تانی امکان برخورد با واحد آلاینده را خواهند 
داش��ت که انجمن شمش س��رب ایران نیز کاملا 
مواف��ق برخ��ورد با هرگون��ه آلایندگ��ی احتمالی 

شرکت های تولیدکننده بوده و هست.
از چ�ه م�واردی می ت�وان به عن�وان  �

عمده تخلفات نام برد؟
تولیدکنندگان س��رب در کش��ور به دو دس��ته 

تقس��یم می ش��وند: ۱-تولیدکنندگان مجاز دارای 
پروان��ه بهره برداری، ۲- تولیدکنن��دگان غیرمجاز 
بدون مج��وز )زیر پله ای ها(. از نظ��ر انجمن کلیه 
تولیدکنندگان��ی که بدون پروان��ه بهره برداری در 
حال فعالیت هس��تند غیرمجاز نامیده می شوند و 
امیدواریم با همکاری ارگان های دولتی و نهادهای 
نظارت��ی در آین��ده ای نزدی��ک هیچ م��وردی در 
دس��ته دوم وجود نداشته باش��د! همچنین از دیگر 
تخلفات عمده در ای��ن صنعت می توان به موضوع 
مجوزفروشی یا اعطای مجوز واردات باتری فرسوده 
به غیر نام برد که عواقب بسیار جبران ناپذیری برای 
کارفرمایان این صنعت و همچنین محیط زیس��ت 

کشور داشته و خواهد داشت.
انجم�ن ب�رای برخ�ورد ب�ا تخلف�ات  �

مذکور چه اقداماتی انجام داده  ؟
موض��ع انجم��ن در برخورد ب��ا متخلفان صنعت 
س��رب کش��ور قاطعانه اس��ت. از بدو ش��روع به کار 
انجمن، مکاتبات متعددی در راس��تای شناسایی و 
برخورد با واحدهای متخلف این صنعت با س��ازمان 
حفاظت محیط زیست و وزارت صمت صورت گرفته 
و انجمن شمش س��رب ایران به مراتب تاکید کرده 
اس��ت که بدون هیچ مماش��اتی با متخلفان حوزه 
تولید س��رب کش��ور برخورد قانون��ی لازم صورت 
خواه��د پذیرفت. همچنین ط��ی آخرین مذاکرات 

صورت گرفته از وزارت صمت درخواس��ت ش��ده با 
همکاری سازمان تعزیرات حکومتی طی ابلاغیه ای 
به کلیه استان های کشور پیگیر برخورد با واحدهای 
غیرمجاز و جمع آوری این مراکز باش��ند که انجمن 
نیز از کلیه پتانس��یل های موجود خود در این راستا 
اس��تفاده خواه��د ک��رد. در مبحث مجوزفروش��ی 
ط��ی چند ماه اخی��ر انجمن با هم��کاری نهادهای 
نظارتی و حاکمیتی توانس��ته اس��ت برای اولین بار 
در تاریخ فعالیت این صنعت، نس��بت به شناس��ایی 
متخلف��ان اق��دام و ب��ا هم��کاری وزارت صم��ت، 
گم��رک ایران، س��ازمان حفاظت محیط زیس��ت و 
پلی��س امنیت اقتصادی کش��ور نس��بت به تعلیق 
پروانه بهره ب��رداری، تعدیل ظرفیت های مندرج در 
پروانه های بهره برداری، توقیف بیش از دویس��ت تن 
باتری فرس��وده واردات��ی فروخته ش��ده غیرمج��از 
توس��ط دلالان این صنعت و خ��ارج از نظارت های 
س��ازمان حفاظت محیط زیس��ت و همچنین قطع 
س��همیه واردات باتری فرس��وده ۳ش��رکت متخلف 
اقدامات ش��اخصی انجام دهد. خاطرنشان می شود 
بر اساس تدابیر اتخاذ ش��ده و انجام هماهنگی های 
لازم، واردات باتری فرسوده به کشور به صورت کلی 
مورد نظارت قرار داش��ته و در صورت بروز هرگونه 
تخل��ف توس��ط ش��رکت های واردکنن��ده، برخورد 
قانونی لازم با ایش��ان صورت خواهد پذیرفت. لازم 

ب��ه ذکر اس��ت انجم��ن پیگیر کاه��ش مجوز های 
واردات باتری فرس��وده اعطای��ی ب��ه ش��رکت ها و 
نظ��ارت بر فرآین��د بازیافت باتری های فرس��وده و 
همچنین بررسی واردات انجام شده قبلی شرکت ها 
اس��ت. ذکر این نکته بس��یار حائزاهمیت است که 
طبق بررس��ی های انجام ش��ده قبلی مشخص شده 
اس��ت بخش عمده ای از باتری های وارداتی توسط 
مجوز ه��ای فروخته ش��ده در بازار، نهایتا توس��ط 
واسطه ها وارد کارخانه های بزرگ تولیدکننده باتری 
کشور می شود که از همکاران محترم صنعت تولید 
باتری تقاضا داری��م از این پس از خرید باتری های 
فرسوده وارداتی خودداری کنند. در غیر این صورت 
انجمن ناچ��ار به رصد و پیگیری قانونی خواهد بود 
که همان طور که ثابت شده اس��ت عواقب نامطلوبی 
برای این شرکت های خاطی به همراه خواهد داشت.

واردات  � فرآین�د  ب�ر  نظ�ارت  نتیج�ه 
باتری فرسوده چه بود؟

آلایندگ��ی  هرگون��ه  ایج��اد  از  جلوگی��ری 
زیس��ت محیطی، تس��هیل نظارت نهادهای مربوطه 
ب��ر واحده��ای تولی��دی، واقعی ش��دن قیمت مواد 
اولیه، قطع دست دلالان و واسطه ها، کاهش قیمت 
تمام ش��ده محصول تولیدی، تنظیم عرضه و تقاضا 
در ب��ازار مواد اولیه، تعدیل قیمت س��رب در داخل 
کشور، جلوگیری از ورود بی رویه پسماند به کشور، 
بازگشت س��رمایه خارج شده از صنعت تولید سرب 
و فعال ش��دن مج��دد واحدهای متع��ددی که طی 
سال های گذشته و به علت جولان متخلفان در این 
فعالیت صنعتی از چرخه تولید خارج ش��ده بودند و 
نهایتا ایج��اد ارزش افزوده بالا و ارزآوری قابل توجه، 
اهم نتایج نظ��ارت بر فعالیت های مربوط به صنعت 
تولید سرب کشور است. پرواضح است که نهادهای 
دولتی از قبیل س��ازمان حفاظت محیط زیس��ت و 
وزارت صم��ت باید با همراهی یکدیگر در راس��تای 
مقابل��ه با متخلفان برخورد کنن��د، بنابراین انجمن 
ش��مش س��رب ایران می تواند به عنوان تنها تشکل 
تخصصی س��رب کش��ور و به عنوان ب��ازوی فنی و 
کارشناس��ی و با اش��راف اطلاعاتی کام��ل در کنار 
ای��ن ارگان ها ایفای نقش کن��د که قطعا در صورت 
اس��تمرار اقدامات صورت گرفت��ه، می توان به آینده 
این صنعت در کش��ور امیدوار بود. در پایان برخود 
لازم می دان��م از اعضای محترم هیات مدیره انجمن 
ش��مش س��رب ایران که با حمایت های بی ش��ائبه 
م��ادی و معن��وی خود زمینه س��از انج��ام اقدامات 
لازم در راس��تای برخورد ب��ا متخلفان و جلوگیری 
از س��ودجویی واس��طه های غیرقانونی این صنعت 

بوده اند، تشکر و قدردانی کنم.
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 فعال سازی و بازگشت ۱۰۰۰ معدن خاموش 



صنایع معدنی

از آنجای��ی  ک��ه بخ��ش مع��دن و صنایع معدنی 
تولیدکنن��ده محص��ولات انرژی بر هس��تند؛ انرژی 
نق��ش مهم��ی در ای��ن حوزه ها برعه��ده دارد.برق 
در فرآین��د تولی��د، در متال��ورژی و کوره ها به وفور 
استفاده می ش��ود و به طبع اگر محدودیت هایی در 
زمین��ه تولید و تامین برق به وجود بیاید، مس��تقیم 
اث��ر خ��ود را در تولی��د محص��ولات نهایی نش��ان 
می دهد و آس��یب زیادی به حوزه صنعت، معدن و 
بخش تولید وارد م��ی آورد. به عنوان مثال، در تولید 
آلومینیم بخش عمده مصرف انرژی، به مصرف برق 
یا الکتریسیته اختصاص دارد، در زمینه تولید فولاد، 
به غیراز فرآیند تولید آهن اس��فنجی، گندله سازی و 
کنسانتره که مصرف برق چندان قابل توجهی ندارد، 
در کوره های قوس الکتریکی مصرف برق بالا اس��ت 
و به عبارت دیگر، بدون برق در عمل نمی توان فولاد 
تولید کرد. بنابراین، صنعت فولاد به ش��دت وابسته 
به برق است. در صنعت سیمان هم، برق در کوره ها 
و محرک کوره ها به کار می رود و بنابراین، برای این 
صنعت هم برق، بس��یار ضروری اس��ت. در فرآیند 
تولی��د کات��د مس و محصولات دیگ��ر، الکترولیز با 
جریان برق انجام می ش��ود و بنابراین کاملا وابسته 
به این انرژی است. علاوه بر اینکه بخش عمده ای از 
صنایع اصلی در حوزه معدن و صنایع معدنی به برق 
وابس��ته هس��تند، در حوزه مواد اولیه و محصولات 
واس��طه ای هم به برق وابستگی زیادی داریم. دولت 
درحال حاضر تلاش می کند که برای کنترل و کاهش 
مصرف برق، الگوی مصرف بخش غیرصنعتی را تغییر 
دهد و برای این منظور، جوایز و مشوق هایی در نظر 
گرفته اس��ت. به نظر من، هرچه آگاهی و حساسیت 
جامعه، نسبت به الزام به مصرف بهینه برق افزایش 
یابد، می توانیم برق بیشتری برای تولیدات صنعتی 
در اختیار داش��ته باش��یم. در بسیاری از کشورها از 
جمله کش��ورهای صنعت��ی، دولت ها خلاف انتظار، 
به ج��ای بخش خانگی مصرف کننده های صنعتی را 
محدود کرده ان��د، بنابراین هرچند از نظر اقتصادی 
به صلاح کشور اس��ت، حوزه غیرتولیدی و حوزه ای 
که صادرات ندارد، محدود ش��ود اما دولت ها عموما 
در دوران محدودی��ت ان��رژی، ترجیح می دهند که 
صنایع را محدود کنند. خوش��بختانه چندی اس��ت 
صنایع ما به س��مت تولید ب��رق حرکت کرده اند، اما 
۲ نکت��ه را بای��د در این زمینه مدنظر داش��ت؛ اولا 
محدودیت برق از حدود ۳ س��ال پیش ش��روع شد 
و تا پیش از آن، موضوعی جدی برای کش��ور نبود، 
اما وقتی محدودیت ش��روع ش��د، آنقدر جدی شد 
ک��ه در عمل بخش��ی از صنایع را در تابس��تان فلج 
کرد و به تبع آن، برخی ش��رکت های فولادی، مس، 
صنای��ع بزرگ و... سیاس��ت احداث نی��روگاه را در 
پی��ش گرفتند. ما الان ب��الای ۱۰هزار مگاوات توان 
نیروگاه��ی در ح��ال احداث و برنامه ری��زی داریم، 
البته مش��کل تامین سوخت نیروگاه، مشکل مجوز 
محیط زیست هم دارند که به طورطبیعی، گلوگاهی 
ب��رای تولید برق اس��ت، با اینکه ما ت��وان مالی را از 
طری��ق ش��رکت ها تامین می کنیم، ام��ا مجوزهای 
س��وخت و محیط زیس��ت در اختیار دولت اس��ت و 
انتظار می رود که اگر واقعا قرار اس��ت مش��کل برق 
کشور برطرف شود، دولت در این زمینه تسریع کند.
دیگر اینکه، ش��رکت ها و صنایع داخلی همزمان 
به دنب��ال ان��رژی جایگزی��ن ه��م هس��تند، چون 
ابلاغیه های��ی از ط��رف دولت و حاکمی��ت در این 
زمین��ه وج��ود دارد که حتی اح��داث نیروگاه های 
گازی را ه��م چن��دان تایی��د نمی کن��د و تاکید بر 
عدم رش��د مصرف گاز در کشور است. به این ترتیب، 
تنها گزینه جایگزین؛ انرژی های تجدیدپذیر، انرژی 
 هس��ته ای و... اس��ت که می تواند در دستور کار قرار

 گیرد. 
بنابراین، ش��رکت ها در حال برنامه ریزی هستند 
و نیروگاه های بس��یار بزرگ خورش��یدی و بادی را 
در دس��ت مطالع��ه دارند یا حت��ی برخی به مرحله 
برگ��زاری مناقصه رس��یده اس��ت و فکر می کنم در 
آینده، در حوزه معدن و صنایع معدنی بتوانیم از این 
انرژی ها بیش��تر اس��تفاده کنیم. البته این انرژی ها 
مشکلات خاص خود را هم دارند. برای مثال، درباره 
انرژی خورشیدی باید بدانیم هرچند کشور ما آفتاب 
دارد، اما از س��اعت ۳ بعدازظهر، زاویه تابش محدود 
می ش��ود و راندمان نیروگاه پایی��ن می آید. صنایع 
انرژی بر ۲۴س��اعته برق می خواهند، پس در نقطه 
پیک مثل ۷ یا ۸ بعدازظهر چون مصرف ش��هرها به 
اوج می رسد، صنایع تعطیل می شوند. پس نمی توان 
فق��ط روی انرژی تجدیدپذیر س��رمایه گذاری کرد، 
زیرا پیوس��تگی تامین بس��یار مهم است. بنابراین، 
در کن��ار انرژی های تجدیدپذی��ر یا باید روش هایی 
برای ذخیره انرژی داش��ته باش��یم ک��ه فناوری آن 
بسیار گران است یا باید نیروگاه های جایگزین مثل 
نیروگاه های زغال س��نگی ی��ا گازی احداث کنیم تا 
ظرفی��ت کافی را ب��رای جبران کمبود برق در پیک 
تامین کنند تا صنعت بتواند برق پیوس��ته داش��ته 

باشد.

امیر صباغ  
کارشناس و فعال معدنی

یادداشت
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بسته خروج بازار فولاد از وضعیت رکود تدوین شود  مصوبه مجلس برای واردات ماشین آلات معدنی الزامی است 

نوس��ان  نرخ ارز در طول سال های گذش��ته با واکنش های بسیاری در بین صاحبان 
بنگاه های اقتصادی همراه بوده  اس��ت. اگرچه تش��کل های مختل��ف مانند اعضای اتاق 
بازرگان��ی بارها تاکید کرده ان��د که بنگاه های اقتصادی متقاضی واقعی ش��دن نرخ ارز 
هس��تند؛ ولی برخ��ی مدعی اند بنگاه های اقتصادی، بخش ه��ای تولیدی و به خصوص 
صادرکنن��دگان داخلی موافق افزایش نرخ ارز هس��تند و در این جهت گام برمی دارند. 
آمارها نش��ان می دهد طی ۱۰ س��ال گذش��ته با افزایش بیش از ۱۰ برابری نرخ دلار، 
میزان صادرات کش��ور ثابت ماند و به تازگی انگشت اتهام به سوی معادن کشور است. 

آیا معادن داران کشور موافق افزایش نرخ ارز هستند؟ 
خالق��ی در م��ورد اهمیت ارز ب��رای بنگاه های اقتصادی مختلف گفت: ش��اید تصور 
ش��ود صادراتی ها طرفدار نرخ ارز بالاتر هستند ولی واقعیت اینجاست که همه دوست 

دارند نرخ ارز واقعی تثبیت ش��ود. خالقی مدعی  است بنگاه های اقتصادی و به خصوص 
معادن کشور همیشه نگران نرخ ارز هستند و از نوسانات احتمالی واهمه دارند. وی در 
این باره گفت: نرخ ارز نیمایی که به یکی از ش��اخص های اقتصادی ما تبدیل شد باعث 
ش��د تا همیش��ه یک نگرانی مهم وجود داشته باش��د؛ اینکه نرخ ارز چه زمانی افزایش 
پیدا می کند؟ افزایش قیمت ارز در طول س��ال های گذشته با چالش بزرگ بخش های 
تولیدی تبدیل ش��ده  است؛ خالقی در این باره گفت: نباید نرخ ارز مثل یک فنر فشرده 
و یک باره رها ش��ود، زیرا محاسبات را سخت می کند. خالقی در مورد اثر منفی نوسان 
ن��رخ ارز برای معادن گف��ت: کاهش ارزش پول ملی س��رمایه در گردش ریالی معادن 
 را تح��ت تاثیر ق��رار می دهد و قدرت خری��د آنها در بخش های مختل��ف کاهش پیدا 

می کند.

از طرف��ی نرخ دس��توری برای ارز نیز با انتقاد بس��یاری از فع��الان اقتصادی همراه 
بوده  اس��ت، آنها معتقدند دلار ۴ هزار و ۲۰۰ تومانی یا ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی اتفاق 
 خوبی برای صنایع و بخش های تولیدی نیس��ت در نتیجه نرخ ارز باید در بازار تعیین 

شود. 
خالقی دراین باره گفت: نرخ ارز باید تک نرخی باشد ضمن اینکه مداخلات دستوری 
در نرخ ارز نداش��ته  باشیم در این صورت محاسبات و پیش بینی ها بهتر انجام می شود. 
خالقی در مورد اینکه مردم طرفدار افزایش ارزش پولی ملی هستند نیز توضیح داد: اگر 
واقعیت را ببینیم.همه دوس��ت داریم ارزش پولی ملی تقویت شود و منافع ملی نیز در 
این جهت وجود دارد با این حال نرخ ارز باید به ارزش واقعی برس��د و اینکه به صورت 

دستوری ارزش پول ملی را افزایش دهیم منطقی نیست.

معاون ف��روش فولاد خراس��ان گف��ت: در ح��ال حاضر، بخش 
عم��ده ای از رک��ود فعلی در فولاد تح��ت تأثیر رک��ود جهانی قرار 
گرفته که بر محصولات فولادی داخل نیز حاکم شده است. حسین 
بختیاری با اش��اره به پیش��نهاد بس��ته خروج بازار فولاد از وضعیت 
رکود، اظهار داش��ت: در حال حاضر بخش عمده ای از رکود فعلی در 
ف��ولاد تحت تأثیر رکود جهانی قرار گرفته که بر محصولات فولادی 
داخل نیز حاکم ش��ده است. وی گفت: در واقع کمبود ساخت و ساز 
در چین و س��ایر کش��ورهای اروپایی باعث ش��ده فولاد جهانی در 
رک��ود عمیقی فرو برود و بازار فولاد ایران را هم تحت تأثیر قرار داد.
معاون فروش فولاد خراس��ان افزود: بخش دیگری از دلیل ش��رایط 
رکود، کاهش س��اخت و س��از در داخل کشور است و به دلیل اینکه 
قیمت های مسکن رشد خیلی زیادی پیدا کرد، قشر متوسط جامعه 
دیگر امکان خرید مس��کن را ندارن��د. به همین دلیل، تقاضا در بازار 
مس��کن کاهش و به همان اندازه تقاضا در بازار فولاد به خصوص در 
میلگرد کاهش پیدا کرده اس��ت. وی، سایر دلایل رکود بازار فولاد را 

اینگونه عنوان کرد: دلیل دیگر این رکود می تواند به مداخله دولت و 
بخشنامه های خلق الساعه دولت مربوط باشد. متأسفانه قیمت های 
دستوری کماکان در دستور کار دولت قرار دارد و همین قیمت های 
دستوری باعث ش��ده تولیدکنندگان حاشیه سود و امنیت نداشته 
باش��ند. بختیاری تصریح کرد: اکثر تولیدکنندگان با ظرفیت های 
اس��می خود کار نمی کنند. در واقع، نزدیک به ۴۲ تا ۴۳ میلیون تن 
ظرفیت نصب ش��ده فولاد در کشور داریم و بیشتری تولید فولاد را 
در س��ال گذش��ته با ۳۰ میلیون تن به ثبت رسانده ایم، یعنی حدود 
۱۲ تا ۱۳ میلیون تن ظرفیت خالی در فولاد کش��ور وجود دارد. به 
همی��ن دلیل، دولت بای��د به فکر ظرفیت خالی فولاد باش��د. البته 
ناگفت��ه نماند که بخش صادرات به تقویت نی��از دارد. وی در پایان 
اظهارداش��ت: تولید مسکن ملی از مواردی است که دولت علی رغم 
اینکه وعده های زیادی داده است، گویا توان انجام دادن آن را ندارد. 
بر همین اساس، اگر دولت در این حوزه تغییر دیدگاه دهد، احتمال 

اینکه از وضعیت رکودی خارج شویم، وجود دارد.

عضو کمیس��یون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی گفت: 
امکان واردات این ماشین آلات فراهم شده اما باید دقت کنیم که 
ب��ه محصولات داخلی ضربه نخ��ورد در عین حال واردات ۵ هزار 

ماشین آلات معدنی مصوبه مجلس و لازم الاجراست.
به��روز محبی نجم آبادی با اش��اره به چالش ه��ای موجود در 
حوزه ماشین آلات معدنی، اظهار داشت: نمایندگان مجلس سال 
گذشته واردات ۵ هزار ماشین آلات معدنی به کشور انجام و دولت 

هم باید این مصوبه را اجرایی کند.
وی گف��ت: در ح��وزه اکتش��اف، فرآوری و عدم خام فروش��ی 
محص��ولات معادن باید اقدامات و سیاس��ت های لازم در کش��ور 
انجام شود که در این مسیر یکی از نکاتی که باید مورد توجه قرار 
بگیرد، ماشین آلات به روز و توانمندی است که می تواند در این 
مس��یر کمک کند و ارزش افزوده بس��یار بالایی را هم برای کشور 
رقم بزند. عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی 
تاکی��د کرد: باید تا جای ممکن از توان داخلی در حوزه ماش��ین 

آلات معدنی اس��تفاده کرد ولی اگر این توان و پتانسیل در داخل 
وجود ندارد، قطعاً باید اقدام به واردات کرد.

این نماینده مجلس تصریح کرد: قوانینی که در دولت گذش��ته 
وجود داشت، بحث ارز بود و برای واردات به طور جدی با مشکل 
روبرو بودیم. قیمت ارز به طور فزاینده در حال افزایش بود و عرضه 
و تقاضا قیمت را تعیین تکلیف می کرد و هرچه تقاضا بالا می رفت 
قیمت ارز نیز به تبعیت از آن بالا می رفت و به دلیل وجود همین 
ش��رایط دولت گذش��ته این توانایی را نداشت که اقدام به واردات 
این ماش��ین آلات کند اما در حال حاضر موانع کمتری برای این 
موضوع وجود دارد و امکان واردات این ماش��ین آلات فراهم شده 
اس��ت. به گفته این نماینده مجلس، ما به دنبال این نیس��تیم در 
حالی که در داخل امکان س��اخت این ماش��ین آلات وجود ندارد، 
واردات آنها را ممنوع کنیم اما باید با مدیریت حساب شده  تعادل 
را بین تولید داخل و واردات ایجاد کنیم تا به این وس��یله معادن 

ما نوسازی شوند.

عـصـر شـایـسـتـگـی
»روزگار معدن« ارتباط 
معدن با دانشگاه را 
بررسی کرد:

شهریار خادمی

سنجش، پایش و بهبود بهره وری در معادن از اهمیت 
بس��یاری برخوردار است؛ ضمن اینکه با توجه به شرایط 
تحریمی ک��ه هم اکنون با آن مواجه هس��تیم و به دلیل 
کمبود منابع س��رمایه، تنها راه برون رفت از مش��کلات 
فعل��ی، ارتقای به��ره وری تولید اس��ت. تفکر کلیدی در 
این رابطه این اس��ت که بهبود بهره  وری در شرکت های 
معدن��ی، ی��ک منبع مزی��ت رقابت��ی اس��ت. بنابراین 
ش��رکت هایی که هم زمان به س��مت ن��وآوری حرکت 
می کنن��د، خالق ی��ک مزیت رقابتی پای��دار و لایزال در 
دوره  های طولانی هستند. با این دیدگاه، گرایش عمومی 
مدیران ش��رکت های معدنی موفق در س��طح جهانی در 
افزایش سود، نه تنها از طریق افزایش تولید، بلکه از طریق 
بهره  وری فزاینده و مستمر حاصل می شود. ظرفیت  های 
موجود دانشگاهی در کش��ور می تواند زمینه ساز تحقق 
این مهم باش��د. از یک سو مش��اور در شناسایی و تقویت 
پیش��ران های بهره  وری و از دیگر سو، محرک نوآوری در 
بخ��ش معدن کش��ور از طریق ارتباط مس��تمر با بخش 

صنعت معدن کشور. 
رتبه رش��ته مهندس��ی معدن برخی از دانشگاه های 
تراز اول کشور همچون دانشگاه علم و صنعت و دانشگاه 
تربیت مدرس بر اس��اس سیس��تم رتبه بندی شانگهای 
در س��ال ۲۰۲۰-۲۰۱۹ در رده ۴۵ تا ۷۵ دانشکده های 
مهندس��ی معدن دنیا بوده )بس��یار پیش��گام تر از سایر 
رشته های مهندسی کشور اس��ت( و نویدبخش تقویت 
یک نظام درون زای پژوهشی و توسعه فناوری در معادن 
کشور است. در روزهایی که کنکوری ها در حال انتخاب 
رش��ته دانشگاه هستند، بر خود لازم دانستیم که نگاهی 
بر ارتباط دانش��گاه و معدن بیندازی��م. در همین ارتباط 
گفت وگویی با مس��عود زارع، اس��تاد دانش��گاه در حوزه 

اقتصاد معدن داشته ایم که در ادامه می  خوانید.
این اس��تاد دانش��گاه با اش��اره به نقش دانشگاه ها در 
کمک به توس��عه معادن گفت: با توجه به شرایط تحریم 
و محدودیت ه��ای ورود فناوری و تجهیزات به کش��ور، 
رفع بس��یاری از نیازهای کلان  حوزه معدن با دش��واری 
همراه اس��ت. ضمن آنکه می توان از طریق میان برهایی 
که دانشگاه ها در رأس  آن قرار دارند، این نیازها را برطرف 
ساخت. به منظور توسعه صنعت معدن می توان دو مسیر 
را دنبال ک��رد که یکی از آن ها س��رمایه گذاری جدید و 
دیگ��ری اس��تفاده بهینه از س��رمایه های موجود و واقع 
همان مس��یر بهبود بهره وری در معادن اس��ت. با توجه 
به کمبود منابع سرمایه در شرایط فعلی  ناچار هستیم تا 
به س��مت بهبود بهره وری حرکت کنیم که در این میان 
استفاده از ظرفیت بخش دانشگاهی بسیار کارگشا است.
اس��تاد دانش��گاه تربیت مدرس تصریح کرد: هرگونه 
بهب��ود بهره  وری در هرک��دام از حلقه  های زنجیره تولید 
معادن و صنایع به استفاده مطلوب تر از سرمایه  های صرف 
شده، زیرس��اخت  های تولیدی موجود، ماشین  آلات در 
اختیار و س��رمایه های انسانی کش��ور منتهی می شود. 
درنتیج��ه کاهش نیاز ب��ه نهاده ه��ای مصرفی، کاهش 
واردات م��واد و قطع��ات موردنی��از زنجیره ه��ای تولید 
و همچنی��ن افزایش تولید م��واد و محصولات معدنی و 
درنتیجه دس��تیابی به سودآوری بیشتر و رشد اقتصادی 
ازجمله دس��تاوردهای مس��تقیم بهبود بهره وری است. 

ع��دم کارایی در یک بخ��ش از زنجی��ره می  تواند منجر 
ب��ه عدم بهره وری در کل زنجیره ش��ود. در نگاهی دیگر، 
نادیده گرفتن یا ضعف بهره وری در هرکدام از حلقه های 
زنجی��ره ارزش یا زنجی��ره تأمین باع��ث انتقال چالش 
به س��طوح پسین زنجیره ارزش و چه بس��ا با پیامدهای 

مخرب  تر می شود.
وی ادامه داد: مطالعات دانشگاهی و همکاری نزدیک 
با بخش صنعت زمینه رشد بهره   وری در معادن را فراهم 
می کنند. در یک تعریف س��اده می  ت��وان بهره وری را در 
قالب یک کسر نیز تعریف نمود. به طوری که صورت کسر 
خروجی سیس��تم و مخرج کس��ر نیز ورودی ها را شامل 
می شود و درصورتی که بتوان این نسبت را بیشینه کرد، 
به��ره وری بهبود خواهد یافت. یک��ی از راه حل هایی که 
درحال حاضر توصیه می ش��ود کاهش مخرج کسر است 
که از طری��ق کاهش هزین��ه  نهاده ه��ای تولید صورت 
می گی��رد و دانش��گاه  ها می توانند با ارائ��ه راهکارهایی 
میزان هزینه  ها و نرخ تمام ش��ده محص��ولات معدنی را 
کاهش داده و از این طریق به توسعه بخش معدن کمک 

کنند.
زارع در ادام��ه بیان کرد: در این دانش��گاه دو رش��ته 
اس��تخراج مع��دن و اقتص��اد مع��دن در کن��ار س��ایر 
گرایش های رشته مهندسی معدن فعال بوده و دانشگاه 
تربیت مدرس تنها دانش��گاهی است که در حوزه اقتصاد 

معدن نیز آموزش و پژوهش دارد.
ارتب�اط دانش�گاه و صنعت ش�رط توس�عه  �

صنایع دانش بنیان
وی ادام��ه داد: ب��ا مروری ب��ر بخش تولی��د، متوجه 
می شویم که اساس صنعت بر علم قرار دارد. این علم است 
که با تولید محتوا بس��ترهای لازم را برای تولید کالاها و 
عرضه آن ها در جامعه فراهم می کند. با این تعریف، همه 
حوزه تولید بر پایه علم قرار دارد. اکنون چند سالی است 
با تغییراتی که در حوزه تولید علم ایجادشده، به حرکت 
کشورها به س��وی اقتصاد دانش بنیان بیشتر توجه شده 
است. طبق تعریف سازمان همکاری اقتصادی و توسعه، 

اقتصاد دانش بنیان اقتصادی اس��ت که بر اس��اس تولید 
و توزیع و کاربرد دانش و اطلاعات ش��کل گرفته اس��ت و 
به س��رمایه گذاری در دانش و صنایع دانش پایه به شکل 
خاص توجه می ش��ود. صنای��ع دانش بنیان هم صنایعی 
هس��تند که در آن ها سطح خوبی از س��رمایه گذاری در 
نوآوری انجام ش��ده اس��ت. این موضوع سبب شده است 
تولیدات جدیدی با هزینه کمتر و میزان بهره وری بیشتر 

به بازارهای جهانی عرضه شوند.
زارع بیان کرد: اقتصاد کشورها در حال حرکت به سوی 
اقتصاد دانش بنیان اس��ت. بنابراین، شاهد شکل گیری 
کس��ب وکارهای دانش بنیان جدید مبتن��ی بر فناوری 
هس��تیم که بیشترین نرخ رشد را به خودشان اختصاص 
داده اند و به دنبال جذب بیشترین سهم از بازار اقتصادی 
کش��ورها هس��تند. اکنون اقتص��اد دانش بنیان در همه 
حوزه ه��ای تولیدی مانند صنعت، معدن، کش��اورزی و 
دیگر حوزه ها در حال افزایش س��هم است و این موضوع 

خودش را به الزام تبدیل کرده است. 
این اس��تاد دانش��گاه در ادامه اظهار ک��رد: ازآنجاکه 
اقتصاد دانش بنی��ان ارتباطی تنگاتنگ ب��ا حوزه تولید 
عل��م و دانش دارد، نخس��تین جایی که ای��ن موضوع را 
متبلور می کند، دانش��گاه اس��ت. درواقع این دانشگاه ها 
هس��تند که با تولید علم و ارائه آن به صنعت، بسترهای 
لازم برای رش��د اقتصاد دانش بنی��ان را فراهم می کنند. 
اکنون م��روری بر وضعیت دانش��گاه های ایران نش��ان 
می دهد که هرس��ال تعداد زی��ادی پایان نامه و محتوای 
علمی در قال��ب مقاله در حوزه صنعت و معدن نوش��ته 
می شود، اما آن گونه که انتظار می رود، در عمل در حوزه 
تولید تأثیرگذار نبوده اس��ت و فقط تع��داد کمی از این 
پایان نامه ها و مقالات وارد حوزه عملی تولید می شوند. 

وی اف��زود: بر این اس��اس، از مهم تری��ن راهکارهایی 
که برای حمای��ت از اقتصاد دانش بنیان باید در کش��ور 
انجام ش��ود، ارتباط صنعت و دانش��گاه اس��ت. اگر این 
ارتباط برقرار ش��ود، دانش��گاه ها می توانند با تولید علم 
دانش بنیان بسترهای لازم را در اختیار بخش تولید قرار 

دهند و زمینه ارتق��ای محصولاتی با فناوری و بهره وری 
بیش��تر را فراهم کنند. از س��وی دیگر، بخش تولید هم 
می تواند نیازهای خودش را به دانش��گاه بس��پارد تا این 
بخش، مطالعات علمی اش را روی نیازهایی که ضرورت 

و کارایی بیشتری دارند، متمرکز کند.
تشکیل کنسرس�یوم  های دانشگاهی برای  �

انجام پروژه  ها
ای��ن م��درس دانش��گاه در ادام��ه گف��ت: یک��ی از 
رهیافت ه��ای مؤث��ر در بهب��ود عملک��رد پژوهش های 
دانش��گاهی و صنعت��ی، هم افزایی از طریق مش��ارکت 
مراکز درون و برون دانش��گاهی در انجام پروژه هاس��ت. 
در همین راس��تا دانش��گاه تربیت مدرس تجارب بسیار 
موفقی در سال گذشته و امسال داشته است. ضمن اینکه 
این دانشگاه تجربه بسیار موفقی از همکاری با دانشکده 
اقتصاد و مدیری��ت در اجرای پروژه های موردنیاز بخش 

معدن در ۱۰ ساله گذشته را در کارنامه خود دارد.
اس��تاد معدن دانش��گاه تربیت م��درس تصریح کرد: 
هم این��ک این دانش��گاه از یک س��و با تنها نه��اد علمی 
غیردولتی کشور در بخش معدن یعنی انجمن مهندسی 
معدن ایران همکاری تنگاتنگی را آغاز کرده و از س��ویی 
دیگر از طریق کنسرسیوم دانشگاهی با سایر دانشگاه  ها 
وارد همکاری ش��ده اس��ت به عنوان نمونه این دانشگاه 
هم��کاری پژوهش��ی کارآم��دی را با دانش��گاه صنعتی 
اصفهان و همچنین دانش��گاه تهران آغاز کرده است که 
امیدواریم که ارتباط کاری بین دانشگاهی زمینه توسعه 

فعالیت ها در بخش معدن را افزایش دهد.
 عم�ر تایره�ای کامیون ه�ای معدن�ی  �

افزایش می یابد
وی در ارتب��اط با اقدامات دانش��گاهی در مش��ارکت 
جهت کاهش مش��کلات بخش مع��دن گفت: در همین 
ارتباط چند پروژه از سال گذشته تعریف شده که یکی از 
آن ها پروژه کاهش مصرف لاستیک کامیون های معدنی 
دریکی از معادن بزرگ س��نگ آهن کشور بود. در شرایط 
فعلی نرخ هر تای��ر کامیون معدنی بیش از ۴۰۰ میلیون 

بوده و با در نظر داش��تن ۶ تایر برای هر کامیون به رقمی 
نزدیک به ۲.۵ میلیارد تومان می رس��د که با داشتن یک 
ناوگان متش��کل از ۵۰ و ی��ا ۱۰۰ کامیون، هزینه همین 
یک قلم نهاده مصرفی در سال به رقم قابل توجهی خواهد 
رس��ید و با توجه به علل متفاوت، تایرها عمر اسمی خود 
را طی نمی کنند و به صورت زودهنگام دچار فرس��ودگی 
ش��ده و از کار می افتد بنابراین در این پروژه، فراوانی انواع 
خرابی های تایرها و دلایل وقوع آن ها بررس��ی و اقدامات 
اصلاحی لازم در دس��ت اقدام قرار گرفت. وی ادامه داد: 
در پ��روژه دیگ��ری هم که ب��ا همکاری ایمی��درو داریم 
بهبود مدیریت تعمیر و نگهداری ماش��ین آلات معدنی 
در دو معدن بزرگ در حال بررس��ی اس��ت که فاز اول آن 

ارائه شده و فاز دوم آن نیز در حال انجام است.
این مدرس دانش��گاه افزود: اخیراً با مشارکت دانشگاه 
ته��ران در قالب یک کنسرس��یوم بین دانش��گاهی، به 
طرح های ارائه شده در سامانه ساتع ورود کردیم و موفق 
به جلب نظر ایمیدرو ش��دیم که حاص��ل آن انعقاد یک 

قرارداد مهم درزمینه بهره وری در معادن بود.
دانشجویان حضور جدی تری در معادن  �

پیدا می کنند
اس��تاد دانش��گاه تربیت مدرس درباره پایان نامه های 
دانش��جویی و حضور دانش��جویان در مع��ادن گفت: با 
توج��ه به ارتباطاتی ک��ه میان دانش��گاه و معادن ایجاد 
می ش��ود، موضوع��ات پایان نامه به مع��ادن را به معادن 
ارائ��ه می کنیم که در صورت موافقت آن ها زمینه حضور 
دانش��جو در معدن فراهم می شود. سال گذشته دانشگاه 
تربیت مدرس به منظور تس��هیل حضور دانشجویان در 
مع��ادن، تمامی هزینه های مربوط به بیمه حوادث آن ها 
را پرداخت کرد. این اس��تاد دانش��گاه خاطرنشان کرد: 
برخ��ی از معادن مانن��د گل گهر و سرچش��مه در مرکز 
تحقیقات خود دارای فرآیند مش��خصی برای همکاری 
هس��تند و پس از آن که پروپوزال دانش��جویی به مرکز 
تحقیق و توس��عه آنها ارائه و تائید ش��د، با دانش��جویان 
همکاری مضاعفی خواهند کرد و در همین راستا بخشی 
از هزینه آنان را نیز تأمین می کنند. وی در پایان از اهتمام 
مدیریت پژوهش و فناوری ایمیدرو، مدیر و کارشناسان 
تحقیق و توس��عه شرکت گل گهر و همچنین از معاونت 
برنامه ری��زی ش��رکت آرمان گهر س��یرجان که موجب 
ش��دند تا مس��یر طرح و اجرای پروژه های پژوهش��ی و 

فناوری هموار شود تشکر و قدردانی کردند.
کلام آخر:  �

با تغییر س��اختار اقتص��اد جهانی و اهمی��ت نوآوری 
به عنوان موتور محرک توسعه، ارتباط دانشگاه و صنعت 
به عنوان یک سیاست کارا در توسعه و پیشرفت کشورها 
موردتوجه سیاس��تمداران قرارگرفته اس��ت و مطالعات 
نش��ان می دهد که کارآمدی کش��ورهای توس��عه یافته 
ناش��ی از تولید دانش و استفاده آن در صنعت است که به 
کش��ورها مزیت رقابتی می دهد. در کشور ما نیز مسئله 
ارتباط میان صنعت و دانشگاه و اهمیت آن سال ها است 
ک��ه موردتوجه قرار دارد و علاوه بر آنکه سیاس��ت هایی 
برای این مهم طراحی ش��ده، تلاش های زیادی نیز برای 
ارتقای ارتباط صنعت و دانش��گاه صورت گرفته است اما 
بااین حال آنچه در عمل شاهد هستیم عدم شکل گیری 
یک ارتباط سیس��تمی بین این دو بخش است و به بیان 
دیگر هن��وز ارتباط نظام مند مناس��بی بی��ن صنعت و 

دانشگاه در ایران ایجاد نشده است.

قائم مقام دبیرکل خانه صنعت ، معدن و تجارت:                 معادن طرفدار ثبات نرخ ارز هستند 
تامین انرژی و 
چشم اندازهای آن



معدن طلای دست نیافتنی 

کاهش معاملات قراضه در بازار دریایی ترکیه

اگر غلظت فلزات گران بهای موجود در پوسته زمین به همان اندازه میزان موجود در 
هسته آن می بود، آن وقت بود که دیگر نمی توانستیم اسم گران بها را بر روی بسیاری 
از فلزات بگذاریم. در حالی که مش��غول خواندن این متن هستید، می توان گفت که 
ش��ما روی یک معدن طلا ایستاده اید. بر اس��اس محاسبات انجام شده، آنقدر طلا در 
کره زمین هس��ت که می توان سرتاسر سطح این س��یاره را تا عمق ۵۰ سانتی متری 
با طلا پوش��اند. شاید بپرس��ید که پس چرا طلا آنقدر کمیاب و گران بها است. پاسخ 
به این پرسش آن است که تقریبا تمام این مقادیر طلا تا هسته کره زمین ته نشین 

شده است که حتی بلندپروازترین معدنچیان نیز به آن دسترسی نخواهند داشت.
هم اکنون بش��ر از طریق عبور امواج لرزه ای ناش��ی از زمین لرزه می داند که هسته 
کره زمین عمدتا از فلز آهن و نیکل است. با این حال، ناخالصی هایی هم در آن وجود 
دارد که با تغییر چگالی مش��خص می شوند. ولی این ناخالصی ها به ندرت شناسایی 
می شوند؛ مگر اینکه مثل اورانیوم و توریم، انرژی رادیواکتیویته آنها به شکل گرما آزاد 
شود. با این تفاسیر، مقدار این ناخالصی ها که فلزات گران بها را هم در برمی گیرد، به 
شکل یک راز سر به مهر باقی مانده بود تا اینکه در سال ۲۰۰۶، گروهی از دانشمندان 

راهی برای تخمین غلظت آن پیدا کردند. 
ساختار مشابه سیارک ها با کره زمین �

دانش��مندان معتقدند که برخی س��یارک ها در کلیت خود احتمالا ترکیب تقریبا 
مشابهی با کره زمین دارند، چرا که آنها نیز از قرص پیش سیاره ای )توده هایی از گرد 

و غبار و گاز( یکسانی با کره زمین تشکیل شده اند.
پس با اندازه گیری ترکیب شهاب س��نگ های موسوم به »کندریت کربن دار« که از 
این س��یارک ها جدا می ش��وند، می توان محاسبه کرد که چه مقدار از هر عنصر روی 
زمین وجود دارد. بنابر این اگر غلظت های موجود در پوس��ته و گوش��ته آن را که ما 
مس��تقیما در مورد آنها آگاهی داریم را از آن کم کنید، می بینید که چه مقدار از هر 

عنصر در هسته آن وجود دارد.
در اینج��ا مفروضات زیادی را باید در نظر گرفت؛ مضافا اینکه تفاوت هایی در نحوه 
تکامل زمین و اجرام کوچکتر وجود دارد که شرایط را پیچیده تر می کند، چرا که در 
فرآیند تکامل یک س��یارک امکان فرار ش��دن برخی عناصر وجود دارد. با این وجود، 
این گروه به سرپرستی پروفسور »برنارد وود« از دانشگاه مک کواری استرالیا توانست 
مدلی برای توضیح این مس��یرهای متفاوت ایجاد کنند و راهی برای تایید نسبی آن 
بیایند. آن ها خاطرنش��ان ساختند که عناصری که در آهن مذاب حل نمی شوند، در 
هس��ته زمین قرار نمی گیرند. در نتیجه، اگر قرار بود س��یاره زمین همگن باشد، این 
عناصر در پوس��ته زمین بسیار بیش��تر از آن چیزی می بود که انتظار داشتیم. با این 
حس��اب، این دانشمندان توانستند برخی از این پدیده های خلاف قاعده در خصوص 
غلظت عناصر در گوش��ته زمین، که تا پیش از این موجب تعجب زمین شناسان بود، 

را به خوبی توضیح دهند.
نس��بت این عناصر در پوسته زمین با نس��بت عناصر موجود در شهاب سنگ های 

مورد استفاده پروفسور »برنارد وود« و همکارانش از فراوانی مشابهی برخوردار است 
و این نظریه را تایید می کند که هر دو از یک س��اختار مواد تش��کیل شده اند. با این 
حال، شهاب سنگ ها از نظر عناصری که در آهن حل می شوند بسیار غنی تر هستند، 
به همین دلیل واضح اس��ت که زمانی که اقیانوس ماگمایی اولیه زمین به هسته آن 

تبدیل شد، این مواد هم با آن ترکیب شدند.
میزان طلای موجود در هسته زمین �

بر این اس��اس، پروفس��ور وود و همکارانش توانس��تند مقدار هر یک از این عناصر 
محل��ول در آهن را تخمین بزنند. به طور طبیعی، واقعا ش��اید برای کس��ی اهمیتی 
نداش��ته باش��د که چه مقدار سرب یا فلز رنیم در هس��ته زمین محبوس شده است، 
اما ش��رایط در مورد فلز طلا متفاوت است. پروفسور وود به بنگاه خبررسانی استرالیا 

گفت: »می توان گفت که بیش از ۹۹ درصد از طلای زمین در هسته آن است.«
براساس همین منطق پس سیارک های بازمانده، به ویژه آن هایی که تصور می شود 
هس��ته های مش��ابه زمین دارند، مقادیر زیادی از این عناصر را در خود جای داده اند. 
دست یافتن به این سیارک ها بسیار دشوار است، اما از حفاری تا هسته زمین آسان تر 
اس��ت، به همین دلیل است که ناس��ا کاوشگری را به سمت سیارک سنگین سایکی 
Psyche فرس��تاد. اخترشناسان در س��ال ۲۰۲۰ بنا بر داده های جدید از تلسکوپ 
هابل تخمین  زنند که س��یارک فلزی »س��ایکی ۱۶« انباشته از فلزاتی به ارزش یک 

میلیون برابر اقتصاد جهان باشد.

ت��ازه تری��ن گ��زارش از بازار فولاد جهانی از کاهش معاملات قراض��ه در بازار دریایی ترکیه 
حکایت دارد.واردات قراضه دریایی ترکیه پس از ۱۵ گزارش معامله در روزهای اخیر کاهش 
یافت.آخرین معاملات ش��امل س��ه محموله قراضه بودند که در ۱۶ آگوس��ت )۲۴ مرداد ماه 
۱۴۰۲( و با قیمت نسبتا ثابت نسبت به معاملات قبل در بازه ۳۷۰ تا ۳۷۵ دلار به ازای هر تن 
 )8۰:۲۰( ۱,۲ HMS ترکیه انجام ش��دند. کارخانه های ترکیه در حالی به قیمت  قراضه cfr

اجازه دادند تا از ۳۷۰ دلار نیز عبور کنند که در یک هفته اخیر محموله با تحویل ماه سپتامبر 
س��فارش دادند. البته با وجودی که قیمت پیش��نهادی فروشندگان این محصول حدود ۳۷۵ 
دلار به ازای هر تن cfr اعلام شده بود، خریداران نسبت به این قیمت مقاومت از خود نشان 
دادن��د. در همی��ن حال، یک عرضه کننده قراض��ه از دریای بالتیک در این باره گفت: خریاران 
ترکی��ه حاض��ر به پرداخت ۳۷۰ دلار به ازای هر ت��ن بودند اما پرداخت قیمت بالاتر برای این 

محصول به نظر دش��وار می رس��د. وی همچنین افزود: روند صعودی قیمت ها به ذخیره قراضه 
آمریکا برمی گردد. برهمین اساس، سه محموله معامله شده اخیر آمریکایی بودند و این نشانه 
خوبی به نظر می رس��د، بنابراین خرید قراضه دریای بالتیک در ارجحیت قرار دارد. براس��اس 
ارزیابی نش��ریه پلتس، قیمت قراضه HMS ۱,۲ )8۰:۲۰(، صادرات به ترکیه ۳۷۲/۵ دلار به 
ازای هر تن محاسبه شد که این نرخ حاکی از افت یک دلاری قیمت نسبت به روز قبل است.

بینالملل
شنبه 
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درس هایی که چین از 
تحریم استرالیا نگرفت

یک��ی از ابزاره��ای اصلی در س��ال های اخیر، 
اعمال تحریم ها یا تعرفه های تجاری بوده اس��ت. 
در همین راس��تا، چین برای عادی س��ازی روابط 
تجاری خود با استرالیا، گامی بزرگ در این مسیر 
برداشت که از ابتدا هم نباید به این مسیر کشیده 
می ش��د. به نظر می رسد تلاش چین برای اعمال 
محدودیت تجارت خود با استرالیا نتیجه معکوس 
خواه��د داد؛ به خصوص اگر این اقدام یک جانبه 
باش��د و توسط بازیگران عرصه مهم اقتصادی در 
جامعه بین المللی حمایت نشود. وزارت بازرگانی 
چین در روز چهارم آگوس��ت ۲۰۲۳ عنوان کرد: 
اعم��ال تعرفه های ضد دامپینگ و ضد تخصیص 
یارانه جو اس��ترالیا به پایان می رس��د. این اقدام 
حدود سه سال پس از آن صورت گرفت که تعیین 
ع��وارض 8۰/۵ درصدی واردات��ی برای اولین بار 
تجارت س��الانه یک میلیارد و ۵۰۰ میلیون دلار 
اس��ترالیا )۹8۶ میلی��ون دلار آمری��کا( برای جو 
که به طور گس��ترده برای صنعت آب جوس��ازی 
مورد اس��تفاده قرار می گیرد را متوقف کرد. اقدام 
علیه واردات جو استرالیا با ممنوعیت غیررسمی 
زغال سنگ استرالیا در اواسط سال ۲۰۲۰ همراه 
ش��د که عم��لا واردات را از دومین تامین کننده 
بزرگ س��وخت چین که برای تولید برق و تولید 
فولاد اس��تفاده می ش��د، متوقف کرد. در همین 
رابط��ه دولت جدید چین ب��دون اینکه هیچ یک 
از طرفین اعتبار سیاسی خود را از دست بدهند، 
اجازه از س��ر گرفته شدن روابط تجاری میان این 
کشور و چین را صادر کرد. این اقدام چین در واقع 
به وضوح از عقب نشینی این کشور حکایت داشت. 
از س��وی دیگر، دولت اس��ترالیا تسلیم این اقدام 
دول��ت چین مبنی بر اعم��ال ممنوعیت واردات 
برای برخی محصولات به چین نشد و با تلاش این 
دولت، کش��اورزان و شرکت های معدنی استرالیا 
توانس��تند پس از یک دوره کاهش ظرفیت اولیه 
تولید، بازارهای جدی��دی برای محصولات خود 
اغلب با قیمت های بالاتر پیدا کنند. دولت جدید 
چین ک��ه عمل گرایی را س��رلوحه کار خود قرار 
داده اس��ت، اعلام کرد که رویکرد مشارکتی تری 
نسبت به بزرگ ترین شریک تجاری خود در پیش 
خواهد گرفت و در عین حال تاکید کرد که چین 
و اس��ترالیا، همچنان در م��ورد موضوعاتی مانند 
حقوق بشر و دیدگاه های کلی آن ها نسبت برخی 
دیگر از موضوع��ات جهان، اختلاف نظر خواهند 
داش��ت. شایان ذکر است که واردات سنگ آهن و 
گاز طبیعی مایع به چین از استرالیا در طول این 

مناقشات تجاری همچنان ادامه پیدا کرد.
اش�تباه تاکتیک�ی چی�ن ب�ا اعم�ال  �

تحریم علیه استرالیا
چین بر این باور بود که می تواند اس��ترالیا را با 
پایان دادن به واردات زغال سنگ، جو و همچنین 
برخی محصولات جزئی تر تحت فش��ار قرار دهد؛ 
چراکه معتقد بود این کالاها می توانند به راحتی 
از تامین کنندگان جایگزین تامین شوند. این باور 
تنها تا حدی درس��ت بود؛ چراکه چین توانس��ت 
زغال س��نگ بیش��تری از کش��ورهای اندونزی، 
روس��یه و ایالات متحده آمری��کا خریداری کند 
ام��ا ایجاد اخت��لال در روند عرضه زغال س��نگ 
آس��یا حمل شده از طریق دریا، منجر به افزایش 
قیمت ها به  ویژه برای محموله های صادر ش��ده از 
اندونزی و روس��یه ش��د. این رویداد به نوبه خود، 
موج��ب افزای��ش قیمت زغال س��نگ با خلوص 
متفاوت استرالیا شد. از آنجایی که حجم صادرات 
اس��ترالیا به چین عملا به صفر رس��ید، صادرات 
محموله های زغال س��نگ استرالیا به کشورهایی 
مانن��د هن��د و ویتنام افزایش یاف��ت و در نتیجه 
حجم صادرات زغال سنگ استرالیا به دلیل اعمال 
تحریم ه��ای چی��ن کاهش پیدا نک��رد. هنگامی 
ک��ه پکن به ممنوعیت اعمال ش��ده غیررس��می 
زغال سنگ اس��ترالیا در اوایل سال ۲۰۲۳ پایان 
داد، بعد از گذشت مدتی روند تجاری محصولات 
تحریم شده از سر گرفته شد و از آن زمان تاکنون، 
به س��طوحی نزدیک به قبل از اعمال ممنوعیت 
بازیابی شده است. اگرچه حجم واردات نفت خام 
و گاز طبیعی مایع ایالات متحده آمریکا به چین 
مقداری افزایش یافت اما این موضوع عمدتا ناشی 
از نوس��انات قیمتی ب��ود و ارتباطی با تصمیمات 
سیاس��ی آمریکا نداش��ت. در عین ح��ال، اعمال 
تعرفه های تجاری توسط دولت ترامپ تنش های 
سیاسی را که تا امروز باقی مانده است را افزایش 
داد و هزینه ه��ای بیش��تری را ب��ر اقتصاد ایالات 
متحده آمریکا تحمیل کرد.در حالی که اقدامات 
تج��اری هماهن��گ و حمایت ش��ده بین المللی 
ممکن اس��ت نتایجی مانند کاهش درآمد روسیه 
از ص��ادرات انرژی خود در پی تهاجم روس��یه به 
اوکراین را به همراه داش��ته باشد اما راه حل های 
در پیش گرفته ش��ده برای مناقش��ات مربوط به 
چین، اس��ترالیا و ایالات متح��ده آمریکا مبتنی 
ب��ر ممنوعیت ها و اعمال تحریم های یک جانبه با 

شکست مواجه خواهد شد.

برمدار جهان

به گزارش روزگار معدن، فلز طلا به دلیل تطبیق پذیری، رس��انایی، دوام و ظاهر 
خ��وب آن، در بی��ن پنج فلز گران نرخ جهان ق��رار دارد. نرخ هر اونس طلا در زمان 
انتشار این مقاله، بیش از ۱۷۳۰ یورو بود؛ که نرخ قابل توجهی است، اما در مقایسه 
با رودیوم چیزی نیس��ت. گران ترین فلز جه��ان و یکی از کمیاب ترین  آنها یعنی فلز 
رودی��وم هم اکنون ۳۹۵۰ یورو ن��رخ دارد. هر چند این میزان هم اکنون حدود ۲.۲ 
براب��ر نرخ طلاس��ت اما نرخ رودی��وم در مارس ۲۰۲۳ میلای ب��ه ۵.۵ برابر طلا نیز 

رسیده بود.
چه چیزی باعث ارزشمند بودن فلز رودیوم می شود؟ �

رودیوم به راحتی با اکس��یژن واکنش نمی دهد، امری که آن را به یک فلز نجیب 
تبدیل می کند. این ویژگی از آن یک کاتالیزور کامل می س��ازد که در برابر خوردگی 

و اکسیداسیون مقاوم است. سختی کلی و نقطه ذوب بالای ۱۹۶۴ درجه سانتیگراد، 
آن را در کنار پلاتین، پالادیوم، اسمیم، ایریدیوم و روتنیم یعنی فلزات گروه پلاتین 
قرار می دهد.توانایی آن در تحمل دمای ۶۰۰ درجه س��انتیگراد هم در آب و هم در 
هوا و نامحلول ماندن آن در بیش��تر اسیدها، باعث می شود تا از رودیوم برای اهداف 
متنوعی از جمله در اتومبیل  س��ازی، هواپیما، کنتاکت ه��ای الکتریکی، ترموکوپل و 

سیم های مقاومت با دمای بالا استفاده می شود.
چگونگی کشف رودیوم �

کش��ف رودیوم به س��ال ۱8۰۳ آن هم توس��ط ویلیام هاید وولاستون، شیمیدان 
انگلیسی بازمی گردد. وی این عنصر را از یک قطعه سنگ پلاتین از امریکای جنوبی 
اس��تخراج ک��رد. این یافته اندکی پس از کش��ف فلز دیگری از گ��روه پلاتین به نام 

پالادیوم توس��ط خود ولاستون به دس��ت آمد. رودیوم به طور کلی همراه با رسوبات 
پلاتین یافت می شود، اما وولاستون با خارج کردن پلاتین و پالادیوم از نمونه ای که 
در اختیار داش��ت، به پودر قرمز تیره  رنگی رس��ید که پس از تصفیه با گاز هیدروژن 
فلز گرانبهای رودیم درون خود را آش��کار ساخت. هر چند که این فلز جامد به رنگ 
سفید-نقره ای روشن و صیقلی است، اما نام خود را از کلمه یونانی »rhodon« به 
معنای گل رز گرفته اس��ت. نامی که بیشتر به سرخی املاح شیمیایی این فلز اشاره 
دارد.علیرغم نادر بودن و زیبایی آن، آمارهای مربوط به س��ال ۲۰۱۹ نشان می دهد 
ک��ه تقریب��ا ۹۰ درصد موارد مصرف فل��ز رودیم مربوط به بخ��ش خودکاتالیزور در 
تولید مبدل های کاتالیزوری می شود؛ استفاده ای که مسلما برای یکی از کمیاب ترین 

فلزات گرانبها بر روی کره زمین آنچنان هم تشریفاتی به نظر نمی رسد.

مواد اولیه باتری از کف دریا استخراج خواهد شد؟
مهدی نجفی

دانشمندان نگرانی های خود را از میزان اطلاعات 
و دانش ناکافی درباره استخراج از معادن دریاهای 
عمیق و تاثی��رات آن بر اکوسیس��تم می گذارد را 
اع��لام کرده ان��د. تأثیر احتمالی اس��تخراج معادن 
بر تنوع زیس��تی در دریای عمیق و زیس��تگاه های 
ماهی��ان هن��وز مورد بررس��ی قرار نگرفته اس��ت 
و برخی از کارشناس��ان به دنبال آن هس��تند که 
پاسخی برای این پرسش پیدا کنند که آیا می توان 
با اقداماتی، تاثیرات زیست محیطی ایده استخراج 
معادن در اعماق دریا را به همان ش��یوه ای که در 

روی زمین است کاهش داد؟
اس��تخراج مع��ادن در دری��ا و تاثی��رات آن ب��ر 
زیستگاه و تنوع زیس��تی جانداران همچنان مورد 
مطالعه و بررسی قرار می گیرد.جهان مشتاق است 
تا به س��مت استفاده از انرژی س��بز حرکت کند. 
هر چند که به طور فزاینده ای به س��مت استفاده 
از خورش��ید، باد، ژئوترم��ال و کربن زدایی حرکت 
می کنیم به همین منظور استفاده از منابع معدنی 
نظی��ر کبالت، لیتیم و مس برای زیرس��اخت های 
انرژی های نو به طور قابل توجهی افزایش داش��ته 
اس��ت. براس��اس مطالعات انجام شده توسط بانک 
جهان��ی و ب��ه منظور ب��رآورده س��اختن زیربنای 
انرژی ه��ای نو نیاز اس��ت تا تولید کبالت از س��ال 
۲۰۱8 تا س��ال ۲۰۵۰ به میزان ۴۵۰ درصد رشد 
پی��دا کند تا به دنبال آن و به طور میانگین میزان 
دمای کره زمین را به میزان ۲ درجه س��انتی گراد 
کاهش داد. اس��تخراج هر م��اده ای می تواند اثرات 
پیچیده محیطی و اجتماعی ایجاد کند. گرچه در 
س��ال های اخیر جذابیت های کبال��ت مورد توجه 
بوده اس��ت اما در همین مدت کارگران این بخش 
با مش��کلاتی در زمینه ح��ق و حقوق خود مواجه 
بوده ان��د که همین امر در می��زان تولیدات کبالت 
اثر گ��ذار بوده اس��ت. فناوری س��اخت باتری های 
جدید به س��مت کاس��تن اس��تفاده از کبالت و به 
صفررس��اندن آن در حال حرکت است اما در عین 
حال مش��خص نیس��ت که حرکت به این سمت با 
چه س��رعتی می تواند امکان پذیر است و باید دید 
ک��ه آیا تغییر جهت می تواند به کاهش تقاضا برای 

استفاده از کبالت منجر شود.
اس��تخراج از دریاهای عمیق می تواند به عنوان 
ظرفیت��ی ب��رای ذخای��ر کبال��ت و دیگ��ر فلزات 

مطرح ش��ود، ضمن این که بهره برداری از آن نیز 
می تواند سبب بروز مناقش��اتی میان اتحادیه های 
اجتماعی باش��د و این در حالی اس��ت کاس��تن از 
هزینه ه��ای مواد خام اولی��ه و کاهش اثرات کربن 
که از ضروریات فناوری س��بز است. از طرفی دیگر 
دانش��مندان نگرانی های خود را از میزان اطلاعات 
و دانش ناکافی درباره استخراج از معادن دریاهای 
عمیق و تاثی��رات آن بر اکوسیس��تم می گذارد را 
اع��لام کرده ان��د. تأثیر احتمالی اس��تخراج معادن 
بر تنوع زیس��تی در دریای عمیق و زیس��تگاه های 
ماهی��ان هن��وز مورد بررس��ی قرار نگرفته اس��ت 
و برخی از کارشناس��ان به دنبال آن هس��تند که 
پاسخی برای این پرسش پیدا کنند که آیا می توان 
با اقداماتی، تاثیرات زیست محیطی ایده استخراج 
معادن در اعماق دریا را به همان ش��یوه ای که در 

روی زمین است کاهش داد؟
در مواجه��ه با این عدم قطعی��ت پارلمان اروپا، 
نخست وزیران فیجی، ونواتو، پاپوا گینه نو و بیش 
از 8۰ س��ازمان خواس��تار توقف ۱۰ ساله عملیات 
مع��دن کاری در دریای عمیق ش��دند تا بررس��ی 
بیش��تری بر تأثیرات احتمالی آن بر محیط زیست 

و روش های مدیریت آن  انجام شود.

حرکت س�ریع به س�مت یک انتخاب  �
درست

جه��ان ب��ا ی��ک انتخاب درس��ت روبه روس��ت و 
امیدوار اس��ت که مزایای اس��تخراج از کف اقیانوس 
از هزینه های زیس��ت محیطی آن بالاتر باش��د و یا به 
منظ��ور تحقیق و فهم بهتر آنچه که در معرض خطر 
اس��ت تامل کند. سازمان بس��تر آب های بین المللی 
به منظور س��ازماندهی، تنظیم و کنترل استخراج از 
معادن در کف اقیانوس و فراتر از مرزهای کش��ورها 
تأس��یس شد. این س��ازمان وظیفه دارد تا نسبت به 
تنظیم مقررات زیست محیطی، رژیم پرداخت مالی 
به منظور به اش��تراک گذاری منافع و س��ایر معیارها 

نظیر دستورالعمل های لازم را تعیین کند.
سازمان بستر آب های بین المللی قبلا پیش نویس 
آیی��ن نامه معدن کاری در دریاه��ای عمیق را تهیه 
کرده است که پیش بینی می شود در جلسه مجمع در 
اکتبر ۲۰۲۰ یا مجمع ۲۰۲۱ بر روی آن تصمیم گیری 
ش��ود که نهایی ش��دن مقررات و پذیرش مقررات از 
سوی کش��ورهای عضو، زمینه ساز بستن قرارداد به 
منظور بهره برداری از معادن دریاهای عمیق خواهد 
بود. به موازات بهره برداری کشورها از منابع و ذخایر 
معدن��ی در منطقه انحصاری و جغرافیایی خود، این 

ام��کان  را خواهند یافت که در بهره برداری از معادن 
در دریا ه��ای آزاد نی��ز حق منحصربفردی داش��ته 
باش��ند به همین منظور این کشورها به دنبال یافتن 
تکنینک های��ی به منظور بهره ب��رداری از این معادن 
و آیین نامه  های مربوط به آن هس��تند. کش��ور ژاپن 
از اوایل س��ال ۲۰۱۷ و به منظور کاس��تن از پشتوانه 
وارداتی مواد معدنی عملیات اس��تخراج سه گانه مواد 
معدنی از کف دریاهای عمیق را با موفقیت پشت سر 
گذاشت. جزایر کوک نیز به دنبال آن است تا در سال 
۲۰۲۱ به منظور ایجاد س��بد متنوعی از فعالیت های 
اقتصادی علاوه بر جهانگردی، مجوزهایی را به منظور 
فعالی��ت معدن کاری در دریاهای عمیق این کش��ور 
صادر کند.انجام عملیات اکتش��افی توسط دولت ها 
و ش��رکت های معدن��ی بی��ش از ۳۰ س��ال در حال 
انجام اس��ت. در این مدت فعالیت های نظیر بررسی 
می��زان مواد معدن��ی در دریاهای عمیق، جمع آوری 
اطلاعات زیس��ت محیطی از جانداران و فناوری هایی 
که می توان از آن در اس��تخراج مواد معدنی استفاده 

کرد مورد بررسی و آزمایش قرار گرفته است.
ش�رکت های معدن�ی نمی توانند صبر  �

کنند!
اکثر صنایعی همچون خودروسازی، الکترونیک، 

باتری  سازی، هوانوردی و شرکت هایی که به نوعی 
در توسعه انرژی نقش دارند درباره معدن کاری در 
اعماق دریا ها اظهار نظر نکرده اند. باید توجه داشت 
که اس��تخراج کبالت از معادن زیردریا در طی یک 
دهه می توان��د وارد زنجیره ذخایر این ش��رکت ها 

شود.
باید در نظر داش��ت، در سال ۲۰۱۹ طرح دعوی 
در دادگاه ف��درال علیه پنج ش��رکت اپل، گوگل، 
مایکروس��افت، دل و تس��لا صادر ش��د و این تنها 
ب��ه این دلیل ب��ود که در تهیه کبال��ت مورد نیاز، 
از کودکان کار در کنگو استفاده می کردند. همین 
امر نش��ان می دهد که نحوه انتخاب در تامین مواد 
اولیه می تواند پیامدهای حقوقی به دنبال داشته و 

شهرت شرکت ها را نیز به خطر بیاندازد.
مناقش��ه درباره انجام عملیات مع��دن کاری در 
اعم��اق دریا به منظور اس��تخراج کبال��ت تنها از 
این جهت اهمیت دارد که می تواند خطر ریس��ک 
ب��رای تولید کنن��دگان را کاهش ده��د. در همین 
ح��ال، تولید کنن��دگان خ��ودرو و الکترونی��ک به 
طور فزاینده ای بر اهمیت تصمیمات اس��تراتژیک 
اس��تخراج ای��ن معادن ب��ه منظور تامی��ن کبالت 
مورد نی��از خود تاکید دارن��د. تولیدکنندگانی که 
درحال حاض��ر به مباح��ث مع��دن کاری در عمق 
دریاها ورود پیدا نمی کنند. در آینده ش��گفت زده 
شده و ریسک آس��یب  پذیری آنان افزایش خواهد 

یافت.
فرصتی نادر �

میزان ذخای��ر معدنی کبالت موجود در بس��تر 
دریا ه��ا ۹۴ هزار تن تخمین زده می ش��ود که این 
میزان حدودا ۶ برابر ذخایر موجود بر روی س��طح 
زمین اس��ت در صورتی که بهره برداری درست آن 
ممکن ش��ود، این منابع جدید معدنی می تواند به 
طور چش��مگیری میزان کرب��ن را کاهش دهد اما 
در صورتی که بهره برداری به شکل نادرست انجام 
شود شاهد ایجاد تاثیرات منفی و طولانی  مدت بر 
روی گونه های جانوری، زیس��تگاه ها و اکوسیستم 

اقیانوس ها خواهد شد. 
تصمیماتی که امروز درباره عملیات معدن کاری 
در دریاه��ای عمی��ق گرفت��ه می ش��ود تاثی��رات 
مان��دگاری بر زنجیره ه��ای تأمین م��واد، اقتصاد 
جهان��ی مواد معدن��ی، اقتصاد برخی از کش��ورها، 
اکوسیس��تم اقیان��وس و توانای��ی م��ا در مقابله با 
تغیی��رات آب و هوای��ی ب��ا نگاه به آین��ده خواهد 

گذاشت.
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وقتی فعالیت معدنی 
صرفه اقتصادی ندارد!

همواره یکی از ظرفیت ه��ای قابل توجه هر 
منطق��ه بوده اس��ت به طوری ک��ه وفور معدن 
در یک شهر یا اس��تان می تواند زمینه اشتغال 
بسیاری را فراهم سازد. خراسان شمالی اگر چه 
وسعت زیادی به نس��بت سایر استان ها ندارد، 
اما از ۶۸ ماده معدنی شناس��ایی شده در کشور 
۲۸ مورد آن در خراس��ان شمالی نیز یافت می 
ش��ود. اما این ظرفیت بزرگ آنچنان که باید و 
شاید فعال نیس��ت و مشکلات متعددی بر سر 
راه معادن اس��تان قرار دارد. خام فروشی را می 
توان یکی از عمده ترین مشکلات معادن استان 
برشمرد؛ سالانه ۵ میلیون و ۸۰۰ هزار تنُ ماده 
معدنی از معادن خراسان شمالی استخراج می 
شود که بیشتر این مواد خام فروشی می شود.

بر اس��اس ماده ۲۰ قانون مع��ادن؛ دارندگان 
مج��وز های اکتش��اف و بهره ب��رداری و اجازه 
برداش��ت که ب��ه تعهدات خود عم��ل نکنند با 
تعیی��ن مهلتی مناس��ب اخط��ار دریافت و در 
غیر این ص��ورت با تایید ش��ورای عالی معادن 
ملزم به پرداخت خس��ارات ناشی از عدم انجام 
تعهدات مربوط می ش��وند و یا در نهایت برای 
ادام��ه عملیات فاق��د صلاحیت ش��ناخته می 
ش��وند. مهدی سجادی، رییس س��ازمان نظام 
مهندس��ی معدن خراسان شمالی هفته گذشته 
در جمع خبرنگاران گفته که ۶۰ معدن اس��تان 
بر اس��اس ماده ۲۰ معادن مش��مول خسارت و 
سلب صلاحیت شد و آماده واگذاری به متقاضی 
جدید اس��ت. به گفته او، این معادن چندسالی 
اس��ت بلاتکلیف مانده و ح��الا منتظر برگزاری 
مزایده هستند. براساس اظهارات سجادی ۲۸۰ 
فق��ره معدن در خراس��ان ش��مالی پروانه بهره 
برداری دارن��د و از این تعداد ۲۲۰ معدن فعال 
است البته شماری از این معادن با ظرفیت پایین 
فعالیت دارند. رییس س��ازمان نظام مهندس��ی 
معدن خراسان ش��مالی در همان جلسه اظهار 
کرده بود که طولانی بودن زمان پاسخ استعلام 
ها از محیط زیس��ت و منابع طبیعی و س��خت 
گیری ها که در بیش��تر موارد منجر به پاس��خ 
های منفی می ش��ود، معدن کاران را در همان 
گام نخست از ادامه راه منصرف می کند و باید 
این مشکلات برطرف شود. نبود صنایع تبدیلی 
و تکمیلی، طولانی بودن فرآینده پاس��خگویی 
به اس��تعلام ها، کمبود ناوگان و فرسوده بودن 
ماش��ین آلات از جمله مشکلاتی است که عدم 
چاره جویی آن روز به روز به مش��کلات معادن 
اس��تان افزوده می کند.داس��تان خام فروش��ی 
معادن این خطه آنجا دردناک تر می ش��ود که 
خراسان ش��مالی در درآمد خانوار و بسیاری از 
ش��اخص های توس��عه در رده های آخر جدول 
اس��تان ها قرار دارد و ایج��اد صنایع تبدیلی و 
واحد های فرآوری، تاثیر بسیار زیادی در رونق 
تولی��د و جه��ش اقتصادی این اس��تان خواهد 
داش��ت. مهیار مشایخی، معاون صنایع و معادن 
اداره کل صنع��ت، مع��دن و تجارت خراس��ان 
ش��مالی در این باره گفت: بیش��تر مواد معدنی 
ک��ه به صورت خام از اس��تان خارج می ش��ود 
ش��امل باریت، سرب و روی، س��نگ گچ، مرمر 
و مرمریت اس��ت. او اظهار ک��رد: مرمر پرتغالی 
تنها ماده معدنی استان است که از کشور خارج 
می ش��ود و با توجه به لوکس و گران بودن این 
ماده معدنی و عدم مص��رف در داخل منجر به 
فروش خارجی و صادرات ش��ده اس��ت و حتی 
سنگ های مرمریت که ذخیره بالایی در استان 
دارد نیز قابلیت صادرات و ارزآوری بالایی دارد. 
مش��ایخی خاطرنشان کرد: مش��کل اصلی خام 
فروشی مواد معدنی در استان بیشتر مربوط به 
نب��ود صنایع تبدیلی برخی از م��واد معدنی در 
اس��تان و یا کافی نبودن ذخیره برای س��رمایه 
گذاری بلند مدت برای این معادن است. حسین 
حاجی بیگلو، رئیس س��ازمان صنعت، معدن و 
تجارت خراس��ان ش��مالی در گفتگو با خبرنگار 
ما اظهار کرد: ۷۷ معدن خراس��ان شمالی غیر 
فعال اس��ت که فعالیت مجدد آن در دستور کار 
ق��رار دارد.حاجی بگلو با اش��اره به اینکه تامین 
زیرس��اخت های معادن غیرفعال تا حدی انجام 
ش��ده، ولی با توجه به محدودیت اعتبار مشکل 
راه و برق هنوز وجود دارد، بیان کرد: راهسازی 
به ط��ول ۵۰ کیلومتر در معادن غیرفعال انجام 
و برق رس��انی۲ معدن نیز از اقداماتی است که 
برای تامین زیرساخت معادن در دولت سیزدهم 
انجام شده است. به گفته حاجی بگلو؛ ۵۸ معدن 
استان مشمول اجرای ماده ۲۰ معادن هستند، 
اما به علت نبود توجیه اقتصادی به دلیل شرایط 
روز عرضه و تقاض��ا و تحریم های ظالمانه، این 
معادن متقاضی ندارند. مدیرکل صنعت، معدن 
و تجارت خراسان شمالی تصریح کرد: در حال 
حاضر تاکید ما بر فعالس��ازی معادن غیر فعال 
با اس��تفاده از ظرفیت ش��ورای معادن استان و 

کمیته ذیل آن است.

روی موج معدن
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آمارها بیان کرد:

ایران تولید کننده ۶۴ درصد فولاد غرب آسیا

مدیرعامل ایمپاس��کو از افزایش دو برابری ظرفیت تولید کنسانتره سرب نخلک و 
کاهش آلودگی های زیس��ت محیطی این مجتمع با افتتاح ۵ طرح  توسعه ای مجتمع 
نخل��ک در هفته دولت خب��ر داد. به گزارش روزگار معدن به نق��ل از روابط عمومی 
ایمپاسکو، خدایار کریم نژاد مدیرعامل شرکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران در این 
باره توضیح داد: مجتمع معدنی س��رب نخلک یکی از واحدهای موفق واگذار شده به 
بخش خصوصی در راستای اصل ۴۴ قانون اساسی و بند ت ماده ۳۵ قانون رفع موانع 
تولید اس��ت که با س��رمایه گذاری ۵۵۰۰ میلیارد ریالی بخ��ش خصوصی، هم اکنون 
تعداد ۵ طرح توس��عه ای در ای��ن مجتمع، همزمان با فرارس��یدن هفته دولت آماده 

بهره برداری شده است.
کریم نژاد خاطرنش��ان کرد: از مهمترین طرح ه��ای اصلی قابل بهره برداری در این 

مجتمع می توان به احداث فاز نخس��ت کارخانه فرآوری بیست هزارتنی، اتمام پروژه 
مکانیزه کردن راه دسترسی به معدن زیرزمینی )اسپیرال( با اتصال به شبکه تونل های 
زیرزمین��ی در همه افق ها، طرح های زیس��ت محیطی از جمل��ه تیکنر و فیلترپرس، 
آسفالت جاده دسترسی به مجتمع به طول ۱۰ کیلومتر با سرمایه گذاری سه جانبه 
طرح زیرساخت سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران، شرکت تهیه 
و تولید مواد معدنی ایران و شرکت سرب و روی کیمیاگوهران )راهبر مجتمع( اشاره 
کرد. وی تاکید کرد: با افتتاح و بهره برداری از تونل اس��پیرال و فاز نخس��ت کارخانه 
فرآوری تولید کنسانتره بیست هزار تنی، ظرفیت استخراج و تولید کنسانتره در این 
مجتمع س��الانه دو برابر افزایش خواهد یافت. مدیرعامل ش��رکت تهیه و تولید مواد 
معدنی ایران تصریح کرد: با بهره برداری از فاز سوم کارخانه فرآوری در آینده، میزان 

تولید کنسانتره به شکل چشمگیری افزایش می یابد.
وی با اش��اره به این که مجتمع معدنی س��رب نخلک از واحدهای در حال توسعه 
شرکت تهیه و تولید مواد معدنی است و اجرای طرح های توسعه ای پایدار با مشارکت 
و س��رمایه گذاری راهبر تحولات قابل توجهی در مجتمع رقم زده اس��ت، عنوان کرد: 
ش��روع احداث کلیه طرح های توس��عه ای ذکر شده از اسفند ماه سال ۱۳۹۹ بوده که 
علیرغ��م تحریم ه��ای ظالمانه، در کوتاه ترین زمان ممکن و ب��ا تکیه بر توان و دانش 
متخصصان داخلی احداث ش��ده اس��ت. کریم نژاد ادام��ه داد: اهتمام به حفظ محیط 
زیست با اجرای مهم ترین پروژه های زیست محیطی شامل احداث تیکنر و فیلترپرس 
و بازچرخانی ۸۰ درصدی آب فرآیند تولید، نصب غبارگیر در مدار خردایش، تصفیه 

خانه بهداشتی و احداث سوله نگهداری مواد شیمیایی با جدیت دنبال شده است.

ب��ر اس��اس آمار انجمن جهانی ف��ولاد، در ماه جولای در غرب آس��یا) ایران، قطر، 
عربستان و امارات( ۳.۱ میلیون تن فولاد خام تولید شده که ایران با تولید دو میلیون 

تنی سهم ۶۴.۱ درصدی از آن دارد.
انجمن جهانی فولاد در گزارشی آخرین وضعیت تولید فولاد جهان در ماه جولای 
۲۰۲۳ را منتش��ر کرد. بر اساس این گزارش میزان تولید جهانی فولاد خام برای ۶۳ 
کش��ور گزارش ش��ده به انجمن جهانی فولاد )worldsteel( در ماه جولای ۲۰۲۳، 
۱۵۸.۵ میلیون تن )Mt( بود که ۶.۶ درصد نسبت به جولای ۲۰۲۲ افزایش داشت.

از بی��ن ۱۰ تولیدکننده برتر فولاد خام جهان، تولید فولاد در چهار کش��ور در ماه 
جولای کاهش��ی و در ش��ش کشور افزایش بوده اس��ت. چین، هند و ژاپن به ترتیب 
ب��ا تولی��د ۹۰.۸، ۱۱.۵ و ۷.۴ میلیون تن فولاد خام، س��ه تولید کننده برتر فولاد در 
جهان بوده اند. آنطور که انجمن جهانی فولاد گزارش داده است، در سال ۲۰۲، بیش 
از یک میلیارد و ۹۶۰ میلیون تن فولاد در جهان تولید شده است که نسبت به تولید 
 ی��ک میلیارد ۸۷۸ میلیون تنی فولاد در س��ال ۲۰۲۱ کاهش ۴.۲ درصدی داش��ته

 است.
بررس��ی تغییرات تولید فولاد خام در ماه جولای ۲۰۲۳ نس��بت به ماه مشابه سال 
گذشته نشان می دهد که هند با افزایش ۱۴.۳ درصدی رکورددار افزایش تولید بوده 
اس��ت. پس از هند چین با افزایش ۱۱.۵ درص��دی، ترکیه با افزایش ۴.۶ درصدی و 
روس��یه با افزایش ۵.۸ درصدی بیش��ترین افزایش تولید فولاد خام در این مدت را 
داشته اند. گفتنی است تولید فولاد خام ایران در ماه نسبت به ماه مشابه سال گذشته 

۱.۵ درصد کاهش یافته است.

ادامه روند کاهش تولید فولاد خام اتحادیه اروپا �
۲۷ عضو اتحادیه اروپا که در ماه گذشته نیز کاهش ۱۱.۱ درصدی تولید فولاد خام 
را ثب��ت کرده بودند در این ماه نیز با کاه��ش ۷.۱ درصدی همچنان در تولید فولاد 
خام عقب مانده اند. براساس برآوردهای انجمن جهانی فولاد، تولید فولاد خام در این 

کشورها در ماه جولای ۲۰۲۳ برابر با ۱۰.۳ میلیون تن بوده است.
تولید فولاد خام در س��ایر کش��ورهای اروپایی یعنی بوسنی و هرزگوین، مقدونیه، 
نروژ، صربستان، ترکیه و انگلیس برابر ۳.۶ میلیون تن بوده و نسبت به ماه مشابه سال 

قبل ۵.۱ درصد افزایش داشته است.
به نظر می رس��د کاهش تولید فولاد خام در اروپا ناش��ی از بحران انرژی و افزایش 
قیمت آن است که بر بسیاری از صنایع این کشورها تأثیر منفی داشته است. کشور 
آلمان نیز این روزها با رش��د اقتصادی منفی درگیر رکود ش��ده و تولید فولاد در آن 
کاهش یافته اس��ت. این کش��ور در ماه جولای ۲۰۲۳، س��ه میلیون تن فولاد تولید 
کرده که نس��بت به ماه مشابه سال قبل ۰.۵ درصد و در هفت ماهه سال جاری ۴.۶ 
درصد کاهش را ثبت کرده است. تولید فولاد خام در ماه جولای در کشورهای آسیا و 
اقیانوسیه )استرالیا، چین، هند، ژاپن، نیوزیلند، پاکستان، کره جنوبی، تایوان، تایلند 
و ویتن��ام( برابر ۱۱۹.۹ میلیون تن و در کش��ورهای آمریکای ش��مالی )کانادا، کوبا، 

السالوادر، گواتمالا، مکزیک و آمریکا( برابر ۹.۴ میلیون تن بوده است.
همچنین در آفریقا )مصر، لیبی و آفریقای جنوبی( ۱.۴ میلیون تن و در کشورهای 
مستقل مشترک المنافع )بلاروس، قزاقستان، مولداوی، ازبکستان(، روسیه و اوکراین 

۷.۴ میلیون تن فولاد تولید ش��ده اس��ت. تولید فولاد کش��ورهای آمریکای جنوبی 
)آرژانتین، برزیل، ش��یلی، کلمبیا، اک��وادور، پاراگوئه، پرو، اوروگوئ��ه، ونزوئلا( نیز با 

کاهش ۸.۴ درصدی به ۳.۴ میلیون تن تولید داشته اند.
ایران در جایگاه دهم تولید فولاد جهان �

گزارش تولید فولاد خام در ۱۰ کش��ور برتر تولیدکننده، نش��ان می دهد که در ماه 
ج��ولای ۲۰۲۳، چی��ن ۹۰.۸ میلیون تن، هند ۱۱.۵ میلی��ون تن، ژاپن ۷.۴ میلیون 
تن، ایالات متحده ۶.۹ میلیون تن، روس��یه ۶.۳ میلیون تن، کره جنوبی ۵.۷ میلیون 
ت��ن، آلمان س��ه میلیون تن، برزیل ۲.۷ میلیون تن، ترکی��ه ۲.۹ میلیون تن و ایران 
دو میلی��ون تن فولاد خام تولید کرده اند. رش��د ۴.۱ درصدی تولید فولاد خام ایران 
در هفت ماهه س��ال جاری در حالی اس��ت که تولید فولاد خ��ام ژاپن در این مدت 
۳.۹ درص��د و در آمری��کا ۲.۳ درصد کاهش پیدا کرده اس��ت. تولید دو میلیون تنی 
فولاد ایران در حالی اتفاق افتاده است که کشورهای فولادی خاورمیانه )ایران، قطر، 
عربستان و امارات( در ماه جولای ۲۰۲۳، در مجموع توانسته اند ۳.۱ میلیون تن فولاد 
تولید کنند، به عبارتی ایران یک تنه در این ماه توانس��ته اس��ت نزدیک به ۶۴ درصد 
از تولید این منطقه را به نام خود ثبت کند، البته قابل ذکر است که ایران بزرگترین 
تولیدکننده فولاد در خاورمیانه است و هر ماه تولید بیشتری از سایر کشورهای این 
منطقه دارد. تولید فولاد در غرب آس��یا )ایران، قطر، عربس��تان و امارات( در س��ال 
۲۰۲۲ نیز افزایش��ی بوده و نس��بت به سال ۲۰۲۱ رشد ۷.۱ درصدی را ثبت کرده و 
به ۴۴ میلیون تن رسیده و با توجه به تولید ۳۰.۶ میلیون تنی ایران در سال گذشته 

میلادی، ۶۹.۵ درصد تولید فولاد غرب آسیا را ایران تولید کرده است.

ایران، بازیگر اساسی در بازار فولاد منطقه
رئیس انجمن تولیدکنندگان 
فولاد ایران در افتتاحیه 
نمایشگاه متالکس مطرح کرد:

مهدی کاوه ای

پانزدهمین نمایشگاه بین المللی متالورژی، فولاد، 
ریخته گری، ماش��ین آلات و صنایع وابسته با حضور 
تنی چند از فعالان و متخصصین صنعت فولاد آغاز 

به کار کرد.
رئی��س انجم��ن تولیدکنندگان ف��ولاد ایران در 
افتتاحیه متالکس گفت: پیشرفت های صنعت فولاد 
باعث ش��ده امروز ایران به یکی از بازیگران اساس��ی 
در بازار منطقه تبدیل ش��ود. بهرام س��بحانی رئیس 
انجم��ن تولیدکنن��دگان فولاد ای��ران در افتتاحیه 
پانزدهمین نمایشگاه بین المللی متالکس اظهار کرد: 
نمایشگاه مختلف صنعت فولاد در جای جای کشور 
برگزار می ش��ود و اصفهان به عن��وان قطب صنعت 

فولاد کشور امروز میزبان نمایشگاه متالکس است.
وی گف��ت: امروز ای��ران چیزی حدود ۳۰ میلیون 
تن فولاد تولید می کند و در رده بندی انجمن جهانی 
فولاد دارای رتبه دهم است. قرار بود در سال ۱۴۰۴ 
به تولید ۵۵ میلیون تن فولاد برسیم و این در حالی 
است که به خاطر مشکل برق تعدادی از فولادسازان 
کارش��ان متوقف ش��ده و برق تا ۹۰ درصد برای این 

تولیدکنندگان محدود شده است.
رئیس انجمن تولیدکنن��دگان فولاد ایران افزود: 
تولید این میزان از فولاد طبق برنامه، نیازمند انرژی 
است و این در حالی است که طی سال های گذشته 
گاز و برق صنعتی اش��تغال زا و سودآور با محدودیت 
مواجه ش��ده اس��ت. فولاد ارز خوبی را برای کش��ور 
تأمین می کند چرا که نیمی از میزان تولید کش��ور 
صادر می شود. امروز با توجه به ظرفیت ۴۵ میلیون 
تنی کش��ور چیزی ح��دود ۱۵ میلیون تن ظرفیت 
خالی اس��ت و دلیل آن همین محدودیت هایی است 

که فولادسازان با آن دست و پنجه نرم می کنند.
وی خاط��ر نش��ان کرد: ایران یکی از کش��ورهای 
مستعد برای تولید فولاد است و به همین خاطر باید 
محدودیت ها باید برای فولادسازان رفع شود. علاوه 
براین صنعت فولاد یکی از صنایعی اس��ت که برای 
تولید هر تن محصول و توسعه آن صنایع دیگری نیز 
ایجاد می شود که این صنایع نیز می توانند به کمک 
اش��تغال زایی برای مردم کشور بیایند. پیشران های 
ای��ن صنعت امروز در این نمایش��گاه حضور دارند و 
خوش��حالیم که بسیاری از ش��رکت های فولادی با 
اتکا به توان داخلی تولیدات خود را انجام می دهند.

س��بحانی تصریح کرد: ام��روز حدود ۷۵ درصد از 
ظرفیت تولید فولاد دنیا استفاده می شود و در کشور 
نیز ۱۵ میلیون تن از ظرفیت کش��ور خالی است که 
نتیجه می گیریم با برنامه ریزی و اقدامات متناس��ب 
باید از زیان سرمایه گذاران و بازار سرمایه جلوگیری 

کنی��م. حداق��ل ح��دود ۷۵ درص��د از ظرفیت یک 
کارخانه تولید فولاد باید در حال تولید باش��د تا این 
کارخانه سوددهی داشته باشد ولی امروز فولادسازان 
کشور با مشکلاتی نظیر بخشنامه های خلق الساعه و 

سایر تصمیمات نامناسب روبرو هستند.
وی تأکید کرد: صنعت فولاد کشور دائماً در حال 
پیش��رفت بوده و وابس��تگی آن به خارج از کشور در 
حال کم ش��دن اس��ت. حُس��ن این نمایشگاه ها در 
این اس��ت ک��ه تولیدکنن��دگان و مصرف کنندگان 
تجهی��زات، قطعات و مواد اولیه می توانند با یکدیگر 
آشنا شوند. همین پیش��رفت ها باعث شده امروز به 
یکی از بازیگران اساسی در بازار منطقه تبدیل شویم 

و حیف است که از این ظرفیت ها استفاده نشود.
حضور ۱۶۰ ش�رکت مهم صنعت فولاد  �

کشور در متالکس
احمدرضا طحانیان مدیرعامل ش��رکت نمایشگاه 
بین المللی اس��تان اصفهان در افتتاحیه پانزدهمین 
نمایشگاه بین المللی متالکس اظهار کرد: پانزدهمین 
نمایشگاه صنعت فولاد ویژگی های مهمی را داراست 
که از جمله آن می توان به حضور ۱۶۰ شرکت از ۱۱ 
استان به عنوان شرکت های بزرگ کشور اشاره کرد. 
وی گفت: حضور ش��رکت های دانش بنیان و بازدید 
هیئت های خارجی از جمله دیگر اتفاقاتی اس��ت که 
این نمایش��گاه را تقویت کرده است. طحانیان خاطر 
نشان کرد: نمایش��گاه بین المللی استان اصفهان به 
عنوان تسهیل گر به دنبال برگزاری هر چه بهتر این 

نمایشگاه است.
در  � صحی�ح  جهت گی�ری  ض�رورت 

صنایع معدنی کشور
سعید عسکرزاده دبیر انجمن سنگ آهن ایران در 
افتتاحیه پانزدهمین نمایشگاه بین المللی متالکس 
اظه��ار کرد: خرس��ندیم از اینکه دوباره توانس��تیم 
دور هم جمع بش��ویم تا فع��الان صنعت فولاد بهره 

بیشتری را در جلسات همفکری با یکدیگر ببرند.
وی گف��ت: نق��ص بزرگی در زنجی��ره آهن فولاد 
وج��ود دارد و نکت��ه مهم این اس��ت ک��ه امروز در 
س��اختار حکمرانی، ژنرال��ی در عرصه صنعت فولاد 
وجود ندارد. البته در دولت و مجلس س��اختارهایی 
وجود دارد که متأس��فانه اف��راد متخصص کمی در 
زمین��ه تصمیم گی��ری در آن حضور دارند که باید از 
ظرفیت های موجود نظیر افراد با تجربه در این حوزه 
استفاده ش��ود. دبیر انجمن سنگ آهن ایران افزود: 
من دلس��وزانه عرض می کنم ک��ه باید جهت گیری 
بهت��ری در عرصه حاکمیت صنایع معدنی کش��ور 
انج��ام ش��ود. البته ش��رکت های معدن��ی و صنایع 
معدن��ی کش��ور هماهنگی ه��ای لازم را ب��رای حل 
مش��کلات درونی این صنعت را دارند و باید موضوع 
حکمرانی با استفاده از مشاوره بزرگان و موسپیدان 

این صنعت حل شود.
رف�ع  � تخصص�ی  پن�ل  برگ�زاری 

محدودیت ه�ا در مس�یر تولی�د و تجارت 
پایدار زنجیره فولاد

مدیرعامل ش��رکت رستاک پادویژن در افتتاحیه 
پانزدهمین نمایشگاه بین المللی متالکس گفت: طی 
س��ال های گذشته سطح کیفی این نمایشگاه ارتقاء 
یافته اس��ت و امیدواریم در س��ال های آینده فضای 
بهت��ری در اختیار فع��الان این عرصه برای برگزاری 
هرچه بهتر این نمایشگاه قرار بگیرد.محمود بندرچی 
مدیر شرکت برگزارکننده متالکس در افتتاحیه این 
نمایش��گاه گفت: مقدم تمام فع��الان این صنعت را 
به پانزدهمین نمایش��گاه متالکس گرامی می داریم 
و خوش��حالیم که طی س��ال های گذش��ته س��طح 
کیفی این نمایش��گاه ارتقاء یافته است و امیدواریم 
در س��ال های آینده فضای بهتری در اختیار فعالان 
این عرصه برای برگزاری هرچه بهتر این نمایش��گاه 

قرار بگیرد.
وی گف��ت: امروز پنل تخصصی رفع محدودیت ها 
در مسیر تولید و تجارت پایدار زنجیره فولاد به همت 
کمیس��یون معادن و صنایع معدن��ی اتاق بازرگانی، 
صنای��ع، معادن و کش��اورزی اصفه��ان با همکاری 
شرکت رس��تاک پادویژن رأس س��اعت ۱۵ برگزار 

می شود.
محدودیت ه�ای ان�رژی؛ گریبانگی�ر  �

صنعت فولاد کشور
حمیدرضا فولادگر مش��اور دبیر مجمع تشخیص 
مصلح��ت نظام در افتتاحیه پانزدهمین نمایش��گاه 
بین الملل��ی متالک��س اظه��ار کرد: زنجی��ره تولید 
فولاد، از اهمیت بالایی برای صنعت و اقتصاد کشور 

برخوردار است و بدون داشتن یک سند برای توسعه 
آن نمی توانیم ش��اهد پیش��رفت این زنجیره باشیم. 
البته پیش��نهادات و اقداماتی در طول این س��ال ها 
انجام شده اما سند مدونی که دولت به عنوان بخش 
حاکمیتی در اختیار این صنعت بگذارد هنوز وجود 

ندارد.
وی گف��ت: علاوه براین، چالش ها و تهدیدهایی را 
در صنعت فولاد ش��اهد هستیم که نبود سنگ آهن 
برای تولید فولاد یکی از این چالش ها اس��ت و برای 
فائ��ق آمدن بر آن، اکتش��افات جدید و معدن کاری 

فراسرزمینی باید در دستور کار قرار بگیرد. 
مشاور دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام افزود: 
نبود اس��تخراج با فناوری ب��الا و به روز یکی دیگر از 
اتفاقاتی اس��ت که صنعت ف��ولاد را تهدید می کند 
ک��ه در ای��ن زمینه نیازمند تحولی عظیم هس��تیم. 
به طور مث��ال برخی از دامپتراک های موجود امروز 
ب��ه خاطر تحریم از کار افتاده ان��د که در این زمینه 
 می توان از ظرفیت شرکت های دانش بنیان استفاده 

کرد.
وی خاط��ر نش��ان کرد: مش��کلات ان��رژی نظیر 
محدودیت ه��ای گاز و برق در فصول مختلف س��ال 
نیز از جمله این چالش هاس��ت و صنایع طبق برنامه 

هفتم باید خودتأمین این مشکل را حل کند. 
این در حالی اس��ت که ام��روز تمرکز صنایع باید 
ب��ر کار خودش��ان باش��د و این ضعف اس��ت که ما 
نمی توانیم بخش خصوصی را برای س��رمایه گذاری 

تولید برق فعال کنیم. 
فولادگر تصریح کرد: مدیریت برق صنعت کش��ور 
به مدیریت خاموش��ی تبدیل شده و امروز برای رفع 
نیاز برق کش��ور ش��اهد محدود ک��ردن برق صنایع 
هس��تیم ک��ه این موض��وع نیز باید اصلاح ش��ود تا 
س��رمایه گذاران در عرصه تولید برق ورود بیشتری 

داشته باشند.
وی تأکید کرد: اصلاح س��اختار خود شرکت های 
ف��ولادی و افزایش بهره وری یکی از اتفاقات دیگری 
است که باید به طور جدی در دستور کار قرار بگیرد 
تا چالش های این ش��رکت ها کمتر ش��ود که به طور 
مث��ال فولاد مبارکه در ای��ن زمینه اتفاقات خوبی را 
رق��م زده و علاوه ب��ر آن کاهش مصرف آب و ایجاد 
تصفیه خانه ها انجام داده است که باید از این شرکت  
ب��رای کاهش مصارف و پیش��رو بودن در این زمینه 

تشکر کرد.
 گفتنی اس��ت پانزدهمین نمایش��گاه بین المللی 
متال��ورژی، ف��ولاد، ریخته گ��ری، ماش��ین آلات و 
صنایع وابس��ته از اول تا چهارم ش��هریورماه امسال 
از س��اعت :۱۰:۰۰ لغایت ۱۸:۰۰ در محل نمایشگاه 
بین المللی اصفهان واقع در کمربندی شرق اصفهان 

برگزار می شود.

مدیرعامل ایمپاسکو در آستانه هفته دولت خبر داد:                 افتتاح ۵ طرح جدید معدن سرب نخلک 



وزارت نیرو موفق ترین وزارت خانه دولت با کنترل خاموشی ها  ثبت رکورد تولید ۳.۳ میلیون بشکه نفت 
عضو کمیسللیون انرژی مجلس شورای اسللامی گفت: وزیر 
نیللرو تا به امللروز تقریبا به آنچه که به عنللوان برنامه در زمان 
رای اعتماد به مجلللس ارائه کرد، عمل کرده و عملکرد موفقی 
در کنترل خاموشی ها داشته است. مالک شریعتی نیاسر درباره 
عملکرد وزارت نیرو به ویژه در مدیریت خاموشللی ها در فصل 
تابسللتان، بیان کرد: به طور کلی در مقایسلله با گذشته از نظر 
بنده وزارت نیرو موفق ترین وزارتخانه دولت سیزدهم است. بعد 
از گذشللت دو سللال از عمر دولت سللیزدهم، بر اساس ارزیابی 
هللای صورت گرفته در مجموع می تللوان گفت که وزارت نیرو 
موفق ترین وزارتخانه دولت است. وی در ادامه اظهار کرد: وزارت 
نیرو تاکنون نظم دقیقی در پیشللبرد کارها داشته است و وزیر 
نیللرو تقریبا به آنچه که به عنوان برنامه در زمان رای اعتماد به 
مجلس اعام کرد، عمل کرده است. در بخش هایی به ویژه در 
حوزه انرژی هللای تجدید پذیر وزارت نیرو عقب ماندگی هایی 
دارد کلله وزیر نیرو قول داده اسللت که آنهللا را نیز مرتفع کند. 
نماینده مردم تهران در مجلس شللورای اسللامی، تصریح کرد: 
البته نیاز به تامین منابع مالی نیز دارند که لازم اسللت صندوق 
توسللعه ملی حمایت کند اما در مجموع وزارت نیرو در کنترل 
خاموشی ها موفق بوده است. این عضو کمیسیون انرژی مجلس 
خاطرنشللان کرد: با توجه به اینکه احداث نیروگاه ها در دولت 
قبل متوقف شده بود و ما نیز ظرفیت جدیدی برای تولید برق 
چه در حوزه نیروگاه های گازی و سیکل ترکیبی و چه در حوزه 
تجدیللد پذیر ایجللاد نکرده بودیم، متاسللفانه وضعیت تولید ما 
مطابق احکام برنامه ششم پیش نرفت. برنامه در حوزه تولید زیر 
۳۰ درصد تحقق داشللته و در بخش تجدیدپذیر زیر ۱۵ درصد 

محقق شللده است. وی در ادامه تاکید کرد: دولت سیزدهم هم 
تعمیر و بازسازی نیروگاه های فعلی و هم تکمیل نیروگاه هایی 
که بخش بخار آنان تکمیل نشده بود و هم نیروگاه های جدید 
الاحداث توسط صنایع بزرگ کشور را آغاز کرده است. در قانون 
مانع زدایی از صنعت برق کشللور نیز این موضوع قانون دائمی 
شللد که صنایع بزرگ باید برق مللورد نیاز خود را تامین کنند. 
اقداماتی شللروع شده است و حدود ۳ الی ۵ سال زمان می برد 
تا نیروگاه ها بر روی مدار تولید بیایند. امیدوار هسللتیم بتوانیم 

از این طریق تا حدودی ناترازی برق را جبران کنیم.
این عضو کمیسللیون انرژی مجلس افزود: بخش مهمتر این 
موضوعات، بهینه سازی مصرف انرژی است که افزایش راندمان 
نیروگاه ها باید در دسللتور کار وزارت نیرو قرار بگیرد. در برنامه 
هفتم ما تکلیف کردیم کلله در پایان برنامه راندمان نیروگاه ها 
بایللد حداقل ۴ درصد افزایش پیللدا کند، راندمان نیروگاه های 
جدید نیز نباید زیر ۵۰ درصد باشد. این هم تکلیف قانون برنامه 
هفتم و هم تکلیف قانون مانع زدایی از صنعت برق کشور است.
شللریعتی خاطرنشان کرد: ماده ۱۰ قانون مانع زدایی از صنعت 
برق کشور نیز تکلیف کرده که یارانه سوخت نیروگاهی در طول 
زنجیره حذف و به آخر زنجیره و مصرف کننده نهایی داده شود. 
بر اسللاس  نظام افزایش پلکانی نیز ۷۵ درصد مشترکان باید از 
تعرفه یارانه ای اسللتفاده کننللد و بالاتر از الگوی مصرف نیز به 
صورت تصاعدی تعرفه ها افزایش پیدا کند. ما پیگیر هسللتیم 
این موضوع اجرایی شللود. اگر هم بحث تولید و هم بحث بهینه 
سللازی در وزارت نیرو تکمیل شود، امیدوار هستیم ظرف مدت 

اجرای برنامه هفتم بتوانیم بر وضعیت ناترازی غلبه کنیم.

وزیللر نفت با اعللام حمایت این وزارتخانه از سللرمایه گذاران 
بخش خودروهای برقی عمومی، از ثبت رکورد تولید ۳.۳ میلیون 
بشکه نفت در روز خبر داد. جواد اوجی روز چهارشنبه در حاشیه 
جلسه هیات دولت در جمع خبرنگاران اظهار داشت: وزارت نفت 
به سرمایه گذارانی که برای برقی کردن خودروهای عمومی اقدام 
کنند، به مقدار صرفه جویی سوخت، حواله سوخت پرداخت می 
کند و یا معادل قیمت سللوخت به نرخ روز، به آنان پرداخت می 
شللود. وی افزود: کار مشللترکی بین وزارتخانه های نفت و صمت 
و شللهرداری تهران برای کاهش آلودگی هوا دنبال می شللود که 
شامل برقی شدن خودروهای عمومی تهران است و افرادی که در 
این زمینه سرمایه گذاری کنند، وزارت نفت معادل سوختِ صرفه 
جویی شللده، به قیمت فوب خلیج فارس به سللرمایه گذار اعتبار 
می دهد. وی ادامه داد: این طرح از تاکسی ها و وانت بارها شروع 
می شللود و انقابی در این صنعت خواهد بود و کاهش آلایندگی 

در شهر تهران را در پی خواهد داشت.
تولید ۳.۳ میلیون بشکه نفت �

اوجی همچنین اعام کرد: تولید واقعی نفت خام به ۳ میلیون و 
۳۰۰ هزار بشکه در روز رسیده است که تا پایان شهریور این میزان 
به ۳.۴ میلیون بشکه افزایش خواهد یافت. وزیر نفت بیان کرد: در 
۴ ماهه امسللال ۱۶ درصد گاز بیشتر یعنی روزی ۳۶ میلیون متر 
مکعب بیشللتر و در نتیجه روزانه ۲۰ میلیون لیتر سوخت مایع را 
بلله نیروگاه ها تزریللق کرده ایم که هم به کاهش آلایندگی و هم 

افزایش صادرات سوخت مایع می انجامد.
دولت هیچ برنامه ای برای افزایش قیمت بنزین  �

ندارد

وی افللزود: در تمام جایگاه های سللوخت عملیات سللوخت 
رسللانی طبق روال عادی در جریان اسللت و فضایی که رسانه 
هللای معاند به آن دامللن زده بودند، خنثی شللد.وزیر نفت بار 
دیگللر تاکید کرد: دولللت هیچ برنامه ای بللرای افزایش قیمت 
بنزین ندارد و از مردم می خواهم با تنظیم موتور و باد لاستیک 
خودروهای شخصی خود به کاهش مصرف بنزین کمک کنند.

اوجی این را هم گفت که مصرف بنزین از روزی ۱۳۷ میلیون 
لیتر در ماه گذشته به ۱۱۳ میلیون لیتر کاهش یافته است. وی 
با تکذیب تامین سللوخت از روسللیه و تاکید بر اینکه در کشور 
کمبود بنزین نداریم، خاطر نشللان کرد: ذخایر بنزین در کشور 
نسبت به ۴ ماه سال گذشته ۱۵۰ میلیون لیتر هم بیشتر داریم.
اوجی با اشللاره به تغییرات سللهمیه سللوخت تاکسللی های 
اینترنتی، گفت: در گذشته سهمیه سوخت تاکسی های اینترنتی 
در ردیف بودجه کل کشللور لحاظ شده و به صورت اعتباری از 
طریق بانک ملت انجام می شللد اما امسال این سهمیه از ردیف 
بودجه کل کشللور حذف شللد به همین دلیللل وزارت نفت به 
سازمان برنامه و بودجه و وزارت اقتصاد پیشنهاد داد تا اختاف 
قیمللت بین نللرخ آزاد بنزین و نرخ سللهمیه ای بنزین در قالب 
حسابی مجزا محاسبه و به این گروه از رانندگان پرداخت شود.
وی از تعمیر و تکمیل پمپ های بنزین در استان های منتهی 
به مرزهای زمینی بللرای خروج زائران اربعین خبر داد و افزود: 
ظرفیت بنزین جایگاه های عرضه سوخت در داخل کشور برای 
این گروه از زائران افزایش یافته است ضمن آنکه در خاک عراق 
نیز پنللج میلیون لیتر گازوییل برای زائللران عتبات پیش بینی 

کرده ایم.
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انرژی

کمک کمیسیون انرژی 
مجلس لازمه تحقق 

اهداف شرکت ملی نفت
به گللزارش روزگار معدن به نقللل از وزارت 
نفت، هوشنگ فاحتیان در نشست دیدار وزیر 
نفت با اعضای کمیسللیون انللرژی مجلس روز 
دوشنبه )۳۰ مردادماه( با تأکید بر اینکه برای 
رسیدگی به برنامه هفتم توسعه نیازمند کمک 
این اعضا در صحن علنی هسللتیم، اظهار کرد: 
برنامه هفتم توسللعه مسللیر اصلی کشور را در 

پنج سال آینده مشخص می کند.
 وی با اشللاره به نشست شورای عالی انرژی 
کلله هفته گذشللته با حضللور رئیس جمهوری 
برگللزار شللد، افللزود: بللا توجلله بلله افزایش 
حساسللیت رئیس جمهللوری به حللوزه انرژی، 
اگللر ما در انجام کارهللا در این بخش کوتاهی 
کنیللم، در پنللج سللال آینللده فرصت هللای 
 بخللش انللرژی تبدیللل بلله تهدیللد جللدی 

می شود.
معللاون برنامه ریللزی وزیر نفللت اظهار کرد: 
امسال در بعضی از روزها بیش از ۱۴۰ میلیون 
لیتللر بنزیللن اسللتفاده کرده ایم کلله میانگین 
مصرف ما از ۱۰۴ میلیون لیتر پارسال به بیش 

از ۱۱۵ میلیون لیتر می رسد.
فاحتیان با بیان اینکه یک پالایشللگاه ۳۰۰ 
هزار بشللکه ای روزانه چیزی حدود ۷ میلیون 
لیتللر بنزیللن تولیللد می کنللد، تصریللح کرد: 
تأکید مجلس بر ایجاد پتروپالایشللگاه است و 
کمیسللیون انرژی باید به ما کمک کند بتوانیم 
پالایشللگاهی ایجاد کنیللم که سللرمایه اولیه 
سللاخت آن را از طریق تهاتللر با نفت پرداخت 
کنیم زیرا در بازار سرمایه نمی توان منابع مالی 

لازم را فراهم کرد. 
وی در پایللان اظهللار کللرد: بللرای تحقللق 
برنامه های شللرکت ملی نفت ایران و بازگشت 
بلله جایگاه پیشللین در سللازمان کشللورهای 
صادرکننللده نفللت )اوپللک( باید بللا کمک به 
این شللرکت شرایطی ایجاد شللود که تولید از 
روزانه ۳.۵ میلیون بشللکه به ۵ تللا ۶ میلیون 
بشللکه برسللد و لازملله آن کمللک اعضللای 
 کمیسللیون انللرژی مجلللس در صحللن علنی 

است.

تاثیر افزایش تولید 
نفت ایران بر اوپک

اسللت  نوشللته  گزارشللی  در  بلومبللرگ 
کلله همزمان بللا تشللدید محدودیللت عرضه 
تولیدکننللدگان گللروه اوپک پللاس، ایران به 

افزایش تولید نفت ادامه می دهد.
جللواد اوجی، وزیر نفت ایران به تازگی اعام 
کللرده که ایللران انتظار دارد تولیللد خود را تا 
پایان تابسللتان امسللال، به ۳.۴ میلیون بشکه 
در روز افزایللش دهللد که میللزان تولید را به 
محدودیت ظرفیت ۳.۸ میلیون بشللکه در روز 

نزدیک می کند. 
طبق اظهللارات وزیر نفت بلله کمیته انرژی 
مجلللس، ایران تولید نفت خود را در دو سللال 
گذشللته، حدود ۵۰ درصد افزایش داده است. 
طبللق گللزارش اخیر شللرکت »تانکللر ترِکِر« 
روز   ۲۰ در  ایللران   ،)TankerTrackers(
اول مللاه اوت، ۲.۲ میلیون بشللکه در روز نفت 
و میعانات گازی صادر کرد که نشللان می دهد 
صادرات ماهانه نفللت ایران، به بالاترین میزان 

در سال میادی جاری خواهد رسید.
همزمان، افزایش فروش نفت ایران که بخش 
عمللده آن بلله چین مللی رود، اقدامللات اوپک 
 بللرای حمایت از قیمت نفللت را پیچیده کرده

 است. 
افزایش صادرات ایران به خصوص تا حدودی 
از تاثیر کاهش اخیر تولید که میان عربسللتان 
سللعودی و روسیه توافق شللده، کاسته و روی 
قیمت نفت تاثیر گذاشللته است؛ به طوری که 
نفت برنت اکنون پایین ۸۵ دلار در هر بشللکه 

معامله می شود.
 احیللای تولیللد نفت ایللران با توافللق اولیه 
با عربسللتان سللعودی در آوریللل و مذاکرات 

دیپلماتیک اخیر آمریکا، مصادف شده است.
 ایران زمانی دومین تولیدکننده بزرگ عضو 
اوپک بود امللا تولید و صادرات نفللت ایران از 
سیاست فشار حداکثری دولت ترامپ و بازگشت 
 تحریم هللای انللرژی در سللال ۲۰۱۸، متاثللر 

شد.
بر اسللاس گزارش بلومبللرگ، هر چند رصد 
صللادرات نفت ایران برای شللرکت های تحلیل 
انللرژی غربللی، دشللوار اسللت امللا داده های 
گردآوری شللده توسللط »تانکر ترِکِر« نشللان 
می دهللد که ایللران از ذخایر نفللت موجود در 
خشللکی، نفت بللرای صادرات برداشللت کرده 
اسللت. ایران روزانه ۱.۸ میلیون بشکه نفت در 

پالایشگاه های داخلی خود پالایش می کند.

موج انرژی

مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی گفت: ۲۷ شرکت پتروشیمی با بهره گیری از 
ظرفیت های مطلوب تولیدی خود، از صنایع دارویی کشور برای تأمین مواد اولیه حمایت 
می کنند. مرتضی شاهمیرزایی در آیین گشایش نمایشگاه بین المللی فارمکس خاورمیانه 
با اشللاره به اینکه هشتم دی ماه امسللال، صنعت ارزش آفرین، اقتصادساز و اشتغال آفرین 
پتروشللیمی ۶۰ سللاله می شللود، اظهار کرد: سیاسللت وزارت نفت و شرکت ملی صنایع 
پتروشللیمی تأمین نیازهای صنایع دیگر به ویژه صنایع دارویی اسللت و در این مسللیر 
اقدام های بسللیار مطلوبی با همکاری مراکز علمی و پژوهشللی انجام شللده و خودباوری، 
اسللتقال اقتصادی، اسللتقال دارویی و پزشکی راهبردی مهم در راه توسعه کشور است. 
مدیرعامل شللرکت ملی صنایع پتروشللیمی ادامه داد: صنعت پتروشیمی در مسیر پرهیز 
از خام فروشللی و تکمیللل زنجیللره ارزش گام بر می دارد و اگللر محصولات خام تبدیل به 

محصول نهایی شود افزون بر تأمین نیازهای داخلی در افزایش صادرت و تأمین ارز مورد 
نیاز کشللور نیز تحول را شللاهد خواهیم بود. شاهمیرزایی بر اهمیت وجود زیرساخت های 
تولیدی در زنجیره تأمین دارو به عنوان یکی از شاخص های مهم سامت و توسعه یافتگی 
هر کشور اشاره کرد و گفت: دسترسی به ماده اولیه، بزرگترین مزیت نسبی کشورمان در 
تولید مواد شللیمیایی مورد اسللتفاده در صنایع مختلف از جمله صنعت داروسازی است. 
وی تصریح کرد: مواد اولیه دارو از طریق چهار بخش پتروشیمی، زیست فناوری، گیاهی 
و فرآورده های انسللانی تأمین می شللود. مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی افزود: 
متانول، اسللید استیک، کاسللتیک، تولوئن و آمونیاک پنج گروه اصلی پایه برای استفاده 
در صنایع دارویی اسللت که از سللوی شللرکت های پتروشللیمی تولید و عرضه می شللود. 
شللاهمیرزایی با بیان اینکه بر اساس اعام نیاز سندیکای دارویی کشور ۲۱ محصول پایه 

پتروشللیمیایی از سللوی ۲۷ مجتمع پتروشیمی تأمین می شللود، گفت: هم اکنون بخش 
بزرگی از صادرات غیرنفتی کشللور از سوی شرکت های پتروشیمی انجام می شود. وی به 
تدوین سللند تکمیل زنجیره ارزش صنعت پتروشللیمی ایران اشاره و اظهار کرد: رویکرد 
مللا در ایللن صنعت تولید محصولات نهایی و تکمیل زنجیللره با هدف ایجاد ارزش افزوده 
بیشتر است و به این منظور شرکت پژوهش و فناوری پتروشیمی، پژوهشگاه صنعت نفت، 
پارک های فناوری و مراکز علمی، دانشللگاهی و پژوهشی نقش آفرین بوده اند. معاون وزیر 
نفت با تأکید بر اینکه همه کاتالیسللت های مورد اسللتفاده در صنعت پتروشیمی تا پایان 
دولت سیزدهم بومی سازی خواهد شد، افزود: ملت ایران راه استوار و هدف بلند مرتبه ای 
را انتخاب کرده اند و در این مسیر با تاش فعالان صنعت، دانش فنی، مواد اولیه، کالاها و 

تجهیزات و دیگر نیازهای صنعت پتروشیمی در داخل کشور تولید خواهد شد.

تولید و صادرات نفت ایران در مدار صعود
امیر ساجدی

تولید نفت ایران از آغاز فعالیت دولت سللیزدهم طی 
۲۰ ماه به بیش از ۳ میلیون بشللکه و تولید گاز خام به 
بیش از یک میلیارد مترمکعب رسیده و آنطور که وزیر 
نفت اعام کرده است تا پایان شهریورماه تولید نفت ما 

به ۳ میلیون و ۴۰۰ هزار بشکه در روز می رسد.
هم اکنون ایران ظرفیت تولید نفت حدود ۳ میلیون 
و ۹۰۰ هللزار بشللکه در روز را دارد؛ تولیللد واقعی نفت 
کشللور هم روزانه بیش از ۳ میلیون بشللکه اعام شده 
اسللت. از سوی دیگر ایران در مجموع با ۱۰ پالایشگاه 
نفللت خام و میعانات گازی خود، ظرفیت پالایش بیش 
از روزانلله ۲ میلیون و ۲۰۰ هزار بشللکه تا ۲ میلیون و 
۳۰۰ هللزار بشللکه دارد که از این مقللدار حدود ۴۵۰ 
هزار بشکه مربوط به میعانات گازی و پالایشگاه ستاره  
خلیج فارس اسللت. همچنین ۹ پالایشللگاه دیگر ایران 
البته خوراک نفت خام دریافت می کنند که در صورت 
کار با ظرفیللت کامل، روزانه رقمی حدود یک میلیون 
و ۷۰۰ هزار بشللکه تا یک میلیون و ۸۰۰ هزار بشللکه 

نفت خام نیاز دارند.
البته پالایشگاه های کشور در بازه های زمانی مختلف 
تعمیرات و نگهداری دوره ای دارند که همه یا بخشی از 
دریافت خوراک نفت خام را متوقف می کنند و مصرف 
داخلی نفت خام کشللور کاهش می یابللد. برای نمونه 
در اردیبهشللت ماه پالایشللگاه امام خمینی )ره( شازند 
تعمیرات دوره ای داشته که بخشی از خوراک دریافتی 

آن با کاهش همراه شده است.
بنابرایللن ایران در حالی که روزانه بیش از ۳ میلیون 
بشکه نفت خام تولید می کند، ظرفیت تولید بیش از ۳ 
میلیون و ۸۰۰ هزار بشکه نفت خام را نیز داراست که 
بللا افزایش مقدار صادرات، این ظرفیت بالقوه می تواند 
تبدیل به بالفعل شده و با افزایش تولید، نفت بیشتری 
روانه بازارهای جهانی کند. افزون بر این، ایران ظرفیت 
تولید روزانه ۸۰۰ هزار بشللکه میعانات گازی نیز دارد، 
رشللد صادرات نفت و میعانات را از صفر شللدن ذخایر 
میعانللات گازی روی آب نیللز می توان فهمید. با وجود 
ذخیللره ۸۷ میلیون بشللکه ای میعانللات در آغاز به کار 
دولت سللیزدهم، اکنون با صادرات آن ذخیره میعانات 
گازی ایران روی آب به صفر رسللیده اسللت، بنابراین 
صللادرات روزانه یک میلیون و ۶۰۰ هزار بشللکه نفت 
ایران بللا توجه به آمار تولید و مصرف پالایشللگاه های 
کشللور در کنار اسللتفاده از نفت ذخیره شده در دولت 

گذشته، به طور کامل امکان پذیر است.

درآمدهای نفتی ایران از مرز ۴۲ میلیارد  �
دلار گذشت

موضللوع دیگری که البته افزایللش تولید و صادرات 
پایللدار نفت ایران را تأیید می کند، اسللتناد به گزارش 
مرکللز آمار ایران درباره رشللد اقتصادی سللال ۱۴۰۱ 
اسللت، ایران سال گذشته رشد اقتصادی ۴.۸ درصد با 
نفت و ۴.۵ درصد بدون احتسللاب نفت را تجربه کرده 
اسللت. این اختاف نشان می دهد نفت نقش مهمی در 
تولید ناخالص داخلی داشته است. روند افزایشی فروش 
محموله های نفتی ثبت رقم بیش از ۴۲ میلیارد دلاری 
بللرای ارزش صادرات نفت خام ایران در سللال ۲۰۲۲ 
میادی نشان می دهد این رقم به دنبال افزایش فروش 
محموله هللای نفتی در حال نزدیک شللدن به رقم ۶۰ 
میلیللارد و ۵۰۰ میلیون دلار در سللال ۲۰۱۸ اسللت.  
دولت سیزدهم با به کارگیری دیپلماسی موفق انرژی، 
توانسللت صادرات نفت را به مقدار قابل توجهی افزایش 
دهللد و تنهللا دو سللال بعد از خیللز وزارت نفت دولت 
سللیزدهم برای افزایش تولید و صادرات نفت، سازمان 
کشللورهای صادرکننده نفت )اوپک( گزارش داده که 
ارزش صادرات نفت ایران در سللال ۲۰۲۲ میادی به 
۴۲ میلیارد و ۶۰۰ میلیون دلار رسید که در مقایسه با 
رقم ۲۵ میلیارد و ۵۰۰ میلیون دلاری در سال ۲۰۲۱ 

و ۷ میلیارد و ۹۰۰ میلیون دلار در سللال ۲۰۲۰ و ۱۹ 
میلیللارد و ۴۰۰ میلیون دلار در سللال ۲۰۱۹ افزایش 
داشللته اسللت. ثبت رقم بیللش از ۴۲ میلیارد دلاری 
بللرای ارزش صادرات نفت خام ایران در سللال ۲۰۲۲ 
میادی نشان می دهد این رقم به دنبال افزایش فروش 
محموله هللای نفتی در حال نزدیک شللدن به رقم ۶۰ 
میلیارد و ۵۰۰ میلیون دلار ثبت شللده در سال ۲۰۱۸ 
است. ارزش صادرات نفت ایران پس از آن رخ داده که 
تولیللد نفت ایللران در ماه ژوئن به ۳ میلیون و ۱۰ هزار 
بشکه در روز رسیده است. این رقم مشابه ماه مه امسال 
بوده اسللت و تولید نفت خام ایران از آغاز سللال ۲۰۲۳ 
میللادی تاکنون بللا ۳۵۰ هزار بشللکه افزایش همراه 
بوده اسللت. تولید نفت خام ایران با وجود تحریم های 
شدید در سال ۲۰۲۲ میادی هم با افزایش ۱۳۰ هزار 
بشللکه ای روبه رو بوده و بلله میانگین ۲ میلیون و ۵۵۰ 
هزار بشللکه در روز رسیده اسللت. این افزایش تولید و 
صادرات نفت ایران در مدت زمان دو سال گذشته یک 
پیام واضح داشللته که پیامد آن چیزی جز بی اثر شدن 
تحریم های بین المللی علیه صنعت نفت ایران نیست.

لیندسی گراهام، سللناتور جمهوری خواه آمریکا در 
مللاه مه امسللال اعتراف کرد کلله تحریم های یکجانبه 
اعمال شللده علیه ایللران بی اثر بوده اسللت، همچنین 

تحریم های بین المللی علیه صنعت نفت ایران از سللال 
۱۳۹۷ بدین سللو همواره تشدید شده است که از نگاه 
بسللیاری، صادرات نفللت ایران پس از اعمللال دوباره 
تحریم ها علیه این کشللور هرگز به این اندازه بالا نبوده 

است.
بازگش�ت ای�ران ب�ه جای�گاه چهارمی�ن  �

تولیدکننده نفت اوپک
گزارش ها نشللان می دهد تولید نفللت خام ایران در 
ماه های آوریل، مه و ژوئن روندی افزایشی را طی کرده 
است، به طوری که ایران از ماه مه امسال توانست دوباره 
جایگاه چهارمین تولیدکننده نفت در اوپک را که برای 
سال ها از آن دور شده بود دوباره به دست آورد و تثبیت 
کند، همچنین با روی  کار آمدن دولت سیزدهم، توجه 
به بازیابی بازارهللای نفتی ایران و احیای ظرفیت های 
تولید نفت در اولویت قرار گرفت تا آنجا که پس از چند 
ماه اعام شللد صادرات نفت ایللران ۴۰ درصد افزایش 
داشللته اسللت که این روند در سللال ۱۴۰۱ نیز تداوم 
داشللته اسللت. جواد اوجی، وزیر نفت با تأیید افزایش 
صادرات نفت ایران پیش از این گفته بود که در سللال 
۱۴۰۱، ۱۹۰ میلیون بشکه نفت بیشتر از سال ۱۳۹۹ 
و ۸۳ میلیون بشللکه بیشللتر از سال ۱۴۰۰ صادر شده 
است. وزیر نفت پیش بینی کرد که امسال نیز رکوردی 

تللازه در صادرات نفت ثبت شللود. اوجی، با اشللاره به 
ظرفیت تولید روزانه ۳ میلیون و ۸۰۰ هزار بشکه نفت 
خام و میعانات گازی و بیش از یک میلیارد مترمکعبی 
گاز غنللی )ترش( در ایران گفته کلله با توجه به وجود 
ظرفیللت بالای توان تولید نفللت و گاز، ایران در دولت 
سیزدهم برنامه  مدونی برای افزایش توان تولید در نظر 
گرفته است. وی درباره به صفر رسیدن میعانات گازی 
شللناور در سللواحل نیز یادآور شده بود: در شهریورماه 
۱۴۰۰، ۸۷ میلیون بشللکه میعانات گازی شناور روی 
آب از چالش های مهم و مشکل اساسی و پاشنه آشیل 
دولت بود و مشللتری یابی برای این میعانات گازی که 
حتی دو فاز شللده بودند و تغییر رنگ هم داده بودند، 
کاری بسللیار سللخت بود و همه مخازن در خشللکی و 
دریللا پر شللده بود و افزوده که بللا تولید روزانه نزدیک 
بلله ۸۰۰ هزار بشللکه میعانللات گازی و با همت دولت 
سللیزدهم  اکنون نه تنها میعانات تولیدشللده، فروخته 
شللده و بشکه ای به ذخیره سللازی های روی آب اضافه 
نمی شللود، بلکه میعانات گازی از پیش ذخیره شده هم 
با وجود سخت گیرانه ترین تحریم ها فروخته و میعانات 

گازی روی آب صفر شده است.
وی به مهم ترین اقدام های انجام شده در وزارت نفت 
و در دو سللال اخیر نیز اشاره و اعام کرد: بحث توسعه 
سرمایه گذاری، تکمیل طرح های نیمه تمام، رشد تولید 
در حوزه گاز، نفت، پالایش و پتروشللیمی از مهم ترین 
اقدام هایللی بللود که در این دو سللال انجللام دادیم که 
این موارد به فعال شللدن زنجیره وسللیعی از صنایع و 
پیمانکاران منجر شللد و بدون شللک تولید و صادرات 
نیللز به تبع آن افزایللش خواهد یافت. اوجی به موضوع 
تکمیل طرح های کان نیمه تمام در صنعت نفت اشاره 
کللرد و گفت: در سللال ۱۴۰۱، ۳۱ طللرح نیمه تمام به 
ارزش ۱۲ میلیارد دلار را به اتمام رساندیم و ۶۷ طرح 
نیمه تمللام نیز به ارزش ۱۵.۱ میلیارد دلار امسللال به 
بهره بللرداری خواهد رسللید، همچنین آغللاز عملیات 
اجرایللی ۱۵ طرح بلله ارزش ۱۴ میلیارد دلار را نیز در 

نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی خواهیم داشت.
وی اداملله داد: در صللورت اجرایی شللدن طرح های 
مدنظر ما در سال ۱۴۰۲، به تولید نفت ما روزانه ۱۲۸ 
هزار بشکه افزوده خواهد شد. در بحث گاز نیز نزدیک 
به ۳۹ میلیون مترمکعب در روز افزایش تولید خواهیم 
داشللت و با افزایش روزانه ۳۰۰ هزار بشکه ای ظرفیت 
انتقال فرآورده های نفتی مواجه خواهیم شد، همچنین 
به ظرفیت پالایشگاهی کشور افزوده خواهد شد که به 
این موارد باید به افزایش خطوط گازرسللانی و افزایش 

ظرفیت محصولات پتروشیمی را نیز افزود.
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مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی:                 نیاز داروی کشور در ۲۷ پتروشیمی تأمین می شود 



شنبه 
 4 شهریور 1402 

  9 صفر 1445 
  26 اوت 2023  

  سال ششم 
  شماره 1139

صاحب امتیاز:

موسسه فرهنگی و هنری روزگار وصل 

مدیر مسئول: مهدی نجفی

سردبیر:  شهریار خادمی

آدرس: 

تهران- خ قائم مقام فراهانی کوچه آزادگان شماره 26

تلفن: 82190  ) داخلی- 156-227(

 نمابر: 82190 )داخلی-104(

تلفن سازمان آگهی ها: 88722732 

امور مشترکین: 88105306 

توزیع و سازمان شهرستان ها:88724211

چاپخانه:    صمیم

دنیای رمز ارز

تصویر روز

طرح: حسین علیزادهبدون شرح

ایران وضعیت خوبی در هوش مصنوعی ندارد

سنگ اندازی فدرال رزرو آمریکا جلوی پای بیت کوین
مایکل مک گلون، کارش��ناس ارش��د کالا در بلومبرگ، بینش هایی را در مورد آینده بالقوه بیت  کوین به 
اش��تراک گذاش��ته که نش��ان می دهد ممکن اس��ت یک تغییر قابل توجه برای این ارز دیجیتال رخ دهد. 
مک گلون به دو عامل کلیدی اشاره کرده که می توانند بر مسیر بیت کوین تأثیر بگذارند. در ابتدا، او به روند 
منفی در عرضه پول ایالات متحده و افزایش مداوم نرخ بازدهی اوراق قرضه اشاره کرد که به بالاترین سطح 
خود در دو دهه اخیر رس��یده اس��ت. به نظر او، این تحولات می تواند به عنوان باد مخالف برای بیت  کوین 
عم��ل کند. مک گلون همچنین تاکید کرد که عملکرد قوی دارایی های ریس��کی، از جمله بیت کوین، در 
طول سال، فدرال رزرو را محتاط نگه داشته است. با این حال، از آنجایی که فدرال رزرو پس از چاپ انبوه 
پول در واکنش به همه گیری کووید، شروع به کاهش ترازنامه خود از طریق انقباض کمی کرده، نقدینگی 
در بازار در حال کاهش است. این امر به طور بالقوه می تواند منجر به بازگشت بیت کوین به رفتار معمولی 
قیمتی شود. یکی از آمارهای قابل توجه که مک گلون ذکر کرد، این است که عرضه پول M2 )معیاری از 
عرضه پول که شامل وجه نقد، سپرده های چکی و انواع دیگر سپرده هایی است که به راحتی قابل تبدیل 
به پول نقد اس��ت(، در ماه فوریه نس��بت به سال قبل 2.2 درصد کاهش یافته که نشان دهنده شدیدترین 
کاهش از زمان رکود بزرگ در دهه 1930 است. علی رغم افزایش اخیر نرخ بهره توسط فدرال رزرو، برخی 
کارشناسان حدس می زنند که این بانک مرکزی ممکن است در آینده نزدیک به کاهش نرخ بهره فکر کند.

مک گلون شباهت هایی را هم بین وضعیت فعلی بیت کوین و بازار سهام در دهه 1920 ترسیم کرد، به 
ویژه در سال 1929 که بازار سهام در آستانه سقوط بزرگی بود.وی به شباهت هایی مانند حرکت سهموی 
قیمت، نقدینگی و س��فته بازی بیش از حد و ظهور فناوری های انقلابی اشاره کرد. با این حال، یک تفاوت 
اساس��ی این است که در سال 1929، فدرال رزرو ش��روع به کاهش نرخ بهره کرد، در حالی که در مقطع 
فعلی، نرخ بهره افزایش یافته است. این موضوع، این سوال را ایجاد کرده که دارایی های پرریسک، از جمله 

بیت کوین، چه مدت ممکن است برای بازگشت نقدینگی به بازار منتظر بمانند.

کلاهبرداران دام جدیدی برای ارتش شیبا اینو پهن کرده اند
در می��ان هیج��ان فزاین��ده پیرامون راه ح��ل مقیاس پذیری لایه 2 ش��یبا، مع��روف به ش��یباریوم، افزایش 
هش��داردهنده ای در م��ورد کلاهبرداری هایی که جامعه SHIB را هدف ق��رار می دهند، وجود دارد. یکی از این 
کلاهبرداری ها در پلتفرم رسانه اجتماعی X )که قبلًا توییتر نامیده می شد( تحت یک حساب کاربری تقلبی که 
خود را شیتوشی کوساما، سرپرست پروژه شیبا اینو نشان می دهد، ظاهر شده است. این حساب کاربری تقلبی به 
دروغ ادعا می کند که »مقیاس پذیری شیباریوم کامل شده است« و از کاربران می خواهد با استفاده از یک پیوند 
مشکوک، »برای بازخرید پاداش های خود به شیباریوم پل بزنند«. هدف این تلاش متقلبانه، سوء استفاده از شور 
و شوق جامعه شیبا برای راه اندازی اخیر شیباریوم در شبکه اصلی است. کوسامای واقعی اخیراً تأکید کرد که پروژه 
ش��یباریوم در حال عبور از چالش های فنی است و در حال حاضر در حالت خصوصی باقی می ماند. برای کمک به 
 @ShytoshiKusama جامعه در تمایز بین حس��اب های واقعی و تقلبی، شایان ذکر است که حساب توییتر
به طور برجس��ته دارای برچسب SHIB اس��ت که نماد ارز دیجیتال شیبا اینو است. علاوه بر این، حساب واقعی 
به روزرسانی های رسمی را ارائه می دهد و از هدایت کاربران به سایت های خارجی بدون اطلاعیه های رسمی قبلی 
اجتناب می کند. از اعضای جامعه ارزهای دیجیتال خواس��ته می ش��ود که احتیاط کنند و همیشه منابع را قبل از 
انجام هر گونه انتقال یا اش��تراک گذاری داده های شخصی بررسی نمایند. پلتفرم ها و سخنگوهای معتبر هرگز از 

کاربران نمی خواهند که وجوه خود را برای شرکت در رویدادهای اهدایی واریز کنند.

هدف بعدی قیمت لایت کوین کدام است، 50 دلار یا 
100 دلار؟

ارز دیجیتال لایت کوین )LTC( پس از رس��یدن به بالاترین س��طح س��الانه در ماه ژوئیه، کاهش قیمت 
قابل توجهی را تجربه کرد. این کاهش، سطح افقی 100 دلار را به عنوان یک سطح مقاومتی قابل توجه برای 
لایت کوین برجسته کرده است. در حال حاضر، لایت کوین در نزدیکی یک خط حمایت صعودی بلندمدت 
است که از ژوئیه 2022 برقرار است. سرنوشت لایت کوین، چه رشد کند و چه نزول، بستگی به این سطوح 
قیمتی دارد. در این مطلب رمزارز نیوز، روندهای قیمتی اخیر لایت کوین را بررس��ی کرده و بازه های زمانی 
هفتگی و روزانه را تجزیه و تحلیل می کنیم تا بینش��ی در مورد مس��یر بالقوه آن ارائه دهیم. تجزیه و تحلیل 
جامع بازه زمانی هفتگی، یک چشم انداز نامطمئن را نشان می دهد که تحت تأثیر حرکت قیمت و شاخص های 
تکنیکال قرار دارد. حرکت اخیر قیمت حاکی از یک روند نزولی است؛ زیرا لایت کوین قادر به حفظ سطوح 
قیمت��ی ب��الای خود از ژوئیه نبود.علی رغم اینکه لایت کوی��ن برای مدت کوتاهی از مرز 100 دلار عبور کرد، 
به س��رعت به زیر این س��طح برگش��ت و 100 دلار را به عنوان یک س��طح مقاومت سرسخت شناسایی کرد. 
چنین کاهش  هایی به دنبال شکس��ت های قیمتی ناموفق اغلب منجر به حرکت های روبه پایین قابل توجهی 
می ش��وند. قیمت فعلی لایت کوین حول خط حمایت صعودی اس��ت که برای 434 روز پایدار بوده اس��ت. با 
توجه به طولانی شدن مدت این خط روند، چه لایت کوین از آن بازگردد یا از آن عبور کند، می تواند به طور 
قابل توجهی بر مسیر آینده آن تأثیر بگذارد. هفته گذشته، قیمت برای مدت کوتاهی به زیر این خط حمایت 
س��قوط کرد، اما یک س��ایه قیمتی )Shadow( را تش��کیل داد، که نشان  دهنده فشار خرید در بازار است. در 
صورت شکس��ته ش��دن خط حمایتی، احتمال کاهش 25 درصدی تا سطح 50 دلاری وجود دارد. در مقابل، 
یک بازگشت موفقیت  آمیز می تواند باعث افزایش 50 درصدی به سمت مقاومت 100 دلاری شود. شاخص 
قدرت نس��بی )RSI( هفتگی هم روند نزولی مداوم را نمایان می کند. ش��اخص قدرت نس��بی به عنوان یک 
ش��اخص مومنتوم قیمتی عمل می کند. مقادیر بالای س��طح 50 در یک روند صعودی، معمولاً حاکی از رشد 
بیشتر است، در حالی که مقادیر زیر سطح 50، خلاف آن را نشان می دهد. اخیراً، شاخص قدرت نسبی به زیر 
50 سقوط کرده که در طول انحراف قبلی )خط سبز(، یک واگرایی نزولی نشان می دهد. این واگرایی زمانی 
رخ می دهد که کاهش در مومنتوم با افزایش قیمت همراه باشد و فضای یک روند نزولی را بیشتر تقویت کند. 
 LTC 6.25 در 2 اوت، لایت کوین س��ومین رویداد هاوینگ خود را تجربه کرد و پاداش بلاک را از 12.5 به
کاهش داد. این رویداد، عرضه لایت کوین را کاهش می دهد، که معمولاً انتظار می رود قیمت آن را بالا ببرد. 
ب��ا ای��ن ح��ال، علیرغم تأثیر کاهش تورم به دلیل هاوینگ، قیمت لای��ت کوین در هفته بعد از رویداد کاهش 
یافت. این کاهش را می توان به دلیل آغاز فروش استخراج کنندگان نسبت داد. بازه زمانی روزانه تا حد زیادی 
یک چش��م انداز نزولی را نمایان می کند. این کاهش مس��تمر منجر به شکست سطح حمایت افقی 70 دلاری 
شده و به طور بالقوه می تواند باعث کاهش قیمت به 50 دلار شود. علیرغم روند نزولی قیمت، شاخص قدرت 
نسبی روی سطح 23 قرار دارد که نشان دهنده رسیدن لایت کوین به قلمرو اشباع )دایره سبز( است. در واقع، 
شاخص قدرت نسبی از زمان سقوط بازار در مارس 2020 به این سطح نرسیده بود. با این حال، برای اینکه 

روند صعودی از سر گرفته شود، قیمت باید سطح افقی 69 دلار را بازیابی کند.

افزایش نگرانی ها از سقوط رمزارز BNB بایننس
ارز دیجیتال بومی صرافی بایننس، BNB، اخیراً در میان گزارش هایی مبنی بر مشکلات موجود برای این 
 )DoJ( صرافی، تحت فشار فروش شدید قرار گرفته است. آخرین ادعاهای وزارت دادگستری ایالات متحده
این است که بایننس تحریم های ایالات متحده علیه روسیه را نقض کرده است. در روز سه شنبه، 22 آگوست، 
این توکن تا 3.6 درصد کاهش یافت و به 203.59 دلار رسید که در مجموع، ضرر آن از ابتدای سال تا به امروز 
تقریباً 15 درصد است. این کاهش علی رغم رشد قابل توجه بیت کوین رخ داده که از دسامبر تاکنون بیش از 50 
درصد پیشرفت کرده است و تقریباً نیمی از ارزش 1 تریلیون دلاری بازار را تشکیل می دهد. در حال حاضر، 
BNB دارای ارزش بازاری در حدود 32 میلیارد دلار است که آن را به عنوان چهارمین دارایی بزرگ ارزهای 
دیجیتال��ی ق��رار می دهد. صرافی بایننس تخفیف های کارمزد معاملاتی را به دارندگان BNB ارائه می دهد و 
آنها می تکوینوانند بعداً از این توکن ها برای تس��ویه کارمزد در زنجیره هوش��مند BNB استفاده کنند. اخیراً، 
بایننس در برخورد با تنظیم کننده ها و شرکای خود، شرایط بسیار سختی را پشت سر گذاشته است. در میان 
تمام اتهامات نظارتی، Checkout.com آخرین موردی بود که به عنوان یک ارائه دهنده خدمات پرداخت، 
خدمات بایننس را متوقف کرد. پس از تحریم های آمریکا علیه روس��یه در س��ال گذش��ته و پس از تهاجم به 
اوکراین، بایننس فعالیت های خود در این کشور را کاهش داد. با این حال، داده های جمع آوری شده خارجی 
 WSJ نشان می دهند که بایننس همچنان حجم معاملات قابل توجهی را به روبل روسیه انجام می دهد. گزارش
اشاره می کند که مشتریان می توانند وجوه بانک های تحریم شده را با استفاده از لایه های واسطه به موجودی 
در باینن��س تبدی��ل کنند. علاوه بر این، بایننس مبادلات همتا به همت��ای روبل را برای توکن های دیجیتال 

تسهیل می کند؛ فرآیندی که اغلب شامل بانک های فهرست شده در لیست سیاه کشورهای غربی می شود.
شواهد از وب سایت های این شرکت، اسکرین شات های کاربران و پیام های درون گروه های چت رسمی، این 
اقدامات را اثبات می کنند. یکی از سخنگویان بایننس در این مورد صحبت کرد و گفت: بایننس “هیچ رابطه ای 
با هیچ بانکی، در روس��یه یا جاهای دیگر” ندارد. یکی از افراد آش��نا به این موضوع خاطرنش��ان کرد که وزارت 
دادگستری در حال انجام تحقیقاتی در مورد بایننس در رابطه با نقض احتمالی قوانین ایالات متحده است.

ش�هریار خادمی:  دبیر س��تاد فناوری های هوش 
مصنوع��ی و رباتیک گفت: هرچند دانش نرم افزاری و 
مهندسی هوش مصنوعی ایران مطلوب است اما هنوز 

وضعیت خوبی در حوزه هوش مصنوعی ندارد.
به گزارش روزگار معدن، رش��اد حسینی، دبیر ستاد 
فن��اوری های ه��وش مصنوعی و رباتیک در نشس��ت 
خب��ری که امروز صبح در معاون��ت علمی و فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری برگزار شد، گفت: 
هرچند ایران از نظر دانش هوش مصنوعی، تعداد فارغ 
التحصیلان و استادان توانمند است اما هنوز زیرساخت 
های خوبی ندارد و این زیرساخت ها باید تقویت شوند.
استاد دانشکده برق و کامپیوتر دانشگاه تهران افزود: 
هوش مصنوع��ی بازار و تقاضای خوبی دارد از اینرو ما 
قص��د داریم در ح��وزه های مختلف به هوش مصنوعی 
ورود پیدا کنیم. یکی از این حوزه ها پایش هوش��مند 

صنایع و معادن است.
وی خاطرنش��ان کرد: با فراهم س��اختن زیرساخت 
های هوش مصنوعی می توانیم بسیاری از چالش های 
محیط زیس��تی را رفع و مصرف انرژی و آب را کاهش 
دهیم. متاسفانه اکنون قوانین کمی در این حوزه داریم. 
ب��ه عنوان مثال بخش اعظم آب در بخش کش��اورزی 
مصرف می ش��ود،بنابراین اگر بحث کاهش مصرف آب 
 قانونی ش��ود، کش��اورز باید به س��مت هوشمندسازی 

برود.
حسینی اظهارداش��ت: بحث زیرساخت داده ها نیز 
بسیار اهمیت دارد. اکنون یکی از چالش های ما مربوط 
به زیرساخت های داده هاست تا پتانسیل ها و توانایی 
تکنولوژی هوش مصنوعی ش��رکت ها را با اس��تفاده از 
قوانین_ از جمله قانون دوام_ به فعلیت برسانیم. قانون 
دوام از سوی مجلس تصویب و دستور پیگیری آن را به 

شورای عالی فضای مجازی ابلاغ کرده است.
وی تاکید کرد: بحث بیگ دیتا برای ایجاد و راه اندازی 
این زیس��ت بوم اهمیت دارد زیرا ارزش افزوده بالایی 
ایجاد می کند. اکنون داده های دولت طبقه بندی شده 
نیس��ت. اگر دولت و سازمان ها این زیرساخت ها را راه 
اندازی کنند و داده ها به خوبی ذخیره ش��وند بسیاری 
از مشکلات کشور برطرف می شود. تمرکز اصلی ستاد 
فن��اوری های هوش مصنوعی و رباتیک اکنون به روی 
این موضوع است تا با همزایی وزارت ICT این زیست 

بوم را در کشور راه اندازی کنیم.
دبیر س��تاد فناوری های ه��وش مصنوعی و رباتیک 
گف��ت: همچنین ب��ه دنب��ال راه اندازی زیر س��اخت 
 Chat محاس��باتی برای م��دل  های بزرگ  ت��ر مانند
GPT و توسعه علم و فناوری هستیم؛ در بحث توسعه 
علم و فناوری تمرکز ما به روی تکنولوژی های نوظهور 
مانند رباتیک، مدل  های مقیاس بزرگ و ش��رکت های 

بزرگ و صنایع بزرگ است.
وی خاطرنشان کرد: در فرایند تصمیم  گیری هوش 
مصنوعی انس��ان بای��د قرار بگیرد زی��را امکان خطای 
ه��وش مصنوعی وج��ود دارد. ه��وش مصنوعی دقت 
خط��ای اپراتوره��ا را افزایش می ده��د. نمونه بارز آن 
 را م��ی توان در جرایم راهنمایی و رانندگی مش��اهده 

کرد.
وی یادآورشد: هرچند دانش نرم افزاری و مهندسی 
هوش مصنوعی ایران خوب اس��ت ام��ا به دلیل اینکه 
زیرس��اخت های خوبی نداریم، نس��بت به کشورهای 

جهان در این زمینه عقب مانده ایم.
حسینی تاکید کرد: انگیزه دولت برای ورود به حوزه 
هوش مصنوعی باید جدی ش��ود. اخیرا س��تاد توسعه 
اقتص��اد دیجیتال س��ندی پیرامون ه��وش مصنوعی 
تدوین کرده اس��ت. در چند نهاد و سازمان دیگر مانند 
پژوهش��گاه ICT و همراه اول نیز پیرامون تدوین سند 

ه��وش مصنوعی اقداماتی انجام ش��ده اس��ت. هوش 
مصنوعی یک فناوری فراگیر است و نمی توان آن را به 
فضای مجازی محدود کرد از اینرو در سند ملی هوش 
مصنوعی همه قوه ها باید درگیر این مساله شوند. این 
س��ند یک کلیتی خواهد داش��ت که 4 هدف کلان، 5 
راهبرد و 30 ش��اخص کلان و 170 شاخص خرد برای 
آن تعریف شده است. در این راستا یک پروژه مطالعاتی 
نیز آغاز کرده ایم. یک قس��متی از آن به مطالعه اسناد 
بالادس��تی و قس��مت دیگر به وضعیت موجود کش��ور 

پرداخته شده است.
ملاحظ�ات موج�ود در تدوین س�ند  �

ملی هوش مصنوعی
هادی عاش��ری، معاون دبیر س��تاد هوش مصنوعی 
و رباتیک هم در تکمیل صحبت های رش��اد حس��ینی 
گفت: » س��ندی که معاونت علم��ی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان در حوزه هوش مصنوعی در دست تدوین 
دارد در بردارن��ده چهار هدف کلان، پنج راهبرد، 140 
اقدام، 150 فعالیت یا پروژه و 175 شاخص خرد است 
و آنچه بیش از خود سند اهمیت دارد تقسیم کار است 
و باید مش��خص ش��ود که هر یک نهادهای متولی چه 
س��همی و نقش��ی را در پیش��برد فناوری حوزه هوش 

مصنوعی برعهده دارند.«
وی در خص��وص ملاحظات موجود در تدوین س��ند 
مل��ی هوش مصنوعی، گفت:»در تدوین س��ند، باید به 
ای��ن نکات که در چه وضعیتی به س��ر می بریم؟ وضع 
مطلوب کجاس��ت؟ و از س��ند چه می خواهیم؟ توجه 
جدی داشته باشیم چراکه قرار نیست در هم حوزه ها 
ورود کنیم و فعلا تنها اولویت ما حوزه هایی اس��ت که 
در آن ها مس��اله داریم و از آن جمله می توان به حوزه 

انرژی، امنیت، بهره وری و ... اشاره کرد.«

عرضه 311 هزار تن مقاطع 
فولادی در بورس کالا

تالار محصولات صنعتی و معدنی بورس کالای 
ایران روز چهارشنبه اول شهریور ماه میزبان عرضه 
245 ه��زار و 512 تن میلگ��رد، 2۸ هزار تن ورق 
گ��رم، 27 ه��زار و ۸02 تن تیرآه��ن، 5 هزار تن 
ورق س��رد، 3 هزار و 163 تن نبش��ی و یک هزار 
و 9۸0 تن ناودانی بود. تالار پتروشیمی و فرآورده 
های نفتی میزبان عرضه 27 هزار و 560 تن مواد 
پلیمری و ش��یمیایی ب��ود و در تالار صادراتی هم 
70 ه��زار تن آهن اس��فنجی بریکت، 50 هزار تن 
کنس��انتره س��نگ آهن و 2۸ ه��زار و ۸0 تن قیر 
روی تابلو می رود. 4 هزار و ۸ تن استایرن منومر، 
یک ه��زار و 620 تن دی اتیل هگزانول، 900 تن 
ارتوزایل��ن، 553 تن منومر وینیل اس��تات، 340 
تت��ن تولوئن دی ایزو س��یانات و 144 تن متیلن 
دی فنیل دی ایزوسیانات خالص در تالار حراج باز 
عرضه می ش��ود. بازار فرعی هم عرضه 4۸9 هزار 
و 396 ع��دد ضایعات مونتاژی خ��ودرو، یک هزار 
و 500 عدد بش��که خالی، یک ه��زار و 339 عدد 
ضایع��ات باطری، یک ه��زار و 122 عدد ضایعات 

بدنه ای خودرو را شاهد خواهد بود.

شرط ایجاد اعتماد در بازار سرمایه  احتمال عقب نشینی دولت از مصوبه نرخ خوراک پتروشیمی 
مدیر عامل تامین سرمایه تمدن گفت: ثبات 
در سیاس��ت گذاری های اقتصاد کلان منجر به 
پیش بینی پذیر ش��دن بازار سرمایه و افزایش 
جلب اعتماد س��رمایه گذاران ب��ه بازار خواهد 
ش��د.علی بیگ زاده، مدیرعامل شرکت تامین 
س��رمایه تمدن درخصوص نقش بازار سرمایه 
در کنت��رل نقدینگ��ی و مهار ت��ورم بیان کرد: 
این موضوع به صورت کلی همواره مطرح بوده 
است، چرا که بازار سرمایه دو بخش اصلی بازار 
اولیه و بازار ثانویه را پوشش می دهد. از این رو 
بحث جذب نقدینگی برای حوزه تولید عمدتا 

در بازار اولیه اتفاق می افتد.
وی افزود: در بازار اولیه، این موضوع در قالب 
ایجاد شرکت های سهامی عام جدید یا افزایش 
س��رمایه شرکت ها پوش��ش داده می شود. لذا 
این دو موضوع، پوش��ش دهنده بحث هدایت 
نقدینگ��ی به س��مت بازار س��رمایه هس��تند. 
بیگ زاده ادامه داد: به این معنا که شرکت ها با 
استفاده از راهکارهایی که قانون تجارت اجازه 
داده مثل افزایش س��رمایه از محل سلب حق 
تقدم یا صرف س��هام، افزایش سرمایه دهند و 
این کار به انتقال قسمتی از نقدینگی به سمت 
بازار سرمایه کمک می کند. همچنین در عرضه 
اولیه سهام)ipo( در بازار، سرمایه گذاران قادر 
خواهند بود قسمتی از سهام خود را عرضه و نقد 
کنن��د و این نقدینگی را به روش های مختلف 
به شرکت باز گردانده و صرف تولید کنند. وی 
اظهار کرد: بنابراین به مساله بازار اولیه باید به 
صورت ویژه پرداخته ش��ود تا با تامین سرمایه 
از روش ه��ای مبتنی بر س��هام ی��ا مبتنی بر 

بدهی مانند انواع صکوک با نرخ های مناسب، 
نس��بت به تامین مالی تولید و انتقال قسمتی 
از نقدینگی جامعه به سمت بازار سرمایه اقدام 
ش��ود. مدیرعامل شرکت تامین سرمایه تمدن 
درخصوص برنامه هفتم توسعه و رویکردهایی 
که می بایست قانونگذاران برای توسعه هر چه 
بیش��تر بازار سرمایه به آن توجه داشته باشند، 
عن��وان ک��رد: از حیث قوانی��ن و مقررات بازار 
س��رمایه نیازمند ثبات در متغییرهای اقتصاد 
کلان اس��ت که این مس��اله منجر به افزایش 
اعتماد در سرمایه گذاران خواهد شد. به گفته 
بی��گ زاده در بح��ث قیمت گذاری نی��ز باید با 
توج��ه به واقعی��ت های اقتص��ادی، نرخ ارز و 
شرایط صنایع کش��ور فرمولی مشخص گردد 

و به این فرمول پایبند بود.
وی خاطرنشان کرد: از این رو، ایجاد اعتماد 
از دو مح��ل ثبات مق��ررات و پیش بینی پذیر 
کردن بازار به منظور جلوگیری از سلب اعتماد 
س��رمایه گذاران قابل دستیابی است. بیگ زاده 
در بخ��ش دیگ��ری از صحبت های خود گفت: 
بح��ث پروژه های ناتم��ام دولت در بخش های 
صنعت��ی و عمرانی، موضوعی قدیمی اس��ت و 
به نظر می رس��د باید با ارایه یکس��ری مشوق 
ه��ای مالیات��ی و تضمین درآمد آنه��ا، پروژه 
ه��ای مذک��ور را توجی��ه پذیر ک��رد چون تا 
زمان��ی که نرخ بازده داخلی که س��رمایه گذار 
در س��ایر بخش های اقتصادی به آن می رس��د 
تامین نشود س��رمایه گذار بخش خصوصی به 
ای��ن پروژه های ناتمام ورود نخواهد کرد و این 

موضوع نیازمند مقررات گذاری است.

امروز جلس��ه ای سرنوشت س��از برای بازار سرمایه در 
ح��ال برگزاری اس��ت که در آن دول��ت برای مصوبه نرخ 
خوراک پتروش��یمی ها تصمیم گیری می کند و آنطور که 
سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس می گوید احتمال 

عقب نشینی دولت از این مصوبه وجود دارد.
پانزدهم اردیبهش��ت ماه در یک اقدام غیر رسمی نرخ 
خوراک پتروش��یمی ها به هفت هزار تومان افزایش پیدا 
کرد که بر روند بورس تأثیرات قابل توجهی داشته است. 
این مصوبه منجر به کاهش شدید شاخص بورس و زیان 
سهامداران شده و در نهایت با پیگیری نمایندگان مجلس 
توس��ط هیئت تطبیق مقررات مغایر قانون اعلام و ابطال 
شد، بنابراین دولت باید تصمیمی جدید در این خصوص 
اتخاذ کند. براس��اس اخباری که منتش��ر ش��ده اس��ت؛ 
ظهر امروز _چهارش��نبه یکم شهریورماه_ محمد مخبر 
معاون اول رئیس جمهور در جلسه ای با وزرای اقتصادی 
درخص��وص ن��رخ خ��وراک پتروش��یمی و گاز صنای��ع 
تصمیم گیری می کنند. در ماه های گذش��ته بس��یاری از 
اوره س��ازان و متانول س��ازان از نرخ هف��ت هزارتومانی 
خوراک متضرر ش��دند به نحوی که حتی رقابت پذیری 
ای��ن صنای��ع نیز در حال از بین رفتن اس��ت، با ابهاماتی 
که برای نرخ خوراک ایجاد ش��ده اس��ت پتروشیمی های 
بورس��ی کم رمق ظاهر ش��ده اند که پیش بینی می شود 
تأثیرات آن را در گزارشات 9 ماهه این شرکت ها ببینیم. 
قیمت تعیین ش��ده برای خوراک پتروشیمی ها در حالی 
هفت هزار تومان و معادل 24 سنت تعیین شده است که 
قیمت خوراک در دیگر هاب های دنیا نزدیک به 9 سنت 
است. دولت چاره ای جز اصلاح مصوبه نرخ خوراک ندارد، 
اکن��ون اختلاف��ی بین مراجع ذی ص��لاح درباره تطبیق 
نداش��تن مصوبه دول��ت با قوانین مجل��س وجود ندارد، 
علاوه بر این، رئیس مجلس شورای اسلامی نیز بر تغییر 

این مصوبه تاکید دارد که می تواند در تصمیم گیری دولت 
مؤثر باشد. پس از ابلاغ مصوبه هیئت تطبیق درخصوص 
ابطال مصوبه نرخ خوراک دولت یک هفته مهلت داش��ت 
ک��ه در این ب��اره تصمیم گیری کند و تاکنون این مصوبه 
ملغ��ی الاثر ش��ده و لغ��و آن به دیوان محاس��بات ارجاع 
می ش��ود. دیوان محاس��بات با نظارت آنلاین تغییر نرخ 
خوراک را در صورتحس��اب ها و صورت های مالی شرکت 
پالایش نفت بررس��ی کرده و اگر صورتحس��ابی با قیمت 
هفت هزار تومان وجود داشته باشد آن را برگشت میزند و 
این شرکت موظف به اصلاح آن است. با ملغی الاثر شدن 
مصوب��ه نرخ خ��وراک وزارت نفت نمی توان��د با نرخ های 
جدی��د صورتحس��ابی برای پتروش��یمی ها صادر کرده و 
باید صورتحساب این چندماه را با نرخ های سال گذشته 
اصلاح کند. البته این امکان وجود دارد که سهامداران با 
ادعای خس��ارت ناشی از یک مصوبه غیر قانونی از وزارت 
نفت غرامت دریافت کنند.بنابراین بهتر است که پیش از 
رسیدن به این مراحل، دولت به سرعت برای اصلاح این 
مصوب��ه با تأیی��د رئیس مجلس اقدام کرده و وزارت نفت 
را ملزم به بازگشت صورت حساب های احتمالی کند که 
در این صورت رضایت عمومی و بازگشت اعتماد سرمایه 
گ��ذاران را نیز ب��ه دنبال دارد. در ص��ورت مخابره اخبار 
مثبت از جلس��ه امروز معاون اول رئیس جمهور با وزرای 
اقتصادی انتظار می رود بازار س��رمایه نیز به روند مثبت 
بازگردد؛ آنچنانکه امروز نیز نش��انه هایی از این اخبار در 
ب��ورس دیدیم. مهدی طغیانی؛ س��خنگوی کمیس��یون 
اقتصادی مجلس شورای اسلامی نیز در این خصوص به 
خبرنگار ایمنا گفت: این احتمال وجود دارد که دولت از 
مصوبه نرخ خوراک عقب نشینی کند. وی اضافه می کند: 
درخصوص جزئیات پرداخت خس��ارت پتروشیمی ها نیز 

دولت باید بررسی کرده و به جمع بندی برسد.
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